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Ple

ACTA de la sessió ordinària realitzada el dia 9 de desembre de 2019, en aquesta casa 
consistorial.

ASSISTENTS

PRESIDENT
Antonio Alfonso Francés Pérez

MEMBRES DEL PLENO
Lorena Zamorano Gimeno
Jordi Valentí Martínez Juan

Vanesa Moltó Moncho
Alberto Belda Ripoll

Jorge Silvestre Jover
Teresa Sanjuán Oltra

María Aránzazu de Gracia Gomis
María Baca Nicolás
Raül Llopis i Palmer

Miguel Juan Reig Abad
Carolina Ortiz Pineda
Sandra Obiol Francés

Pablo González Gimeno
Rosa María García González

Marcos Eduardo Martínez Coloma
Juan Enrique Ruiz Doménech
Lirios María García González

Francisco Cantó Coloma
Amalia Payá Arsís

Mario Ivorra Torregrosa
Elisa Guillem de la Cruz

Cristian Santiago de Jesús
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Aarón Ferrándiz Santamaría
David Andrés Abad Giner

INTERVENTORA
Nuria Aparicio Galbis

SECRETARI ACCIDENTAL
Luis Molina Jaén

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 9.30 horas, del día 9 de diciembre de 2019 se reúnen en 
la Casa Consistorial, en primera convocatoria, presididos por el Alcalde-Presidente, el señor 
Antonio Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a 
los cuales legalmente se han convocado.

Abierto el acto se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 21348/2019 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS

Sr. Alcalde: Vull felicitar les esportistes del Club Gimnàstica Alcoi, Ana Silvestre, Blanca 
Agudo, Daniela Picó, Paula Hinójar i Paula Torregrosa, pels seus recents èxits esportius. 
Han aconseguit la medalla d’or en la classificació general, nivell absolut, en la categoria 
aleví, i medalla de plata en la final aleví, en el Campionat d’Espanya de Conjunts de 
Gimnàstica celebrat a Saragossa.

Felicitem Elba Navarro, esportista del Club Gimnàstica Rítmica Sant Jordi, qui ha aconseguit 
la medalla de plata en la final de la categoria sénior, nivell absolut, en el Campionat 
d’Espanya de Conjunts de Gimnàstica Rítmica celebrat també a Saragossa.

Traslladem la felicitació al militar alcoià, Miguel Ivorra Ruiz, qui ha ascendit a General de 
Brigada del Cos General de l’Exèrcit de l’Aire. Miguel Ivorra ha sigut Coronel Director de 
l’Acadèmia General de l’Aire. Ha estat en distintes missions com a pilot de combat, i tant ell 
com la seua família estan molt units a la nostra ciutat.

Felicitem l’actor alcoià, Juli Mira, que ha rebut el Premi d’Honor de l’Audiovisual Valencià, 
atorgar per la Generalitat Valenciana, que reconeix la seua trajectòria i professionalitat. 

Vull felicitar Jordi Peidro, que ha guanyat el Premi de Teatre Breu Evarist García, organitzat 
per la Diputació d’Alacant. La seua obra, Dos Mons, ha sigut la guardonada en la vintena 
edició d’aquest certamen.
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Vull felicitar, igualment, Francesc Gisbert, que ha guanyat el Premi de Narrativa Infantil 
Ciutat d’Alzira, amb l’obra El campament d’aniràs i no tornaràs.

I l’alcoià Hilari de Gràcia ha estat guardonat en els premis Top Creation, organitzats per la 
Diputació d’Alacant amb l’objectiu de reconéixer el talent i la creativitat de la joventut. Li 
traslladem també la nostra felicitació.

2. 24005/2019 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
DACIÓ DE COMPTE DE LES OBLIGACIONS PREVISTES EN LA LLEI 25/2013, DE 27 DE 
DESEMBRE D’IMPULS DE LA FACTURA ELECTRÒNICA I CREACIÓ DEL REGISTRE 
COMPTABLE DE FACTURES DEL SECTOR PÚBLIC, TERCER TRIMESTRE DE 2019.

La Ley 25/2013, de 27 de julio, de impulso de la factura electrónica y creación del 
registro contable de facturas en el Sector Público y que en su artículo 10 establece: 

Actuaciones del órgano competente en materia de contabilidad.

Los órganos o unidades administrativas que tengan atribuida la función de 
contabilidad en las Administraciones Públicas:

1.- Efectuarán requerimientos periódicos de actuación respecto de las facturas 
pendientes de reconocimiento de obligación, que serán dirigidos a los órganos 
competentes.

2.- Elaborarán un informe trimestral con la relación de las facturas con respecto a los 
cuales hayan transcurrido más de tres meses desde que fueron anotadas y no se 
haya efectuado el reconocimiento de la obligación por los órganos competentes. 
Este informe será remitido dentro de los quince días siguientes a cada trimestre 
natural del año al órgano de control interno.

En base a lo anteriormente expuesto  se ha solicitado a las unidades 
presupuestarias la justificación de la falta de tramitación de los reconocimientos de la 
obligación de las facturas que han transcurrido más de un mes desde su anotación 
en el registro de facturas, meses de julio, agosto y septiembre de  2019.

Por todo ello, la Concejalía de Hacienda da cuenta al Ayuntamiento Pleno  del 
informe del tercer trimestre de 2019 de las facturas que han transcurrido más de tres 
meses desde su anotación en el registro de facturas y no se ha tramitado el 
correspondiente reconocimiento de la obligación, con el siguiente detalle:

Ejercicio: 2019 Trimestre: Tercero
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Facturas o documentos justificativos que al final del trimestre, hayan transcurrido 
más de 

tres meses desde su anotación en el registro de facturas y no se hayan tramitado los
correspondientes expedientes de reconocimiento de la obligación

Pendiente de 
reconocimiento

obligación

Facturas o documentos justificativos que al 
final del trimestre, hayan transcurrido más 

de 
tres meses desde su anotación en el 

registro de facturas y no se hayan 
tramitado los

correspondientes expedientes de 
reconocimiento de la obligación

Periodo medio
operaciones
pendientes

reconocimiento
(PMOPR) Número Importe

 total

Gastos corrientes en Bienes y Servicios 1.682,00 14 116.420,39
Inversiones reales 119,55 2 121.820,93
Sin desagregar 235,21 111 698.004,18
TOTAL 400,07 127 936.245,50

El Pleno de la Corporación queda enterado.

3. 25052/2019 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS, EXP.: 2019/09.

De conformidad con lo dispuesto en el Art. 60.2 del RD. 500/1990, de 20 de abril, se 
propone el reconocimiento de créditos como consecuencia de la realización de gastos que 
se derivan de ejercicios anteriores. Dicha imputación no causa perjuicio ni limitación alguna 
para la realización de las atenciones del ejercicio 2019, con lo cual no es necesaria la 
tramitación de expediente de modificación de crédito según indica la Base 22 de Ejecución 
del Presupuesto. La propuesta pretende dar cumplimiento al principio de anualidad 
presupuestaria, y el principio de devengo establecido en la Orden HAP/1781/2013, de 20 de 
septiembre por la que se aprueba la instrucción del modelo normal de contabilidad local,  
teniendo en cuenta que existe consignación presupuestaria en el Presupuesto Municipal 
para  2019. Habiendo emitido informe  la Intervención Municipal. 

Visto lo anterior, así como el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación 
y Régimen Interno, el Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con los votos a favor de los 
concejales del Grupo Municipal SOCIALISTA (12), y la abstención de los concejales de los 
grupos municipales PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), adopta los siguientes acuerdos:

Reconocer los créditos que se señalan en las siguientes relaciones, con imputación a las 
partidas presupuestarias correspondientes:
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- Relación Q/2019/10008, por un importe total de 5.012,84 €, que empieza 
con la operación ADO nº 920190014905, Tercero: PELLÓN GONZÁLEZ, 
LUIS FERNANDO, Importe: 2.824,59 €  y termina con la operación ADO nº 
920190016424, Tercero:  PELLÓN GONZÁLEZ, LUIS FERNANDO,  
importe: 185,44 €.

4. 23854/2019 TURISME 
ADHESIÓ DE L’AJUNTAMENT D’ALCOI A L’ASSOCIACIÓ DENOMINADA “RÉSEAU 
ART NOUVEAU NETWORK”

Alcoy forma parte desde 2007 de la Ruta europea del Modernismo, impulsada por Cataluña, 
y desde el año 2011 de la Ruta europea de Cementerios Significativos, considerado 
Itinerario Cultural Europeo. Vista la existencia del Réseau Art Nouveau Network vinculado al  
modernismo, que a su vez está considerado como Itinerario Cultural europeo se considera 
fundamental dar un paso más allá e iniciar el procedimiento de adhesión a dicha ruta 
europea.

Visto el informe de la técnica de Turismo del Ayuntamiento de Alcoy en el que se detalla la 
información de la red Réseau Art Nouveau Network compuesta por instituciones y expertos 
de diferentes ciudades europeas entre las que destacan Aalesund (NO), Bad Nauheim (DE), 
Barcelona (ES), Bruselas (BE), Budapest (HU), Darmstadt (DE), Glasgow (Reino Unido), La 
Chaux-de-Fonds (CH), La Habana (Cuba), Ljubljana (SI), Nancy, (FR), Oradea (RO), 
Regione Lombardia (IT), Riga (LV), Subotica (RS), Szeged (HU), Terrassa (ES), Viena (AT) 
entre otras; red creada en 1999 para estudiar, promover y ayudar a proteger el patrimonio 
Art Nouveau o modernista con el fin de permitir que perdure para las generaciones futuras y 
visto que la red realiza una amplia gama de actividades, entre las que se encuentran 
exposiciones, publicaciones, conferencias e intercambios culturales, para adultos, niños, 
público en general, investigadores y profesionales, la finalidad principal a parte de la puesta 
en valor del patrimonio modernista de Alcoy y su conservación consiste en la protección y 
difusión del patrimonio modernista en términos generales.

Por otro lado formar parte del proyecto ofrece la oportunidad de contribuir en el desarrollo 
futuro de la Red a través del voto en las Asambleas Generales y sus proyectos a nivel 
internacional, en la asistencia a reuniones de expertos, talleres profesionales, intercambios 
científicos y programas de formación y en definitiva en la posibilidad de unirse a una gama 
de proyectos europeos y otros proyectos subsidiados organizados por ciudades miembro de 
la red. Por otra parte las noticias de Alcoy podrán ser promocionadas regularmente a través 
de las actividades de comunicación internacional del RANN, cuya información de se articula 
a través de la web www.artnouveau-net.eu. El coste de la adhesión a la Ruta corresponde a 
una suscripción anual de 2.000 euros que se fija de forma anual en la Asamblea General.

Visto el informe jurídico obrante en el expediente en el que se detalla que según el artículo 
88.1 de la Ley 8/2010, de 23 de junio, de la Generalitat, de Régimen Local de la Comunidad 
Valenciana, las entidades locales de la Comunidad Valenciana, en el libre ejercicio de su 
derecho a asociarse, podrán constituir mancomunidades y otras asociaciones previstas en la 
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legislación vigente. A tenor de los artículos 47.2 g) de la Ley 7/ 1985, de 2 de abril, y 89.1 de 
la referida Ley 8/2010, se requiere el voto favorable de la mayoría absoluta del número legal 
de miembros de la Corporación para la creación, modificación o disolución de 
mancomunidades u otras organizaciones asociativas, así como la adhesión a las mismas y 
la aprobación y modificación de sus estatutos. De conformidad con los artículos 54.1.b) del 
Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril, y 115.2 de la citada Ley 8/2010, de 23 de 
junio, de la Generalitat, es necesario el informe previo del Secretario y del Interventor. 
Deberá existir la consignación presupuestaria suficiente que permita asumir las obligaciones 
derivadas de su pertenencia a la Asociación (pago de cuotas, etc). 

Hay que tener presente que al regirse la asociación por la ley belga, la jurisdicción 
competente es la belga; por lo cual, en caso de conflicto, sería necesario el nombramiento 
de letrados y procuradores con capacidad de actuación en Bélgica, a cuya legislación y 
tribunales habría que someterse.

La competencia para la adopción de los acuerdos necesarios es del Pleno, según lo 
señalado en el artículo 22.1.b) de la Ley 7/ 1985, de 2 de abril. Previamente, el asunto ha de 
ser dictaminado por la Comisión Informativa que corresponda (Artículo 123.1 del ROF). Esta 
atribución del Pleno no es delegable (Artículo 22. 4 de la citada Ley 7/ 1985, de 2 de abril).

A la vista de lo anterior, así como del dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Gobernación y Régimen Interno, el Ayuntamiento Pleno, por unanimidad, con los votos a 
favor de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR 
(4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX 
(1), adopta los siguientes acuerdos:

PRIMERO: Manifestar la voluntad de ser miembro del “Réseau Art Nouveau Network”, 
aceptar el contenido de sus Estatutos.

SEGUNDO: Nombrar al Sr. Alcalde-Presidente, D. Antonio Francés Pérez como 
representante titular por parte del Ayuntamiento de Alcoy ante el “Réseau Art Nouveau 
Network”.

TERCERO: Nombrar a la Concejala de Turismo Dña. Lorena Zamorano Gimeno, como 
representante suplente por parte del Ayuntamiento de Alcoy ante el “Réseau Art Nouveau 
Network”

CUARTO: Comprometerse al pago de la cuota que en 2020 asciende a 2.000,00.- €, 
quedando supeditado a la existencia de crédito adecuado y suficiente en cada ejercicio.

QUINTO: Facultar al Sr. Alcalde-Presidente, D. Antonio Francés Pérez, o al concejal que 
legalmente le sustituya, para la firma de estos estatutos y de todos los documentos que 
haya en orden a la efectividad de este acuerdo.

SEXTO: Publicar este acuerdo y notificar al “Réseau Art Nouveau Network” a los efectos  
que correspondan.
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5. 9976/2017 URBANISME 
DONAR COMPTE DE LA RESOLUCIÓ DE L’ALCALDIA NÚM. 4327/2019, DE 17 
D'OCTUBRE, SOBRE DECLARACIÓ DE RUÏNA IMMINENT I EMERGÈNCIA DE LES 
OBRES DE DEMOLICIÓ DE L'EDIFICI SITUAT EN C/ CASA BLANCA, NÚM. 20

Se da cuenta de la resolución de la Alcaldía, nº 4327/2019, de 17 de octubre, sobre 
declaración de ruina inminente y emergencia de las obras de demolición del edificio sito en 
C/ Casa Blanca, nº 20, del siguiente tenor literal:

RUINA INMINENTE Y EMERGENCIA DE LAS OBRAS DE DEMOLICIÓN DEL EDIFICIO 
SITO EN C/ CASA BLANCA, N.º 20

Dada cuenta del expediente de referencia, y

Resultando que, como consecuencia del desprendimiento producido la madrugada del 
pasado sábado 14 de septiembre de una parte de la medianera del edificio n.º 20 de la calle 
Casa Blanca,  recayente al solar del edificio número 22 de la misma calle,  por el Sr. 
Arquitecto Municipal se emitió, con fecha 23/09/2019,  el siguiente informe: 

“Que el edificio número 20 de la calle Casa Blanca está situado en suelo urbano, dentro del 
sector 2 del Casco Antiguo, siéndole de aplicación el documento de Homologación del 
Casco Antiguo de Alcoy, aprobado definitivamente  el 26 de febrero de 2003 por el Conseller 
de Obras Públicas, Urbanismo y Transportes de la Generalitat Valenciana. Este sector está 
pendiente de la redacción y posterior aprobación del Plan de Reforma Interior 
correspondiente.

Que, por otro lado, está incluido dentro del conjunto declarado Histórico Artístico por el Real 
Decreto 3.945/1982, de 15 de diciembre (BOE núm. 22, de 26 de enero de 1983) y Bien de 
Interés Cultural, según la disposición adicional primera de la Ley 16/1985, de 25 de junio, de 
Patrimonio Histórico (BOE núm. 155, de 29 de junio de 1985). No está incluido en el 
Catálogo de Edificios de Interés del Plan General de Ordenación Urbana.

Que respecto a los antecedentes que constan en esta oficina sobre el edificio de referencia 
hay que mencionar los siguientes:

- Informe de 3 de junio de 2014 (ref. O.A.: 14/0808), como consecuencia de un comunicado 
de la Policía Local, en el que se da cuenta del mal estado que presenta el revestimiento de 
las dinteles de los balcones y, en general, de toda la fachada. Igualmente, se indica que en 
relación con este mismo asunto, desde el Departamento de la Inspección Técnica de 
Edificios, se ha dictado la orden de ejecución oportuna (O.E. 1080-020), expediente que se 
encuentra en fase de imposición de multas coercitivas. Como medida de seguridad se 
ordena la colocación de unas redes de protección, sujetas a los elementos constructivos en 
buen estado, que recojan la cornisa y toda la fachada hasta la parte inferior de la losa del 
balcón de la primera planta.
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- Informe de 15 de septiembre de 2014 (ref. O.A..: 14/1273), en contestación a una 
providencia del Departamento de Urbanismo (expt. 771.10.00104/14), en el que se 
comunica que no se han reparado las deficiencias que presenta el revestimiento de los 
dinteles de los balcones y de toda la fachada. Se insiste, como medida de seguridad, en la 
colocación de unas redes de protección.

- Informe de 3 de octubre de 2014 (ref. O.A..: 14/1800), en relación con el decreto de la 
Alcaldía, notificado mediante edicto publicado en el BOP núm. 218 de fecha 13 de 
noviembre de 2014, sobre la colocación de las redes de protección, en el que se indica que 
aún no se han colocado.

- Informe de 23 de febrero de 2015 (ref. O.A..: 15/0245), en relación con las ofertas 
presentadas por varias empresas para la colocación de las redes, en el que se estima que la 
más favorable para los intereses municipales es la presentada por la empresa Descénder, 
SL, con un importe de 459,80 euros.

- Informe de 14 de abril de 2015 (ref. O.A..: 15/0502), en el que se comprueba que la 
mencionada empresa ha colocado las redes.

- Informe de 21 de diciembre de 2016 (ref. O.A.: 16/1910), como consecuencia de una ficha 
GIMA enviada por la Policía Local, en relación con la caída de una gleba del lateral de la 
finca, en el que se da cuenta del mal estado general que presenta el edificio y se propone la
incoación de un expediente para la posible declaración de ruina, lo cual se acuerda por 
decreto de la Alcaldía de 23 de diciembre de 2016 (expt. 771.07.00004/16).

- Informe de 9 de marzo de 2017 (ref. O.A..: 17/0415) en el que se propone declarar la 
situación de ruina del edificio y ordenar a los propietarios su demolición o rehabilitación en el 
plazo de dos meses, lo cual se acuerda por Junta de Gobierno Local, en sesión celebrada el 
7 de abril de 2017.

- Informe de 19 de septiembre de 2017 (ref. O.A..: 17/1580), en el que se comprueba que no 
se han ejecutado los trabajos de rehabilitación o demolición ordenados y se propone instar a 
los propietarios de el edificio para que efectúan la demolición del inmueble en el plazo de un 
mes, bajo dirección facultativa, al haber agotado el plazo concedido. Igualmente, se valora 
en 19.217,46 euros, el coste de los trabajos de demolición, la redacción del proyecto, la 
dirección facultativa de las obras y la coordinación de seguridad y salud. Se dicta, por 
resolución de la Alcaldía de 22 de septiembre de 2017, número 2017/3524, la orden de 
ejecución de los trabajos de demolición de esta finca.

- Informes de 21 de mayo de 2018 (ref. O.A.: 18/0954) y 17 de septiembre de 2018 (ref. 
O.A.: 18/1730), donde se comprueba que no se ha ejecutado la demolición ordenada.

Que el sábado día 14 de septiembre, a requerimiento de la Policía Local, se efectuó una 
visita de inspección al edificio, donde se comprobó que una parte del cierre lateral, 
concretamente un  paño de la segunda crujía situado entre los pisos tercero y cuarto, se 
había desprendido y había caído al solar adyacente, [...]. Tanto a la parte superior como la 
parte inferior del hueco que se ha originado, hay trozos del tabique de cierre que podrían  
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desprenderse también. En la visita se ordenó a la Policía Local que acordonara la fachada 
del inmueble para evitar el paso de peatones por la acera.

Que, igualmente, se  apreciaron unas fisuras por falta de traba entre el cerramiento lateral y 
la fachada principal. En caso de que estos paños de medianera se desprendieran podría 
verse afectada la fachada, con la consiguiente caída de escombros a la vía pública.

Que, por lo que respecta a la cubierta, se observa desorganización de las tejas como 
consecuencia de la flexión excesiva del tablero de apoyo y la falta de conexión entre el 
canalón y la bajante, lo cual puede agravar el estado de la esquina del edificio, al dirigir las 
aguas pluviales hacia esa zona.

Que en cuanto a la fachada se ha podido comprobar que se ha desprendido el revestimiento 
del dintel del hueco de la segunda planta, el cual ha caído sobre la losa del balcón.

Que visto el avanzado estado de deterioro que presenta la finca, la cual amenaza una ruina 
inminente que pone en peligro la seguridad pública, procede ordenar la demolición  por vía 
de emergencia, bajo dirección facultativa, para impedir mayores perjuicios, de acuerdo con 
lo que establece el artículo 189 de la Ley de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje 
de la Comunidad Valenciana (Ley 5/2014, de 25 de julio). “

Teniendo en cuenta el mal estado del edificio referido, es necesario proceder a su urgente 
demolición.

Por el Sr. Arquitecto Municipal se ha emitido, con fecha 2 de octubre de 2019, con relación a 
las obras de demolición del edificio n.º 20 de la calle Casa Blanca, encargadas por VÍA DE 
EMERGENCIA a la empresa CONSTRUESMO, S.L., el siguiente informe:

“Que no hay inconveniente en aprobar el proyecto suscrito por el arquitecto Sr. Fernando 
Santonja Sanz, para la demolición del edificio de referencia. Los honorarios por redacción de 
proyecto, estudio básico de seguridad y salud y estudio de gestión de residuos son de 
907,50 euros (21% de IVA incluido), los cuales se estiman conformes.

Que el presupuesto presentado por la empresa Construesmo, SL, para la ejecución de los 
trabajos, por importe de 19.702,36 euros, se estima conforme.

Que la coordinación de seguridad y salud correrá a cargo del arquitecto Sr. Fernando 
Santonja Sanz, el cual ha pasado una propuesta de honorarios por importe de 726,00 euros 
(21% de IVA incluido), la cual se estima conforme igualmente.

Que la dirección facultativa de las obras correrá con cargo a los técnicos municipales Sr. 
Daniel Mullor Sanjosé, arquitecto director de obra, y Sr. Josep Lluís Borràs Reig, arquitecto 
técnico director de la ejecución de la obra.”

Consultada la aplicación informática correspondiente se constata que el contratista de las 
obras no ha suscrito más contratos menores que individual o conjuntamente superen la cifra 
de 40.000 euros.
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Finalmente, por Decreto de la Alcaldía de 4 de octubre de 2019, se ha aprobado el Plan de 
Seguridad y Salud de las obras de demolición del inmueble de referencia. 

Considerando lo previsto en el art. 189.1 de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, 
de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP).

A tenor de lo dispuesto en el art. 117 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril, 
en relación con lo preceptuado en el art. 120 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de 
Contratos del Sector Público, cuando las Entidades Locales tengan que realizar obras por 
situaciones  de emergencia y que supongan grave peligro, el Presidente de la Corporación 
podrá ordenar la directa ejecución de las obras o contratarlas libremente sin sujetarse a los 
requisitos formales legalmente establecidos, debiendo dar conocimiento de ello al Pleno en 
la primera sesión que éste celebre.

Considerando que esta Alcaldía es competente para contratar las obras de demolición del 
edificio  en mal estado  situado en c/ Casa Blanca,  nº 20,  ya que la cuantía de su ejecución 
no excede del 10% de los recursos ordinarios del Presupuesto ni del  límite general 
aplicable, en virtud de lo dispuesto en la Disposición adicional segunda de  la Ley 9/2017, de 
8 de noviembre, de Contratos del Sector Público. 

De conformidad con lo establecido en el art. 107 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de 
Contratos del Sector Público, los adjudicatarios de los contratos de obras estarán obligados 
a constituir una fianza definitiva del 5% del importe de adjudicación, excluido el Impuesto 
sobre el Valor Añadido.

Teniendo en cuenta lo dispuesto en el artículo 189.1 de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la 
Generalitat, de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP), el Ayuntamiento 
acordará la ejecución subsidiaria cuando exista riesgo inmediato para la seguridad de 
personas o bienes, o de deterioro del medio ambiente o del patrimonio natural o cultural.

De conformidad con lo dispuesto en el art. 102 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del  
Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas, habrá lugar a la 
ejecución subsidiaria cuando se trate de actos que por no ser personalísimos puedan ser 
realizados por sujeto distinto del obligado, exigiendo el importe de los gastos ocasionados 
por el procedimiento establecido en el Reglamento General de Recaudación, mediante 
exacción cautelar que podrá realizarse antes de la ejecución, a reserva de la liquidación 
definitiva.

VISTOS los textos legales citados, en especial el art. 120 de la Ley 9/2017, de 8 de 
noviembre, de Contratos del Sector Público y demás normativa concordante de general 
aplicación, así como el informe jurídico emitido al respecto. 

Esta Alcaldía, RESUELVE: 

Primero.- Declarar en situación de ruina inminente y la emergencia de las obras de 
demolición del  edificio situado en c/  Casa Blanca, nº 20.
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Segundo.- Prestar la aprobación a los informes del Sr. Arquitecto Municipal, de 23/09/2019 
y de 02/10/2019 y al Proyecto de demolición redactado por el Arquitecto D. Fernando 
Santonja Sanz, cuyo presupuesto de ejecución por contrata asciende a 19.702,36 €.

Tercero.- Ejecutar subsidiariamente las obras y adjudicar  la demolición de la finca en 
cuestión a la empresa CONSTRUESMO, S.L. (B-54903729) por importe de 19.702,36 € 
(21% IVA incluido), debiendo el adjudicatario ingresar 814,15€ en concepto de fianza 
definitiva. Dichas obras se realizan bajo la Dirección Facultativa de los Servicios Técnicos 
Municipales.

Una vez realizados los trabajos precisos en régimen excepcional, se realizarán las tareas 
necesarias para la intervención y aprobación de la cuenta justificativa (Certificado Final de 
las obras realizadas, facturas, recepción). 

Cuarto.- Nombrar Coordinador de Seguridad y Salud de las obras de emergencia de 
demolición del edificio sito en c/ Casa Blanca, n.º 20, a D. Fernando Santonja Sanz.

Quinto.- Aprobar las fases contables que se relacionan del presupuesto municipal vigente:

OPERACIONES PREVIAS: “ADO” - Honorarios redacción Proyecto 

Aplicaciones:   Proyectos    Nº Operación:       Referencia:     Importe EUROS:   PGCP

05463 15100 21200                          920190012762            22019012293            907,50            6220 
 DEMOL/ACTUACIONES POR C/TERCEROS

OPERACIONES PREVIAS: “AD” - Demolición edificio  c/ Casa Blanca, 20

Aplicaciones: Proyectos      Nº Operación:        Referencia:    Importe EUROS: PGCP

05463 15100 21200                          920190012613            22019012231         19.702,36 
 DEMOL/ACTUACIONES POR C/TERCEROS

OPERACIONES PREVIAS: “AD” - Coordinación de seguridad y salud

Aplicaciones: Proyectos      Nº Operación:       Referencia:         Importe EUROS:PGCP

05463 15100 21200                       920190013028             22019012484                726,00
 DEMOL/ACTUACIONES POR C/TERCEROS

Sexto-  Ordenar a las compañías suministradoras de agua, energía eléctrica, gas, telefonía 
y telecomunicaciones, que procedan, con carácter inmediato  y dada la situación de 
emergencia, a la suspensión de los correspondientes suministros, con la consiguiente 
retirada de las instalaciones que sean precisas a fin de poder acometerse el derribo. El 
incumplimiento de esta orden será calificado como infracción urbanística grave, al amparo 
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del artículo 264.4 de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, de Ordenación del 
Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP) y será puesto en conocimiento del Ministerio Fiscal. 

Séptimo.- Por la unidad administrativa en que radica este expediente deberá procederse a 
precisar la cuantía del importe de la ejecución subsidiaria que corresponde a particulares; 
identificar a los titulares registrales de las fincas objeto de actuación, notificar a los mismos, 
por el procedimiento legal, la obligación que tienen de ingresar el importe liquidado, 
indicándose a los interesados los plazos reglamentarios de este ingreso y comunicándose 
todo lo actuado a la Intervención Municipal con el fin de que, en caso de impago, se siga el 
procedimiento recaudatorio en vía de apremio (art. 101 y 102 de la Ley 39/2015, de 1 de  
octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas).

Octavo.- Notificar la presente resolución a la Intervención Municipal a los efectos oportunos.

Noveno.- Dar cuenta de la presente resolución al Pleno del Ayuntamiento en la primera 
sesión que se celebre. 

El Pleno de la Corporación queda enterado.
 
 
6. 22822/2019 CONTRACTACIÓ 
SOL·LICITUD DE SUCCESSIÓ DEL CONTRACTE PER A LA RECOLLIDA DE RESIDUS 
SÒLIDS URBANS I NETEJA VIÀRIA

Visto el informe del Asesor Jurídico del departamento de Contratación de fecha 19 de 
noviembre de 2019, en relación con el expediente de SUCESIÓN DEL CONTRATO PARA 
LA RECOGIDA DE RESIDUOS SÓLIDOS URBANOS Y LIMPIEZA VIARIA POR 
SEGREGACIÓN DE RAMA DE ACTIVIDAD, que es del siguiente tenor

“El técnico que suscribe, en relación al expediente de SUCESIÓN DEL CONTRATO 
PARA LA RECOGIDA DE RESIDUOS SÓLIDOS URBANOS Y LIMPIEZA VIARIA POR 
SEGREGACIÓN DE RAMA DE ACTIVIDAD

Dada cuenta de la instancia presentada por D. Vicente Garcillan Fontecha, en calidad de 
aporedado de la ,mercantil FCC Medio Ambiente SA, por la que viene a interesar la 
sucesión del contrato de “RECOGIDA DE RESIDUOS SÓLIDOS URBANOS Y LIMPIEZA 
VIARIA”. 

INFORME: 

El Ayuntamiento de Alcoy y la mercantil FCC SA, formalizaron, en fecha 5 de marzo 
de 2018 contrato para la RECOGIDA DE RESIDUOS SÓLIDOS URBANOS Y LIMPIEZA 
VIARIA, con una duración de cuatro(4) años, desde la fecha de su formalización, pudiendo 
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prorrogarse  de manera expresa, antes de su finalización, y sin que la duración total del 
contrato, incluidas las prórrogas, pueda superar los seis (6) años. 

El Artículo 85 del Texto Refundido de la Ley 3/2011 Ley de Contratos del Sector 
Público (en adelante TRLCSP) establece en cuanto sucesión de los contratos que:

Artículo 85. Supuestos de sucesión del contratista.

En los casos de fusión de empresas en los que participe la sociedad contratista, continuará el 
contrato vigente con la entidad absorbente o con la resultante de la fusión, que quedará subrogada en 
todos los derechos y obligaciones dimanantes del mismo. Igualmente, en los supuestos de 
escisión, aportación o transmisión de empresas o ramas de actividad de las mismas, 
continuará el contrato con la entidad a la que se atribuya el contrato, que quedará subrogada 
en los derechos y obligaciones dimanantes del mismo, siempre que tenga la solvencia exigida 
al acordarse la adjudicación o que las diversas sociedades beneficiarias de las mencionadas 
operaciones y, en caso de subsistir, la sociedad de la que provengan el patrimonio, empresas 
o ramas segregadas, se responsabilicen solidariamente con aquélla de la ejecución del 
contrato. Si no pudiese producirse la subrogación por no reunir la entidad a la que se atribuya el 
contrato las condiciones de solvencia necesarias se resolverá el contrato, considerándose a todos los 
efectos como un supuesto de resolución por culpa del adjudicatario.

La Sentencia del Tribunal Supremo 49/2019 de 16-01-2019 en su fundamento jurídico 
Primero:
[...]PRIMERO .- Se impugna en el presente recurso contra la resolución del Tribunal Administrativo Central de 
Recursos Contractuales del Ministerio de Hacienda y Función Pública, de fecha 3 de marzo de 2017, por la cual 
se desestima el recurso interpuesto por Carlos Miguel , en nombre y representación de EUROFESA, S.A contra 
resolución del Subdirector General de Servicios económicos y Pagadurías de 17 de enero de 2017 por la que se 
adjudica a la mercantil LÍNEAS Y CABLES, S.A el contrato de "servicios de mantenimiento de los sistemas de 
climatización, sistemas de protección contra incendios, aparatos elevadores y grupos electrógenos en la Sede 
Central y edificios periféricos del Ministerio de Defensa; Lote 3: (2016/SO01010020/00000484) Protección Contra 
incendios".La entidad recurrente fundamenta su impugnación en los siguientes motivos: 1) La empresa 
adjudicataria LÍNEAS Y CABLES S.A. no dispone de las habilitaciones ni autorizaciones administrativas exigidas 
legalmente para las empresas mantenedoras de seguridad, ni está reconocida ni habilitada por el Ministerio del 
Interior del Gobierno de España como empresa de PROTECCIÓN CONTRA INCENDIOS, como tampoco por la 
Dirección General de Industria de la Comunidad de Madrid. Según el buscador de empresas autorizadas de la 
D.G.I. de la C.A.M. de donde se obtiene que LÍNEAS Y CABLES S.A. sólo tiene autorización para instalaciones 
de electricidad. En el pliego de condiciones administrativas particulares de este concurso público, página 14, se 
exigía que las licitadoras tuvieran el reconocimiento legal de empresa autorizada para la protección contra 
incendios y LÍNEAS Y CABLES S.A. no está autorizada legalmente en esta materia. En el caso de que LÍNEASY 
CABLES S.A. haya ofrecido subcontratar los servicios de seguridad, podría hacerlo pero siempre y cuando la 
contratista LÍNEAS Y CABLES S.A. tuviera la consideración de empresa autorizada y registrada como empresa 
de protección contra incendios, y no lo es. Por otro lado, no se ha aportado al expediente documento alguno del 
que se desprendiese que LÍNEAS Y CABLES S.A. formara parte de una U.T.E. con otra empresa habilitada en 
materia de protección contra incendios, por tanto, tampoco por esta vía se podría haber concedido la 
adjudicación del servicio a favor de dicha empresa, conforme lo dispuesto en el art. 227 del Texto Refundido de 
Ley de Contratos de Servicios Públicos , referido a la "Subcontratación". En este asunto, tratándose de que es 
aplicable al servicio objeto de la contratación pública, normativa especial de protección contra incendios,por 
naturaleza del servicio, este no admite subcontratación, ha de realizarse directamente por el contratista objeto de 
la adjudicación; el órgano contratista de la administración en este caso no ha adjudicado el servicio a una 
empresa administrativamente autorizada para hacerlo y no debería haber permitido su subcontratación,pues 
LÍNEAS Y CABLES S.A. no anunció en su oferta tampoco la posibilidad de subcontratación parcial de su 
servicio. Por último, LÍNEAS Y CABLES S.A. no tiene capacidad de justificar su solvencia técnica, según  el 
artículo 78 del TRLCSP. Al no tener la autorización administrativa preceptiva para operar como empresa de 
PROTECCIÓN CONTRA INCENDIOS, no vemos posible que pueda presentar los necesarios certificados de 
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ejecución de contratos de la misma naturaleza con los importes solicitados. 2) El organismo contratista trata de 
adjudicar un contrato a una empresa que no está autorizada legalmente para trabajar en el objeto del contrato 
público, y que no cumple con ninguno de los requisitos reglamentarios actuales que rigen la actividad de la 
protección contra incendios. Requisitos establecidos por el vigente Real Decreto 1942/1993,de 5 de noviembre, 
por el que se aprueba el Reglamento de instalaciones de protección contra Incendios(texto vigente al momento 
de la Contratación objeto de este recurso, después Derogado por el Real Decreto 513/2017 de 12 de junio), que 
establece los requisitos legales, en relación con lo establecido en la Orden de10 de marzo de 1998 por la que se 
modifica la Instrucción Técnica Complementaria MIE-AP5 del Reglamento de Aparatos a Presión sobre 
extintores de incendios, BOE 101/1998, de 28 de abril de 1998. Solicita se deje sin efecto la adjudicación a 
LÍNEAS Y CABLES S.A. del contrato que se ha referido en el encabezado del presente, adjudicando dicha 
concesión a la recurrente EUROFESA S.A. por ser empresa autorizada legalmente para la protección contra 
incendios y por ser la segunda empresa posicionada, tras LÍNEAS Y CABLES S.A.en la licitación referida, según 
consta en la página tercera del documento que adjuntamos, la resolución de contratación objeto del recurso, 
condenándose a la administración demandada al pago de las costas. El Abogado del Estado apoya los 
argumentos de la resolución impugnada, alegando que olvida la recurrente elpunto esencial en esta Litis, éste no 
es otro que la fusión por absorción producida. En efecto, del examen de la documentación administrativa 
acompañada por LÍNEAS Y CABLES se comprueba que, en efecto, se fusionó por absorción con DUAL 
INSTALACIONES Y MANTENIMIENTOS, empresa que si disponía de la clasificación y capacidad requerida para 
la ejecución del contrato objeto de las de la licitación, por lo que conforme al artículo23.2 de la Ley 3/2009, de 3 
de abril , sobre modificaciones estructurales de las sociedades mercantiles, la fusión por absorción se configura 
como una modalidad de sucesión universal en la que la sociedad absorbente se subroga en el lugar ocupado por 
la absorbida en todas sus relaciones jurídicas. Conforme a ello dela normativa mercantil resultaría corroborada la 
versión del órgano de contratación conforme a la cual la capacidad y clasificación de DUAL INSTALACIONES Y 
MANTENIMIENTOS se entiende transmitida a LÍNEAS Y CABLES por efecto de la fusión de una y otra sociedad. 
Por otra parte, ni en el TRLCSP ni el Real Decreto1098/2001, de 12 de octubre, regulan los efectos que tiene 
sobre un licitador una fusión previa a la licitación,limitándose a regular la fusión que se produce durante una 
Ración o una vez adjudicado el contrato, conforme al art. 85 TRLCSP. Esto es: la normativa de contratación del 
Sector Público no exceptúa lo establecido por el Derecho Mercantil y conforme a la naturaleza de fusión 
universal de la fusión subroga al absorbente en la misma situación en la que se encontraba el absorbido. Por 
tanto la capacidad y clasificación de éste se entiende transmitidas a aquel, sin que sea contradicha esta 
conclusión lo establecido en el art. 149 TRLCSP. Así, dicho obliga a la entidad resultante de la absorción a 
acreditar la capacidad y solvencia exigida por los pliegos, circunstancia que concurre en el presente 
caso en el que la licitadora al haberse subrogado en el lugar de la entidad absorbida ha ocupado su lugar 
también tanto respecto de las certificaciones como respecto dela clasificación. [...]

Desprendiéndose de este extracto que se debe comprobar la capacidad, y solvencia 
que se determina en los pliegos

La cláusula 20 del Pliego de Cláusulas Administrativas Particulares que rigió la adjudicación 
del contrato, manifestaba en cuanto a la acreditación de la solvencia económica, financiera y 
técnica lo siguiente: 
“La acreditación de la solvencia cuando no proceda exigir la clasificación: La solvencia económica y financiera, 
técnica y profesional del empresario deberán acreditarse por los siguientes medios: 

3.1 Solvencia económica y financiera del empresario deberá acreditarse por uno o varios de los 
siguientes medios:

a) Volumen anual de negocios en el ámbito al que se refiera el contrato, por importe igual o superior a 
3.996.930’97 euros por medio de su cuentas anuales aprobadas y depositadas  en el Registro Mercantil, 
y en caso contratrio por las depositadas en el regsitro oficial que deba estar inscrito. Los empresarios 
individuales no inscritos en el Regsitro Mercantil acreditarán su volumen anual de negocios mediante 
sus libros de inventarios y cuentas anuales legalizadas por el Registro Mercantil, de conformidad al 
artículo 11.4 a) del RD 1098/2001, de 12 de octubre por el que se aprueba el Reglamento de la Ley de 
Contratos de las Administraciónes Públicas.
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b) Justificante de la existencia de un seguro de indemnización por riesgos profesionales por importe igual o 
superior a 3.996.930’97 euros

3.2 Solvencia técnica o profesional deberá acreditarse mediante el siguiente medio:

- Una relación de los principales servicios o trabajos realizados en los últimos cinco años por importe, al 
menos en una anualidad, igual o superior al presupuesto base de licitación anual del presente contrato, 
que incluya importe, fechas y el destinatario, público o privado, de los mismos. Los servicios o trabajos 
efectuados se acreditarán mediante certificados expedidos o visados por el órgano competente, cuando 
el destinatario sea una entidad del sector público; cuando el destinatario sea un sujeto privado, 
mediante un certificado expedido por éste o, a falta de este certificado, mediante una declaración del 
empresario; en su caso, estos certificados serán comunicados directamente al órgano de contratación 
por la autoridad competente.

En el presente contrato, de conformidad con lo dispuesto en el artículo 37 del Reglamento general de la 
Ley de Contratos de las Administraciones Públicas, aprobado por el Real Decreto 1098/2001 de 12 
octubre, los criterios y requisitos mínimos de solvencia económica y financiera y de solvencia técnica o 
profesional podrán ser sustituidos por la clasificación del empresario en la Categoría 5 Grupo R), 
Subgrupo 5. Recogida y transporte de residuos, así como en la Categoría 5, Grupo U) Subgrupo 1. 
Servicios de limpieza. Para la sustitución será necesario aportar ambas clasificaciones.

Así mismo en los Pliegos de Condiciones Administrativas Particulares se exige que 
se cumplan una serie de requisitos, los cuales se requirieron a la mercantil para ser 
acreditados que son

-Al tener un número superior a 50 trabajadores, documentación acreditativa de tener empleados 
trabajadores minusválidos  en un 2%, al menos, de su plantilla, de acuerdo con el artículo 42.1 del Real Decreto 
Legislativo 1/2013, de 29 de noviembre, por el que se aprueba el Texto Refundido de la Ley General de 
Derechos de las Personas con Discapacidad y de su inclusión social, complementaria o subsidiariamente se 
acredita su cumplimiento a través de las medidas alternativas previstas en el citado Real Decreto Legislativo, y 
en el supuesto de ser adjudicatario se sume el compromiso de acreditar dicho cumplimiento cuando fuera así 
requerido pro el órgano de contratación.

-Plan de diseño y aplicación efectiva de u  Plan de Igualdad de conformidad con lo previsto en el artículo 
45 de la Ley 3/2007, de 22 de marzo, para la Igualdad Efectiva de Hombres y m¡Mujeres en el caso de tener un 
número superior a 250 trabajadores.

La empresa beneficiaria FCC Medio Ambiente SA representada por Don Vicente 
Garcillán Fontechea ha presentado respuesta al requerimiento realizado por el 
Ayuntamiento de fecha 29-10-2019 y que junto con la documentación presentada en la 
instancia que comunicaba la segregación de la rama de activiadad de la mercantil FCC 
Medio Ambiente SA se ha entregado la siguiente documentación:

-Certificado de Inscripción en el ROLECE

-Declaración responsable de la vigencia de la Inscripción en el ROLECE

-Seguro de Responsabilidad Civil General

-Declaración responsable declarando que cuentan con el % mínimo de personas con 
discapacidad

-Plan de igualdad de la empresa FCC Medio Ambiente SA
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-Escritura de Segregación donde FCC SA segrega una rama de actividad en favor de 
FCC Medio Ambiente SA como beneficiaria.

Que de la documentación aportada queda acreditado que la mercantil FCC Medio Ambiente 
SA tiene capacidad para contratar con la administración y reúne la solvencia técnica y 
económica exigida en el contrato , al estar inscrita en el ROLECE y estar clasificada 
conforme lo establecido en los pliegos.

El órgano competente para autorizar y acordar la cesión del contrato es del Pleno 
previo dictamen de la comisión informativa.

No se requiere el informe de la Secretaría General del Ayuntamiento conforme 
establece la DA 2ª del TRLCSP

Expuesto lo anterior se considera que no existe inconveniente en acordar la sucesión del 
contrato, siendo que se debe acreditar estar al corriente en sus obligaciones tributarias y con 
la Seguridad Social, así como constituirse la garantía definitiva correspondiente por importe 
de SETECIENTOS SETENTA Y CINCO MIL CUATROCIENTOS EUROS CON SESENTA Y 
UN CÉNTIMOS DE EURO(775.400,61€).

Se procederá a la devolución de garantía definitiva depositada por la mercantil FCC SA en el 
momento en el que quede constituida la nueva garantía definitiva depositada por la mercantil 
FCC Medio Ambiente SA, siendo la primera garantía depositada válida para la empresa 
beneficiaria hasta que sea depositada la nueva garantía definitiva.

Este informe se emite sin perjuicio de otro mejor fundado en derecho y para a que conste a 
los efectos oportunos firmo este documento”

Considerando que, la competencia para esta contratación corresponde al pleno a tenor de lo 
dispuesto en la Disposición Adicional Segunda del Real Decreto Legislativo 3/2011, de 14 
de noviembre, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley de Contratos del Sector 
Público, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público,

A la vista de lo anterior, así como del dictamen favorable de la Comisión Informativa de 
Patrimonio, Obras y Servicios, el Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con los votos a favor de 
los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), 
COMPROMÍS ALCOI (2) y CIUDADANOS (2), y con la abstención de los concejales de los 
grupos municipales PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), adopta los siguientes 
acuerdos:

PRIMERO.- Autorizar la sucesión del contrato: “CONTRATO PARA LA RECOGIDA DE 
RESIDUOS SÓLIDOS URBANOS Y LIMPIEZA VIARIA C.951”, quedando la nueva 
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empresa FCC MEDIO AMBIENTE SA  subrogada en todos los derechos y obligaciones del 
empresario cedente. 

SEGUNDO.- La mercantil FCC Medio Ambiente SA deberá acreditar la constitución de la 
garantía definitiva, por importe de SETECIENTOS SETENTA Y CINCO MIL 
CUATROCIENTOS EUROS CON SESENTA Y UN CÉNTIMOS DE EURO(775.400,61€) , 
para sustituir a la que en la actualidad tiene constituida la empresa Fomento de 
Construcciones y Contratas SA, así como estar al corriente en sus obligaciones con la 
Seguridad Social y obligaciones tributarias.

TERCERO.- Proceder a la devolución de garantía definitiva depositada por la mercantil FCC 
SA en el momento en el que quede constituida la nueva garantía definitiva depositada por la 
mercantil FCC Medio Ambiente SA, siendo la primera garantía depositada válida para la 
empresa cedente hasta que sea depositada la nueva garantía definitiva.

CUARTO-.Dar traslado de este acuerdo del Departamento de Medio Ambiente e 
Intervención a los efectos oportunos.

7. 21348/2019 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 4442 
FINS A LA NÚMERO 5022 DEL PERÍODE 2019.

De conformidad con el artículo 42 del vigente Reglamento de Organización, 
Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se da cuenta a la 
Corporación de todas las resoluciones de la Alcaldía adoptadas durante las 
siguientes fechas:

 Del 25 de octubre de 2019, núm. 4442, al 28 de noviembre de 2019, núm. 
5022.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

8. 25769/2019 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ CONJUNTA DE GUANYAR ALCOI, PODEM, PSOE, PP, COMPROMÍS I 
CIUDADANOS: 25 NOVEMBRE DIA INTERNACIONAL PER L’ELIMINACIÓ DE LA 
VIOLÈNCIA CONTRA LES DONES

Llig la moció una representant del col·lectiu 8 de març.
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Sra. Representant: Vull comentar només que esta moció s’ha presentat en tots els 
ajuntaments, i que ací a Alcoi l’ha presentada el Col·lectiu 8 de Març. Encara que no estem 
en el 25 de novembre, que ha passat, però desgraciadament creiem que són uns fets que 
estan vigents, que són actuals i que passen més enllà de les dates. I, per això, passem a 
llegir-la.

«Com cada any, el recompte de dones assassinades i de menors es fa insuportable, 
enguany amb xifres que van de les 50 a les 80 dones segons els criteris utilitzats: dins la 
parella, o també aquells que no eren parella o diversos vincles familiars, com ara mares, o 
en prostitució; i de 9 menors, a més dels assassinats que estan encara en investigació. 
Aquestes morts són la màxima representació de la violència masclista que, sotmetent les 
dones en tots els àmbits de la seua vida, representen una greu i sistemàtica vulneració dels 
drets humans de més de la meitat de la població a la nostra societat. Aquestes violències 
tenen el seu origen i nucli en la pervivència d’un sistema patriarcal, present a totes les 
estructures de la societat, que assumeix com a natural la desigualtat, organitza la societat 
classificant jeràrquicament les tasques, considera les tasques de cura responsabilitat de les 
dones, resta credibilitat i autoritat a les dones, mentre cosifica el seu cos i consolida pautes 
culturals que transmeten i reprodueixen comportaments discriminatoris i sexistes.

El 17 de desembre de 1999, a través de la resolució 54/134, l'Assemblea General de l'ONU 
va declarar el 25 de novembre com el Dia Internacional de l'Eliminació de la Violència 
contra les Dones. Una data que ha de servir, per a la reflexió per part de tota la societat i 
també per a la renovació dels esforços per part de totes les institucions polítiques i socials, 
per lluitar per la transformació social necessària i urgent. La violència masclista és la primera 
causa de mort prematura entre les dones, el masclisme mata i ha de ser una qüestió política 
de primer ordre.

Les dramàtiques conseqüències de la violència de gènere, fruit de les desigualtats socials 
que situen les dones en una situació de vulnerabilitat per patir múltiples agressions, malgrat 
la progressiva conscienciació, no minven, i fan evident que a banda de les adhesions i 
manifestacions necessàries per mostrar el rebuig, són necessaris compromisos i accions 
coherents amb les dimensions i la transcendència del problema.

Tot i que manca molta feina, tant ciutadana com institucional, l’any passat va nàixer el primer 
del Pacte Valencià Contra la Violència de Gènere i Masclista així com del Pacte Estatal 
Contra la Violència de Gènere i Masclista.

El Pacte Valencià contra la Violència de Gènere ha nascut per donar solució al conflicte 
polític i social que suposa en l’actualitat el terrorisme masclista. Les línies estratègiques 
desenvolupades per la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives són: garantir una societat 
lliure i segura contra la violència de gènere, feminitzar la societat, coordinar el treball en 
xarxa per a l’atenció de dones víctimes de violència masclista i de les seues filles i fills així 
com la sociabilització, per tal que aquest tipus de violència siga concebut com un conflicte 
polític i tinga una dotació de pressupost estable per poder desenvolupar i implementar els 
objectius consensuats per partits polítics, agents econòmics i socials, associacions 
feministes, institucions públiques, universitats, poder judicial valencià, forces de seguretat i 
tercer sector. El Pacte Estatal contempla 200 mesures amb 1.000 milions d’euros per als 
primers cinc anys. Una de les mesures més remarcable és la de creació de protocols en 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


19 de 94

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227376277012553 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

l’atenció primària sanitària i en les urgències per tal que el personal sanitari puga contribuir a 
detectar possibles víctimes de violència en els primers abusos, tal com ja es fa a la 
Comunitat Valenciana. Una altra mesura a celebrar és el reforçament i ampliació en tots els 
nivells educatius del foment dels valors igualitaris i la prevenció del masclisme i conductes 
violentes, treballant de forma especial amb menors, i donar formació específica al 
professorat. Però pactes i lleis han de ser desenvolupats.

Els Ajuntaments, per ser les Administracions més properes a la ciutadania, són els governs 
que poden donar una resposta més ràpida i eficaç a aquest problema social. En aquest 
sentit, el nostre Ajuntament vol reafirmar el seu compromís amb la lluita contra la violència 
masclista i les desigualtats que la legitimen i perpetuen.

Així mateix manifestem la nostra preocupació pels possibles errors comesos pel sistema 
institucional, que eviten que una dona que haja denunciat maltractament reste sense l’ajuda 
necessària per a la seua protecció per falta de mitjans, formació o coordinació dels 
responsables de procurar-li-la.

També ens preocupen els models de relacions afectiu-sexuals difosos sovint als mitjans de 
comunicació i a les xarxes. La pornografia és consumida en aquests moments habitualment 
per adolescents menors de quinze anys i la prostitució -en aquests moments estem entre els 
tres Estats al món amb més prostitució- és habitual entre joves de menys de trenta anys.

És per tot això que aquest Ajuntament:
1. Manifesta un sentit i dolorós record a la memòria de totes les dones assassinades per 

violència de gènere i farà un acte públic en senyal d’homenatge i de reconeixement on 
es llegiran els seus noms, com a visibilització de la seua identitat, al temps que expressa 
el seu rebuig a totes les manifestacions d'aquesta violència, manifesta el seu compromís 
amb les víctimes i declara tolerància zero amb els maltractadors.

2. Instar al Govern de l’Estat a que desenvolupe la legislació necessària per a incloure com 
a violència masclista totes les violències contra les dones, reconegudes al Conveni 
d’Istanbul.

3. Exigir al Govern de l’Estat el desenvolupament dels PGE (Pressupostos Generals de 
l’Estat) amb perspectiva de gènere, com a principi per fer efectiva la legislació i la 
normativa.

4. Declara el seu compromís de fer, de la prevenció contra les violències masclistes i la 
desigualtat, una política prioritària i transversal, que impregne totes les polítiques 
desenvolupades a través de les seues regidories. Les accions municipals han de tindre 
un caràcter pedagògic i transformador i tenir-ho en compte a l’hora de planificar les 
accions de totes les regidories, cosa que s’ha de fer sempre amb perspectiva de gènere 
(tenint present com cada decisió incideix de forma específica en la vida de la ciutadania, 
i que en la pràctica no siguen motiu de discriminació de les dones).
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5. Insta al Consell de la Generalitat perquè s’adrece al Congrés, per exigir que s’accelere 
l’aplicació, els treballs de seguiment i l’avaluació sobre el desenvolupament del Pacte 
d’Estat per part de la Comissió Permanent no legislativa al Congrés.

6. Es compromet a facilitar, a través dels mitjans públics dels quals disposa, tot tipus de 
campanyes dirigides a la prevenció, orientació i conscienciació de les desigualtats entre 
dones i homes i de la violència masclista. I en tant que entitat subvencionadora, el nostre 
Ajuntament es compromet a no subvencionar actes en els quals l'entitat organitzadora 
utilitze el cos de les dones de forma sexista com a reclam publicitari.

7. Instem a la Conselleria de Justícia, al Ministeri de Justícia i al Consell General del Poder 
Judicial que intensifiquen les tasques de formació dels membres de la judicatura i que 
revisen els protocols d’actuació.

8. Declarem el nostre terme municipal espai contra la tracta de persones, i per això dins les 
nostres competències, desenvoluparem companyes perquè aquesta greu violació dels 
drets humans desaparega, proporcionarem ajuda a les dones objecte de la tracta i farem 
campanyes de conscienciació per visibilitzar aquesta injustícia. Ens comprometem a 
donar formació al funcionariat local, des de la policia al treball social, per tal de poder 
actuar correctament.

9. És absolutament necessari l’ensenyament afectiu-sexual dins del sistema educatiu, és 
per això que instem el Govern d’Espanya a incloure l’ensenyament afectiu-sexual dins 
del sistema educatiu perquè siga coeducador.

10.Es donarà trasllat d’aquests acords a les associacions del poble, així com es farà difusió 
en tots els mitjans municipals de comunicació.»

Sr. Alcalde: Moltes gràcies, i ara anem a iniciar el debat. Malauradament no ha sigut 
possible que esta moció fora Declaració Institucional perquè no té el suport de tots els grups 
polítics, una cosa que lamentem profundament; i, per tant, iniciem el debat, de menor a 
major. 

Sr. Abad: Hola, buenos días a todos los concejales. Señor alcalde, buenos días.

Vox condena la violencia, allá dónde haya, un solo caso de violencia. Nosotros estaremos 
condenándola, del tipo que sea, sin complejos. No importa quién la ha ejercido, quién ha 
sido la víctima. Rechazamos la violencia de todo tipo. 

Denunciamos que la actual ley no está siendo eficaz, y ustedes mismos lo están 
reconociendo. Cuando una medida no es eficaz para conseguir el objetivo propuesto, dicha 
medida ha de ser revisada y cambiada. Y cuando el objetivo es evitar muertes, nos parece 
una gravísima irresponsabilidad mirar hacia otro lado e insistir en poner más dinero en algo 
que sabemos que no funciona. Conclusión; misma ley, mismas medidas, más recursos y 
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menos resultados. Ejemplo, el caso de Infancia Libre, los amigos de Podemos, que está 
siendo investigada como presunta trama criminal de mujeres organizadas y asesoradas para 
denunciar falsamente a los hombres y maltratar a sus hijos. Y ya que hablamos de los niños, 
hablemos de la educación desde los tres años. ¿Qué contendidos se van a impartir? 
¿Quiénes lo van a impartir? ¿Cuánto dinero van a recibir? ¿Nos van a prohibir a los padres 
otra vez que nos neguemos a que los niños se les inculque una concepción discriminatoria 
del hombre, que se demonice al hombre solamente por el hecho de serlo?

El artículo 14 de nuestra Constitución dice «Los españoles son iguales ante la ley, sin que 
pueda prevalecer discriminación alguna por razón de nacimiento, raza, sexo, religión, 
opinión o cualquier otra condición o circunstancia personal o social». Esta ley atenta sobre 
este principio fundamental. Esta ley tiene un sesgo ideológico clarísimo que nosotros nunca 
vamos a aceptar. Es una ley que criminaliza al hombre por el solo hecho de serlo. Es una 
ley que vulnera la presunción de inocencia. Se utiliza como arma contra hombres en 
procesos de separaciones y divorcios, que permite los hijos se conviertan también en 
víctimas, como moneda de cambio, porque les separa de sus padres cuando aparecen 
casos de denuncias falsas, que las hay.

Vox ha pedido la cadena perpetua para asesinos y violadores, y endurecer las penas para 
esos maltratadores de mujeres. Con esta medida no hubiéramos tenido que lamentar los 
recientes casos en los que reincidentes han salido de la cárcel y han vuelto a violar y 
asesinar a mujeres. Gracias.

Sra. Obiol: Gràcies, bon dia. Serem molt breus perquè el consens entre les forces polítiques 
és molt significatiu, i aleshores no hem de convéncer de res. 

En primer lloc, volem agrair que, des de la societat civil, se’ns recorde de nou el que hauria 
de ser un compromís diari per a evitar el patiment d’un nombre importantíssim de dones, del 
seu entorn familiar i de les amistats. Tindre una societat cohesionada i alerta és el millor 
garant per a poder tindre una democràcia més plena; i, per tant, volem agrair-los una vegada 
més la seua disposició.

Lamentem profundament que aquest consens de què parlava a l’inici no siga total, com bé 
ha manifestat l’alcalde. I que tinguem una força política a la nostra corporació que negue, 
sistemàticament, una realitat tan evident i dolorosa. Una violència estructural.

Aquesta negació els fa còmplices de la violència. I això no es pot permetre en una 
democràcia. Esperem que recapaciten i que deixen d'intoxicar l’opinió pública. I deixen 
també que, amb la seua negligència, generen més violència i patiment. Perquè el que està 
clar és que ens maten pel simple fet de ser dones.

Esperem... perdó... I en tercer lloc, reclamar que, com a corporació, assumim dos mots 
bàsics que es traspuen d’aquests acords que les companyes ens han llegit: igualtat i 
transversalitat. No podrem acabar amb la violència de gènere si no aconseguim la igualtat. I 
no podrem aconseguir la igualtat si parcel·lem la seua lluita. Si no la integrem en el nostre 
quefer quotidià i, totes i cadascuna de les accions que es duguen a terme des d’un 
ajuntament, siguen pensades des d’una perspectiva de gènere. L’ordenança fiscal, els 
pressupostos, els discursos, les nostres festes, tot. Només així podrem lluitar de veritat 
contra la violència de gènere.
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Sr. Santiago: Gràcies, alcalde, i bon dia a tot el món.

Des de Podem tenim clar algunes coses, però una és que anem a intentar feminitzar la 
política. Hem de baixar la testosterona i no anem a entrar en les provocacions dels que 
volen que entrem en el fang. 

Dit això, l’altre dia, a la plaça d’Espanya, quan es va fer la concentració del 25 de novembre, 
crec que es va produir un moment molt emotiu, i m’agradaria tornar a reproduir-lo en aquest 
Saló de Plens. I va ser un moment que ens va unir a totes les persones que estàvem allí, a 
totes les organitzacions que estàvem allí, i a tots els partits polítics que estàvem allí. I no va 
ser més que la lectura de les persones, de les dones assassinades a mans de les seues 
parelles o exparelles. I comença així «Rebeca, assassinada; Leonor, assassinada; nom 
desconegut, en Toreno (León), assassinada; María, assassinada; Rebeca; assassinada; 
Rosa, assassinada; Kelly; assassinada; Rosa María, assassinada; Daría, assassinada;  
Sheila, assassinada; Estrella, assassinada; Gloria, assassinada; María José, assassinada; 
María, assassinada; nom desconegut, en Rojales (Alacant), assassinada; Nerea, 
assassinada; María, assassinada; Irene, assassinada; Silvia, assassinada; Lurdes, 
assassinada; Juana, assassinada; Lilium, assassinada; Piedad, en Ifnájar (Córdoba), 
assassinada; Beatriz, assassinada; Ana, assassinada; Mónica, assasinada; Ana Lucía, 
assassinada; Mónica, assassinada; Piedad, assassinada; Mónica, assassinada; Manuela, 
assassinada; Romina, assassinada; María, assassianada; Elena, assassinada; María del 
Carmen; assassinada; Rita, assassinada; Eva, assassinada; Maruchi, assassinada; María 
Josefa, assassinada; Rita, assassinada; María Pilar, assassinada; Dolores, assassinada; 
Sandra, assassinada; Adaliz, assassinada; Susana, assassinada; Verónica, assassinada; 
Ángeles, assassinada; Dana, assassinada; Silvia, assassinada; Évelyn, assessinada; Elena, 
assassinada; MDM, en Almería, assassinada; Samira, assassinada», i els menors, que 
també han sigut assassinats per un crim masclista «Jacob, tenia deu anys, assassinat; 
Cristian, d’onze anys, assassinat; Isamel, de quinze anys, assassinat.». Gràcies.

Sra. Rosa García: Gràcias senyor alcalde. 

Bueno, con motivo del día internacional de la eliminación de la violencia contra las mujeres 
que celebramos el pasado 25 de noviembre, desde el Ayuntamiento de Alcoy quisimos 
expresar nuestro más profundo rechazo a esta lacra social ante la que cada día tenemos 
que luchar con más y más fuerza. En nuestro Plan de Igualdad de Oportunidades entre 
Mujeres y Hombres del 2015, en el Área de Prevención y Genero, en el primer párrafo dice 
así «En 1975 la ONU puso de manifiesto que la violencia contra las mujeres resultaba una 
lacra social con unas raíces sociales tan profundas, que se necesitaba la implicación de toda 
la ciudadanía e instituciones». Es por ese motivo por yo espero, a pesar de que el 
representante de Vox no se haya adherido a la moción conjunta, al menos vote a favor de la 
mismas, porque los datos son reales. Aquí no hay invenciones ni delirios de ningún tipo. Lo 
que hay es un problema real constatado como una realidad. Y esa constatación supuso el 
primer paso en la consideración legal de los derechos y libertades de las mujeres. 

La violencia de genero es un atentado contra los derechos humanos y una de las 
expresiones más graves de desequilibrio entre mujeres y hombres. Es necesario erradicarla 
y, para ello, es de suma importancia desplegar todos los recursos existentes para prevenirla 
y ofrecer ayuda y protección a las víctimas que lo padecen. No podemos dejar que los 
asesinatos de mujeres estén tan naturalizados, que ya no nos escandalice cada uno de 
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ellos. Todos los días amanecemos con noticias de mujeres agredidas, violadas y 
asesinadas, en nuestro país y en otras partes del mundo. La propia ONU lo ha definido 
como una pandemia a nivel mundial. Y en el último informe que publica se afirma que la 
violencia de género es la principal causa de muerte de mujeres en el mundo de entre 15 y 
44 años, por delante del cáncer, los accidentes de tráfico o las guerras.

Por ese motivo, es nuestro deber social y político, aunque haya quien no lo entienda, no 
mirar hacia otro lado. Tenemos que ser garantistas de una sociedad en la que las mujeres 
que somos, y las que vendrán, puedan vivir libres de discriminación y de violencia.

En Alcoy disponemos de datos que, junto con los que disponemos a nivel nacional, ponen 
de manifiesto que la violencia de género debe de estar en la primera página de los asuntos 
públicos. Porque las cifras son la representación final de la situación de discriminación y de 
subordinación que todavía hoy sufren muchas mujeres. Pero no daré números porque los 
hemos escuchado a través de medios de comunicación, y también en el acto del 25 de 
noviembre en la Bandeja. No los daré, además, porque las cifras no reflejan los sentimientos 
ni el miedo ni las pérdidas. No reflejan el deterioro de la salud física y mental de las mujeres. 
Y, en muchas ocasiones, las de sus hijos. Los números, a fuerza de escucharlos se 
interiorizan y normalizan, y eso es justo lo que no debemos consentir. Por eso, creo que dar 
nombres y apellidos, como se hizo allí en la Bandeja y también hoy aquí por parte del 
compañero Cristian, es esencial. Pero además, tenemos que hacer una reflexión. Tenemos 
que intentar imaginar la vida de al menos una de esas mujeres que sufren violencia, 
construir una vida alrededor de su nombre y ponernos desde la tranquilidad de las nuestras, 
de nuestras propias vidas, por un momento en su piel, y después, votar esta moción en 
consecuencia. Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. Benvinguts els que esteu hui ací seguint el Ple.

Les agressions no sols són físiques ni aquestes són les úniques que produïxen mal. La 
violència de gènere té múltiples formes, des de les psíquiques a patrimonials o socials. No 
és només una espenta o punyada. No és només una arrancada del pèl o una galtada. No és 
només una arrapada. Ni tan sols té a veure amb les ferides de la pell. Quan es parla de 
violència masclista es tendeix a pensar en la física, la sexual o la psicològica, i algunes 
passen quasi desapercebudes, com la violència econòmica, la patrimonial o la social. 

La violència de gènere és aquella que s’exercix sobre les dones només per ser dones, en 
qualsevol part del món i a qualsevol hora.

A Compromís som feministes. Defensem el dret d’igualtat entre dones i homes, i n'estem 
ben orgullosos. Ser feminista no és demonitzar l’home. 

Fins l’any passat, les estadístiques oficials només comptabilitzaven les dones assassinades 
per les seues parelles o exparelles. A partir del 2019 entren en el còmput, terrible, casos 
d’assassinats a dones pel simple fet de ser dones.

A Compromís sempre les hem comptades totes. No sols les dones assassinades que 
mantenien amb l’agressor una relació sentimental. A més a més, altres tipus de violència 
brutal contra les dones, com l'exercida pels fills contra les seues mares, i pels germans 
contra les seues germanes. Que es contempla com a violència domèstica, i no de gènere. 
Encara que per a Compromís també és una manifestació més del masclisme. Incloent-hi 
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també les criatures assassinades pels pares. Fet que té com a intenció inequívoca fer patir 
les mares durant tota la vida. I, a més a més, incloent-hi les dones prostituïdes que han estat 
assassinades.

Anava a fer una relació més breu, igual que ha fet el company de Podem, de les morts, de 
les deu morts que hi ha hagut al País Valencià, de pobles al voltant nostre; però només em 
referiré a unes quantes:

 L’1 de març, 37 anys, Castelló de la Plana: una dona trans va ser assassinada prop 
del camí de l’ermita. Zona habitual de dones prostituïdes. S’ha detingut un home de 
48 i una dona de 46 anys.

 Irene, de 44 anys. El seu nuvi, policia nacional, la va matar d’un tir. La filla adolescent 
de la dona va trobar sa mare morta quan va tornar a casa.

 O Isabela, 36 anys, Xàtiva, dona prostituïda i embarassada de 24 setmanes. Va ser 
degollada per un dels «puteros» habituals que pagava pel seu cos. Ha quedat òrfena 
una xiqueta de 6 anys. No entra en el còmput oficial, però és un cas clar de violència 
contra les dones. L'assassí, el prostituïdor.

 I, a més, el 9 de febrer, Sheila, de 29 anys, alcoiana, neboda d’un amic. Morta a 
Planes. El marit va avisar la policia intentant simular que la dona s’havia suïcidat, 
encara que estava degollada. Han quedat sense mare 6 menors, incloent-hi un bebé 
de 3 mesos. Tots dos, dona i assassí, alcoians, criats entre nosaltres. Degollada 
únicament per ser dona. Assassinada per violència masclista.

Només al llarg del 2019 han mort a l’Estat espanyol 95 dones per violència masclista. El que 
vostés, el seu partit, al seu programa electoral defensen, és masclisme. Masclisme lleig, trist 
i mesquí. Defensen una posició de superioritat vers les dones que no té cap base. Ja hi ha 
prou del seu menyspreu a les víctimes. És indignant la postura del seu partit davant la mort 
d’aquestes dones. Amb les seues paraules demostren l’altura moral que tenen. Davant la 
seua abstenció o vot en contra, que encara no ho sabem, d’aquesta moció. Només podem 
expressar la nostra repulsa cap al seu partit. Gràcies.

Sra. Payá: Sí, gracias señor alcalde. Buenos días.

Pues en el Partido Popular lamentamos que una moción para conmemorar el 25 de 
noviembre no se haya convertido en institucional. Yo creo que es la primera vez. Y no se 
convierte en institucional, porque se ha politizado la violencia de género.

El Partido Popular siempre ha estado vigilante para que los asuntos como los derechos de 
las mujeres, la igualdad y la lucha contra la violencia de género no se politicen. Y créanme, 
esta vez también hemos estado pendientes para que no se colara ningún asunto con una 
ideología política determinada, porque creemos que éste es un tema que requiere un amplio 
consenso y por el que hay trabajar para su erradicación.

Señores de Vox, todos tenemos figuras femeninas en nuestras vidas. Padres, hermanos, 
parejas, hijos. Y, como tal, somos los primeros interesados en garantizar que no se 
criminalice al hombre por el hecho de serlo. Todos defendemos la igualdad ante la Ley que 
nos otorga ese artículo de la Constitución que usted ha nombrado. Por otro lado, tenemos 
un sistema penal garantista donde se protege la presunción de inocencia. Para los jueces es 
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siempre preferible dejar sin condenar a un presunto culpable antes que condenar a un 
inocente, y, en caso de duda, el juez absuelve. Parece injusto, pero es así, y son la leyes 
que nos hemos dado, y una máxima que también se produce en los juicios de violencia de 
género. Esto parece ser que Vox no lo tiene claro y se encuentra en los motivos para no 
apoyar esta moción, no apoyar el pacto de estado contra la violencia de género y rechazar 
la Ley de medidas de protección integral contra la violencia de género. Pero los números 
cantan señor de Vox. Más de mil mujeres asesinadas desde que se tiene registro. 55 en 
2019, si desgraciadamente no han aumentado las cifras a estas horas. De las que 44 no 
habían presentado denuncia, un 80%. Y de las que 40, el asesino era su pareja.

Dicen que la Ley no va a erradicar la violencia que pretenden combatir. Ojalá se consiguiera, 
pero afirmar esto es como decir que el Código Penal no sirve para nada porque sigue 
habiendo robos. También rechazar el pacto de estado por haber proporcionado recursos 
económicos, de dinero público… cantidades de dinero público, a lo que llaman ustedes 
chiringuitos. Y yo me pregunto, ¿sabe usted los 27.000 euros que han llegado a Alcoy 
gracias a este pacto impulsado por el Partido Popular en el Gobierno para qué se ha 
utilizado? ¿Se ha molestado en conocer ACOVIFA, la Asociación Comarcal contra la 
Violencia de Género y Familiar, de Género y Familiar, de Alcoy? ¿Se ha molestado en 
conocer la labor que realizan? ¿Se ha molestado en conocer la Oficina de Atención a 
Víctimas del Delito, las Unidades de Atención a la Familia y Mujer, las UFAM de la Policía 
Nacional, especializadas en violencia de género doméstica y sexual, violencia de género 
doméstica y sexual? ¿El sistema BIOGEN de la Policía Local? Es evidente que no, de otro 
modo no hablaría como lo hacen. Gracias.

Sra. de Gracia: Bon dia a tots. Gràcies, senyor alcalde.

Jo crec que hem dit xifres, hem dit dates, hem dit noms. Jo, més que res vull dir que…, 
senyor de Vox, faça-s’ho mirar. De tota manera, este partit ho tenia clar. Vox ho diu ben clar 
des d’un primer moment, amb la qual cosa, no ens estranya que vosté estiga dient estes 
coses. A mi, el que em preocupa és que hi han partits, com per exemple el PP, que el dia 6 
va estar en una concentració a Barcelona davall una pancarta on es demanava la derogació 
de la llei. Ací és on hem de mirar també estes coses, d’acordl? Perquè estem parlant de 
persones. I, tanmateix és còmplice el que està executant estes coses, el que està 
proclamant estes coses, com el que no s’alça i no mira a la cara les víctimes. Això que 
quede clar. 

També vull dir que des d’este Govern continuem treballant sense descans per atendre a 
totes i cadascuna de les víctimes, així com als seus fills, per a evitar que hi haja més 
víctimes i per a donar a conéixer a tots i a totes la importància de tindre una societat més 
igualitària, lliure d’assassinats masclistes i de violència. Una societat on tots siguen lliures 
independentment del nostre sexe. Per això, hem de continuar treballant com ho fem els 
últims anys, de manera transversal, coordinada, sense oblidar mai la coeducació i la 
prevenció. Gràcies.

Sr. Abad: Hola de nuevo. Nosotros no somos los primeros en politizar la violencia. La ley no 
funciona porque no se aplica con dureza. La violencia a mujeres aquí en Europa es muy 
fácil. Si no solamente hay que mirar a Nigeria lo que está pasando. 
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Defenderemos la vida de todos los seres humanos en cualquier fase de su desarrollo, y 
sabemos que se puede y se debe de hacer al margen de todo sesgo e intención ideológica y 
discriminatoria.

No tenemos miedo a nada ni a nadie y no nos preocupa que nos llamen de todo, porque 
cada vez son muchos más los españoles que se están dando cuenta que para mejorar la 
vida de las personas no hace falta pancartas ni tanta subvenciones sino honestidad, 
valentía, compromiso y, sobretodo, responsabilidad. Gracias.

Sra. Obiol: Bé, redundaré en el mateix. Algunes de les qüestions que crec que hauríem 
d’incidir és que és de veres que les xifres són aclaparadores, que no les podem negar; però 
també és cert que això no només afecta les dones víctimes i el seu entorn immediat, sinó 
que ens afecta a totes les dones, no? Ara que veig a Aranza, vam parlar a la ràdio d'un... hi 
ha un llibre de Rebeca Solnit que diu «Solem preguntar... sol preguntar als xics que fan per 
a no ser violats. No tenen cap estratègia, cap ni una. Després li faig la mateixa pregunta a 
les xiques. Totes, de segur que totes nosaltres tenim en algun moment alguna estratègia per 
a no ser violades». Això és violència estructural. Que només per ser dones tenim por de 
patir agressions sexuals, o bé patir violència. Això parla de l’estructuralitat.

Jo, sí que m’agradaria que açò fóra polític. És un problema polític. El que fa Vox és utilitzar 
aquest problema estructural i polític en termes partidistes. Però una de les màximes del 
feminisme és que el privat ha de ser polític; perquè, si no, no podrem acabar mai amb 
aquest problema.

Sr. Santiago: Gràcies de nou.

Des de Podem tenim clar que hem d’acabar..., que hem d’acabar amb eixes estratègies 
conjuntes que des d’alguns partits de la institució s’intenta signar amb Vox. Entenem que 
Vox, ja ho hem dit en repetides ocasions, no és un partit democràtic i, per tant, hem de fugir 
de dissenyar estratègies conjuntes amb un partit que no respecte les dones. I, des de 
Podem volem fer una crida a la responsabilitat, i ho comentava el company Màrius. 
Nosaltres també coneixem la família de Sheila. De fet, la meua filla juga amb els seus fills en 
el parc. I jo crec que això ens ompli per a continuar lluitant contra les violències masclistes. I, 
per part de Podem, el nostre compromís és ferm i així ho farem sempre.

Sra. Rosa García: Bueno, yo no diré más que una breve frase porque es reiterar un poco lo 
que se ha dicho aquí; pero me ha llamado tanto la atención la última intervención del señor 
David Abad cuando dice que la ley se debe aplicar con dureza, es que únicamente eso ya 
está marcando una ruta, no? La ley se debe aplicar para hacer justicia y, valga la 
redundancia, con legalidad; pero que haya un partido político que esté pidiendo que las 
cosas se apliquen con violencia, habla por sí solo. Así que, no digo nada más.

Sra. Payá: Gracias de nuevo.

A ver señora de Gracia, no voy a entrar en debate. No es lo importante de hoy ni de esta 
moción. No vamos a politizar. 

Voy a continuar con los argumentos de Vox. Uno de ellos es el mantra de las denuncias 
falsas, afirmando que son el 86%. Esto es falso. Hay un 46% de denuncias archivadas, que 
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no es lo mismo. Un 41,58 por sobreseimiento provisional, donde el juez tienen indicios de 
que se ha cometido un delito; pero las pruebas no son suficientes, la víctima ha cambiado la 
declaración, no ha acudido a declarar por miedo o por la esperanza de que todo se mejore. 
Por lo que la denuncia se archiva de forma provisional; pero no se considera falsa, esta 
pendiente de poderse reabrir. Y una 3,4% por sobreseimiento libre, donde el juez tiene la 
certeza de que no hay delito contra esta persona, o porque no hay prueba de los hechos, lo 
que equivale a una absolución. Por lo tanto, el archivo no supone necesariamente la 
ausencia de culpabilidad o la acusación falsa. Las denuncias archivadas no son prueba de 
que se convierta al hombre en presunto culpable. Además de una manipulación partidista de 
las cifras.

Dejen de politizar a derecha y a izquierda con algo tan triste y que dice tan mal de nosotros 
como país. La violencia de género solo la podemos erradicar aunando esfuerzos, con 
prevención, concienciación a los más jóvenes y dándoles una educación en valores como la 
igualdad y el respeto. Gracias.

Sra. de Gracia: Jo, per finalitzarm vaig a dir que..., nosaltres anem a estar ací, mantenint 
esta unitat en esta matèria. Qui vinga a intentar trencar-la ens tindrà enfront. El Partit 
Socialista està lluitant perquè en esta lluita fa falta valor i coratge, com el que demostren les 
víctimes i supervivents, mirant a la cara els covards mentre ells són incapaços de sostindre 
la mirada.

El Ple de l’Ajuntament, per majoria, amb el vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2), i amb el vot en contra del regidor del Grup Municipal 
VOX (1), aprova la moció.

9. 25727/2019 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A PROMOURE ELS CONTINGUTS FEMINISTES A LES BIBLIOTEQUES

El Grup Municipal de Guanyar Alcoi presenta el següent prec:

«Recentment hem commemorat el 25 de novembre com a manera de visibilitzar la violència 
de gènere. Però aquesta violència és un símptoma de la desigualtat de gènere existent a la 
nostra societat, un símptoma cruent i profundament dolorós que no podrem eradicar si no 
existeix una voluntat real i transversal per a transformar els fonaments de la societat 
patriarcal. Hi ha moltes accions que implementar, una d’aquestes és la formació sobre 
feminisme i la visibilització de la figura de les dones. Aquesta formació però no es pot limitar 
a l’aula i s’han de proporcionar coneixement i presència a altres instàncies.

Davant d’aquesta situació, preguem: 

Que en totes les biblioteques de la ciutat s’adeqüe un espai diferenciat on es puguen trobar 
llibres tant de pensament feminista com de lectures per a totes les edats que qüestionen els 
rols i els estereotips patriarcals. Per a d’això demanem: 
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 Que  es proveïsca d’un lloc clar a totes les biblioteques de la ciutat on poder acudir a 
aquestes lectures.

 Que es faça una actualització dels llibres sobre temes fonamentals que apel·len 
directament a la ruptura dels fonaments de la desigualtat de gènere, tant per a la 
ciutadana adulta com per a les xiquetes i xiquets i joves.

 Que s’implemente una campanya de difusió i promoció d’aquestes lectures a través 
de les activitats que realitzen habitualment les biblioteques d’Alcoi.»

La Sra. Obiol, portaveu del Grup Municipal Guanyar Alcoi, llig a continuació els punts del 
prec.

Sr. Llopis: Molt bon dia a totes i a tots, i moltes gràcies, senyor alcalde.

I tant que fa falta que treballem en aquesta línia. Acceptem el prec. Sí que vull informar que 
estem treballant en aquesta línia. Ja hi ha un espai a la biblioteca central, un espai d’igualtat 
i feminista; però sí que és veritat que cal continuar treballant en la resta d’espais de la xarxa 
de biblioteques, i anem a treballar, a més a més, tal com exposeu, amb una promoció de 
tots aquests punts.

Sra. Obiol: Bé, vull mostrar la nostra satisfacció per l’acceptació del prec. Sí que incidiríem 
en la importància de la difusió, com bé ha dit el regidor, però també de l’actualització dels 
llibres, pensant en què és la ruptura..., que és la ruptura dels rols tradicionals de gènere. I 
res més. Mostrar la nostra satisfacció.

Sr. Llopis: Pensem que hem de treballar en eixa línia. I el que també vull fer és traslladar-ho 
al Consell de Cultura, a la Comissió de Literatura, per tal de treballar en aquesta línia, i vore 
també eixe material que, conjuntament amb altres col·lectius, podem vore de dotar per a les 
biblioteques, d’acord?

10. 25728/2019 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A IMPLEMENTAR SERVEIS DE CUSTÒDIA INFANTIL ALS ACTES 
CULTURALS

Llig el prec el Sr. González, regidor del Grup Municipal Guanyar Alcoi.

«Gaudir de la cultura és un element fonamental per a la construcció d’una ciutadania 
formada i crítica. A més a més a l’actualitat, al mercat de treball, cada vegada es valorarà 
més en la revolució tecnològica que estem vivint la capacitat per a respondre de manera 
creativa i crítica davant dels reptes quotidians. No obstant, l’accés a la cultura no està 
igualment distribuït, en primer lloc per motius econòmics, i en segon lloc per qüestions de 
responsabilitats de cura, en el que es penalitza més a les dones a qui se les ha adscrit la 
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responsabilitat de cura històricament. Tot i que el treball de cures és molt complex i implica 
moltes dimensions, es pot començar per afavorir l’accés a la cultura a les persones que 
tenen fills menuts. Entenent doncs que la cultura no s’entenga com un element 
d’esparciment sinó sobretot com un element de construcció ciutadana i de formació.

Davant d’aquesta situació, preguem: 

- Que s’implementen serveis de custòdia/ludoteca per a xiquetes i xiquets en els principals 
espectacles que es programen a la Regidoria de Cultura.»

Sr. Llopis: Moltes gràcies, una altra vegada.

Bé, estem d’acord en el fet que la cultura és una qüestió fonamental per a la ciutadania, i 
que hem de treballar en aquesta línia. Acceptem el prec, però amb diverses condicions.

Per una banda, nosaltres no entenem com a tal el concepte de custòdia, d’acord? Més aviat 
creiem que hem de treballar en una línia de..., doncs una estada infantil, d’una activitat 
paral·lela a l'activitat que vaja portant-se en el teatre o en l’espai que vaja a fer-se, i que vaja 
en una línia que supose que serà el que vosaltres esteu proposant, d’aprenentatge... en 
certa manera d’introducció dins del que és la cultura. Però, no obstant això, no ens quedem 
ací, nosaltres també el que volem treballar és vore en quins espectacles o en quines 
activitats podem dur a terme estes activitats, perquè en totes no anem a poder-ho fer.

I, per una altra banda, el que sí que tenim és el compromís per la nostra banda de continuar 
treballant perquè hi haja una programació plural perquè, a més a més, puga haver-hi 
activitats on pares i fills puguen anar a consumir cultura. Com, per exemple, el cas d’ahir 
mateix, que vam tindre un espectacle al teatre Calderon on pares i fills van poder gaudir 
d’eixa activitat. Però, sí, sí, acceptem el prec. 

Sr. González: Sí, nosaltres teníem plantejat que al final aquesta mesura anava amb la 
intenció de promoure la cultura, tenint en compte..., és que..., vull dir, que no és només per a 
construir una ciutadania formada i crítica, sinó també que en el mercat de treball actual, 
encara més en el futur, es demanaran perfils creatius amb interessos i coneixements 
diversos, i açò ho aporta la cultura. També, des d’una perspectiva de gènere, com estàvem 
parlant. I el que parlava vosté, que al final, si... vull dir, si es fa de manera paral·lela a la 
programació cultural, és un element fonamental per a crear nou públic i per a ensenyar les 
persones més joves. També parlant d’ocupació de qualitat, perquè al final es poden establir 
convenis que volem o amb centres de formació professional o amb les comarques, o cicles 
d’educació infantil o que també pot ser una línia de formació.

I també plantejant-ho per si es podia plantejar el dubte. Tampoc no demanem que el servei 
siga totalment gratuït, sinó que es pot... vull dir, ens plantegem que puga ser de pagament 
perquè al final entenem que a molts no els importaria pagar un poc per gaudir d’aquest 
servei. Gràcies.

Sr. Llopis: Sí, hi estem d’acord. Pense que hi ha exemples molt bons i que a més funcionen 
molt, molt bé. Un d’ells va ser posat en marxa pel nostre company Sanguino a Alacant, al 
Principal, i crec que està funcionant molt bé. L’exemple l’acaba de dir ara mateix, hi ha un 
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pagament, té un pagament, però la veritat és que és molt productiu i funciona molt bé per als 
xavals i també per a les famílies. I, per tant, sí, anem a estudiar-ho i anem a vore com dur-ho 
a terme.

11. 25730/2019 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREC PER A INCLOURE UN TIPUS DIFERENCIAT ALS EDIFICIS DE MAJOR VALOR 
CADASTRAL SEGONS ÚS

Llig el prec el Sr. González, regidor del Grup Municipal Guanyar Alcoi.

«Entre els instruments existents per a fer una fiscalitat progressiva està introduir un 
gravamen diferenciat a l’impost sobre béns immobles, gravant a aquells immobles que 
segons el seu ús estan entre el 10% de major valor cadastral segons usos, excloent l’ús 
residencial. 

Davant d’aquesta situació, preguem: 

 Que s'estableixen tipus diferenciats per als béns immobles de naturalesa urbana, 
exclosos els d'ús residencial, que superen el llindar establert pel 10% de major valor 
cadastral, atenent als usos establerts en la normativa cadastral per a la valoració de 
les construccions:  comercial, oci-hosteleria, industrial, esportiu, oficines, magatzem-
estacionament, sanitat, edificis singulars, solars sense edificar, religiosos.»

Sra. Moltó: Bé, vull comentar que aquesta proposta ja està treballant-se des del Govern. Va 
ser una de les propostes que ens va presentar el Grup Podem per a les ordenances fiscals, i 
que no vam portar al plenari perquè enteníem que calia treballar-la de forma responsable 
abans d’anunciar qualsevol mesura en aquest sentit. I en això ens trobem, treballant aquesta 
mesura.

Sr. González: D’acord, moltes gràcies. Entenem que és factible perquè sabem que s’està 
duent a terme en altres ajuntaments, com el cas de la ciutat de Gandia, com hem vist. 
Sabem que requerix d’una classificació prèvia, d’un treball previ, però que al final..., que 
tampoc no... vull dir, que esta classificació per determinar després els llindars i... vull dir, 
tampoc no ha de costar massa, però si s’està estudiant i s’està treballant, no hi ha cap 
problema. Perquè, després entenem que també podem estudiar certes exempcions o certes 
excepcions a les normes que introduïm, però ens alegrem que s’accepte la proposta o que 
estiga treballant-se.

Sra. Moltó: A vore, com comentava, no és que siga precisament senzilla, perquè s’han de 
vore tots els valors cadastrals, totes les classificacions que hi ha, fer un càlcul d’aquells que 
tenen un 10% superior, i vore també, perquè a voltes no hi ha congruències entre l’ús que es 
fa d’un edifici i com està catalogat cadastralment. Aleshores, estem valorant, al final, de què 
estem parlant per a saber què hi podem aplicar.

12. 25731/2019 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
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PREC PER A INCLOURE EXEMPCIONS ALS PREUS PÚBLICS A AFECTADES PER 
VIOLÈNCIA DE GÈNERE

Llig el prec la Sra. Obiol, portaveu del Grup Municipal Guanyar Alcoi.

«Recentment hem commemorat el 25 de novembre com a manera de visibilitzar la violència 
de gènere. Però aquesta violència és un símptoma de la desigualtat de gènere existent a la 
nostra societat, un símptoma cruent i profundament dolorós que no podrem eradicar si no 
existeix una voluntat real i transversal per a transformar els fonaments de la societat 
patriarcal. Hi ha moltes accions que implementar, una d’aquestes és la inclusió de la 
perspectiva de gènere de manera transversal, en tots i cadascun dels àmbits de treball d’un 
Ajuntament com el nostre. En aquest cas les ordenances fiscals són fonamentals.

Davant d’aquesta situació, preguem: 

 Incloure l’exempció en els preus públics de les persones que siguen víctimes de 
violència sobre la dona que acrediten aquesta condició mitjançant qualsevol dels 
mitjans de prova previstos en la normativa autonòmica contra la violència sobre la 
dona en l’àmbit de la Comunitat Valenciana.»

Sra. de Gracia: Sí, és un tema un poc complicat, sabem que... les coses a nosaltres ens 
agrada fer-les ben fetes, amb la qual cosa, s’ha d’estudiar la manera de poder realitzar, com 
vosté diu, el tema de les taxes, d’acord? Tenim algunes coses, tenim la protecció de dades, 
tenim que... nosaltres el que afavorim és a molts col·lectius. Està clar que estem ara parlant 
de violència de gènere, i es tractarà la manera de poder treballar-ho correctament.

Sra. Obiol: Confiem en això, sobretot perquè som una ciutat basada en el coneixement i, 
per tant, no ha de ser gens complicat analitzar quina és la solució que ja s’ha fet en altres 
llocs per a resoldre aquests problemes que la regidora comentava, com també les dificultats 
per a les ordenances fiscals, per a canviar-les. Per tant, entenem que aquest prec, no ens 
ha dit si s’aprova o no, però entenem que aquest prec almenys s’estudiarà, i podrem veure 
aquesta exempció, que al final és una exempció simbòlica, però important en aquesta 
erradicació de la violència de gènere.

Sra. de Gracia: Com bé li dic, s’estudiarà. De tota manera, dins dels actes que vam fer el 
25N, bé, durant tot el mes, va haver-hi diverses xarrades, va haver-hi diverses taules, on es 
va comentar que és un tema prou important que a vegades no valorem. Moltes víctimes, 
molta gent que acudix a sol·licitar ajuda, tant psicològica com diferents ajudes, tenen una 
posició social prou elevada. Això també hem de tindre-ho en compte. No podem fer, pel fet 
que siga víctima, tindre exclosa eixes tasques, d’acord? Aleshores, per això dic que hem 
d'estudiar-ho, hem de fer-ho ben fet, per a la protecció de les víctimes i per tot.

13. 25621/2019 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
MOCIÓN PARA LA RECUPERACIÓN DE LA GANADERÍA EXTENSIVA

El Grupo Municipal Vox presenta la siguiente moción:
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«En las últimas décadas hemos visto como se ha abandonado la ganadería y una parte de 
las actividades agropecuarias que permanecían inalterables en los últimos siglos.

Estas actividades han dejado de ser rentables y como consecuencia ha llegado el abandono 
del campo, la despoblación del mundo rural, siendo una de las consecuencias, el abandono 
del monte y el incremento de los incendios forestales

El problema de los incendios forestales nos preocupa mucho en todo el municipio, ejemplos 
de incendios tenemos  todos los años y el pueblo de Alcoy bien conoce sus consecuencias 
en las últimas décadas. Los montes declarados espacios protegidos, Parque Natural de 
Fuente Roja y Parque Natural de Mariola, ambos parques naturales cuentan con montes 
públicos. Sobre todo el Parque Natural de la Fuente Roja, donde Alcoy aporta, 
aproximadamente el 70% de la superficie  y  el 99 %  de los montes públicos del mismo.  

La competencia de la prevención y extinción de los incendios forestales corresponde a la 
Consejería de Medio Ambiente, en este caso  Agricultura Desarrollo Rural, Emergencia 
Climática y Transición Ecológica. Por tanto, también le corresponde el mantenimiento de  
áreas cortafuegos, como medida esencial para la prevención de los incendios forestales.

Los espacios protegidos cuentan con una red de fajas auxiliares o cortafuegos para 
defenderse de los incendios forestales. Esta red de protección queda establecida en los 
planes de incendios de la Demarcación Medioambiental y concretamente en el plan de 
incendios de Alcoy y en el Plan de incendios de cada parque.

Los documentos que determinan la red de caminos, depósitos y fajas cortafuegos y que una 
vez aprobados deben ser mantenidos para que cumplan con la misión encomendada. 

Esta red de fajas auxiliares o  cortafuego, no se mantiene en óptimas condiciones, es decir 
limpias de malezas que, en  caso de incendio, evitarían  que el fuego pase de una parte a la 
otra, porque al no realizarse el mantenimiento adecuado ni con la periodicidad que se 
requiere, la maleza crece impidiendo que estos espacios de apoyo en caso de incendio, 
dejen de serlo.  

Los motivos conocidos son la falta de presupuesto y la dejadez en el necesario y constante 
mantenimiento que esta red de fajas requiere, para que puedan cumplir con la  principal 
función que tienen encomendada.

Además, el mantenimiento mecánico es erosivo, siendo necesario realizarlo cada dos o tres 
años. Algo que no se hace por el elevado coste.

Por estas y otras razones, el mantenimiento de esta fajas cortafuegos a diente, es un 
mantenimiento ecológico, nada agresivo e infinitamente menos costoso económicamente 
para las arcas públicas.

Además, el retorno de la ganadería a nuestros montes, tiene otras muchas aportaciones al 
medio natural,  recuperación de oficios perdidos, mejora de la biodiversidad, creación de 
puestos de trabajo estables,  educación ambiental etc.

Por estos motivos  desde Vox Alcoy, pensamos que es tiempo de cambiar y apostar por la 
ganadería como medio natural ecológico y económico para el mantenimiento de la defensa 
de nuestros montes. Y esto se puede hacer desde el Ayuntamiento o en colaboración con la 
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Consejería de Agricultura que es la responsable y, a la postre la que tendrá que dar las 
autorizaciones, condicionados y demás controles necesarios para que el proyecto sea 
viable.

El pastoreo que se anunció en 2009 no se ha puesto en marcha.

Podemos ver como en otras partes de España y de Europa llevan años trabajando con la 
ganadería extensiva para luchar contra los incendios forestales. En la Comunidad 
Valenciana estamos atrasados en esto. 

No tenemos líneas de ayudas, las que habían se eliminaron, no tenemos escuelas de 
pastores,  y el sector está desapareciendo, ya no queda nadie por lo menos en extensivo en 
la provincia de Alicante. El pastoreo es necesario en todos los montes, no solo en las fajas 
cortafuegos. Su aportación durante siglos es la que ha modelado el paisaje y la vegetación 
que hoy tenemos,  lo que conocemos como el mosaico mediterráneo y su enorme variedad 
de fauna y flora. 

ACUERDO

1. Completar y/o actualizar el proyecto iniciado en 2009, con los gastos, ganado, 
medios materiales técnicos y humanos, poniendo en marcha el pastoreo en el 
Parque Natural de la Fuente Roja,  que cuenta ya con un aprisco, y hacerlo extensivo 
hasta cubrir todo el parque, los alrededores de Alcoy, ríos y lo que se pueda de los  
montes públicos del Parque Natural de Mariola, monte de San Cristóbal y Sotorroni.

2. Una vez finalizado el proyecto y valorado el coste, desde la Dirección del Parque o 
desde los servicios medioambientales del Ayuntamiento, poner en marcha y vigilar 
su desarrollo, siempre contando con el visto bueno del Consejo Rector del Parque 
Natural y con los permisos y condicionados que estableciera la Consejería.

3. Hacerse cargo la administración pública de todo el coste y de la gestión, bien desde 
el presupuesto de la Consejería o desde el Ayuntamiento, o con un convenio entre 
ambos.»

Sr. Abad: Hola de nuevo. Desde Vox pensamos que la ganadería extensiva es buena para 
todos, como bien he explicado en la exposición.

El Sr. Abad lee a continuación los puntos de acuerdo.

Sr. González: Gràcies. Bé, per poc que ens conegueu, sabeu que no som experts en 
aquest tema, però sí que tenim companys que en saben i hem acudit a ells per veure la 
presentació d’aquesta moció que, al final, potser la veiem més un prec en el qual els tècnics 
de l’Ajuntament pogueren determinar la idoneïtat o no de la proposta, més que una moció, 
però bé. 

Al final entenem que el pasturatge ordenat pot ser una eina útil en la protecció d’incendis, 
alhora que oferix externalitats ambientals i socials positives que el convertixen en un valuós 
sistema de gestió del territori. No obstant això, este pasturatge ha de complir els objectius 
per als quals es fan aquestes actuacions. I consultant, hem entés que els objectius que es 
demanen en aquesta moció ja estan coberts en el projecte que es va aprovar, si no estem 
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equivocats. I que, al final, està funcionant suficientment. Aleshores és el que ens han dit. 
Sobretot, també, perquè en un parc natural és molt complicat de gestionar, en un parc 
natural tan menut com la Font Roja, per exemple, i l’ampliació a tot el parc, ens hem estat 
informant, i acabaria generant més problemes que els beneficis que causaria.

Estem d’acord amb l’ús del ramat, però dintre sempre de la normativa actual. I això és el que 
comentava. Pel que sabem ja s’està duent a terme dintre de les condicions possibles. No 
creiem tampoc que un augment del ramat fins a fer-lo extensiu, a cobrir tot el que demana la 
moció, siga beneficiós. No volem al final..., parlem de tornar a la gestió com en el passat, 
però tampoc no volem les serres pelades com abans.

I, d’altra banda, també hem de tindre en compte la demanda d’este tipus de feina, que no..., 
qui voldrà ser ramader avui en dia? I sobretot si estem parlant de les condicions en les quals 
s’haurà de treballar ací.

Sí que, davant dels dubtes que ens plantegen els tècnics a qui hem consultat, no donarem 
suport a aquesta moció. Gràcies.

Sr. Santiago: Gràcies de nou, alcalde, i bon dia a tot el món.

Des de Podem ja ho vam dir a principi de la legislatura. No anàvem a blanquejar Vox en les 
institucions. Entenem que no és un instrument democràtic vàlid, i que el seu ADN posa en 
perill la convivència entre els ciutadans i ciutadanes. Per això, tal com vam dir al principi de 
legislatura, li tanquem la porta a Vox a les institucions.

Sr. Marcos Martínez: Buenos días a todos.

Bien es cierto que en los últimos tiempos la agricultura y la ganadería han sido grandes 
damnificados debido a nuestro estilo de vida masificado en grandes poblaciones y 
abandonando cada vez más las zonas rurales, y con ello, potenciar lo agropecuario del que 
disponíamos hace un tiempo. Bien es cierto que el mantenimiento de mecanismos 
cortafuegos, desbroce de montes y trabajos de mantenimiento mecanizados tienen un 
elevado coste, además de tener que dosificarse para no acabar teniendo un impacto 
negativo sobre el terreno.

La agricultura y la ganadería siempre han tenido un papel importante en este sector, tanto 
por el desbroce que suponen las grandes superficies cultivadas, así como el pasto de 
ganado en extensiones prolongadas. Y, sobretodo, en zonas de barrancos con difícil 
acceso, cauces de ríos, etc. Una oveja pastando en el monte limpia unos dos kilos y medio 
de hierba seca al día, lo que contribuye normalmente a la limpieza de biomasa forestal que, 
de no hacerse, pasa a ser un combustible óptimo para arder rápidamente y dar paso a 
grandes incendios.

Otra de sus ventajas es la labor polinizadora que realiza el ganado, diseminando las 
semillas tanto con sus lanas como con sus heces. Además convierte un peligro real de 
incendios en una fuente de alimento en sus carnes mismas. 

Existen ayudas por parte de la Conselleria de Agricultura, como se recogen en la Orden de 
Bases publicada en el DOGV, sobre concesión de ayudas para el control de vegetación 
natural mediante aprovechamiento ganadero extensivo, en zonas estratégicas ligadas a la 
prevención de incendios en el marco del programa de desarrollo rural PDR 2014-2020. En 
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concreto, se subvenciona la actividad de manejo de ganado mediante su condición de guía 
por un pastor. Se subvencionará también la contratación de trabajos con maquinaria que 
sena necesarios para abrir accesos al ganado, y la adquisición de instalaciones que eviten 
su movilidad.

La Conselleria de Agricultura prevé que esta actividad ganadera cuente con una 
remuneración de hasta el 100% en el servicio a partir de 2019, pudiéndose limitar a áreas 
cortafuegos, fajas auxiliares y pistas forestales de la Comunidad Valenciana. En montes que 
requieren una reducción de la carga vegetativa. 

En cuanto a los puntos de acuerdo, en el punto uno sería preferible no nombrar las zonas, 
sino hacer un estudio de las zonas susceptibles de este uso ganadero, así como las 
posibles demandas de partes interesadas en el proyecto que pudieran existir al respecto. 
Entiendo que en estas condiciones, en el punto dos, las administraciones con competencia 
en el área serían las responsables del seguimiento del servicio, valoración y dotación de 
recursos necesarios, y se podría incluir el tercer punto. Desde Ciudadanos siempre hemos 
destacado la importancia de la prevención en la lucha contra los incendios forestales, 
máxime si se hace desde el punto de vista ecológico y recuperando recursos naturales o 
puestos de trabajo u oficios, pero entendemos que en el caso de Alcoy, que sería mucho 
más adecuado, productivo, el tratar el tema desde un punto de vista supramunicipal o 
mancomunado puesto que se ampliaría el campo de acción de esta iniciativa, así como los 
interesados en llevarla a cabo. Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, novament, senyor alcalde. 

Llegint la moció que ens han presentat, inicialment podria ser interessant perquè parlava de 
completar i actualitzar i fer-la extensiva, i el títol de la moció era ganadería extensiva. I, 
aleshores, el primer que he anat a fer és buscar que és ganadería extensiva i quines són les 
normes en què es basen. I jo crec que el company de Vox, crec que no n’era conscient.

«La ramaderia extensiva és aquella pràctica de la ramaderia que es realitza en terrenys de 
gran extensió perquè aquest animals puguen pasturar. És a dir, es tracta d’un procediment 
relacionat a la criança de bestiars en grans territoris de terra que podria equivaldre, de fins a 
dos animals per hectàrea. Generalment aquestes àrees o extensions territorials posseeixen 
la particularitat de ser ecosistemes naturals modificats per l’ésser humà ―en el cas de la 
Font Roja ho veig complicat― d’acord amb la seua necessitat. Proposats als cicles naturals 
a una producció vegetal àmplia, ―producció vegetal àmplia per a l’alimentació del boví, 
perquè estem parlant de vaques en este moment―. Quant a la vigilància i control dels 
animals es realitza esporàdicament, atés que se’ls permet que pasturen per tot l’espai 
territorial, perquè d’aquesta forma s’encarreguen del seu propi aliment». Criança de bestiars 
en gran proporció de terra, que podria equivaldre fins a dos animals per hectàrea. Si la Font 
Roja té una superfície de 2.298 hectàrees i la Mariola de 17.254, aleshores Vox està 
proposant la introducció de vora 40.000 vaques als nostres parcs naturals. 6.000 vaques a la 
Font Roja i 34.500 a la Mariola. Està bé que ens comparen amb els Pirineus, però crec que 
els nostres boscos no estan per a això. Posats a criar vaques, perquè no porcs, cabres o 
ovelles, amb els quals es podria augmentar al doble o al triple la ramaderia, i podríem 
passar a tindre 120.000 cabres pasturant pels nostres parcs naturals. Sap el que menja una 
cabra? Ho hem comentat ací, uns 2 kg; i una vaca, 30 quilos. Si multipliquem pel nombre 
d’animals que proposen, estarien menjant 1.200 tones diàries de verdura. A l’hivern no 
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tindrem massa problemes, però... a l’estiu, a l’estiu anem a patir molt. Els animals tindran  
molts problemes. A vore, qui pagarà el pinso d’eixes 120.000 cabres que tindrem per la 
serra? Això hauríem de plantejar-s’ho, i m’agradaria que ens ho explicara en la moció. I com 
controlem els animals, fem un clos perimetral, una tanca, una d’eixes tanques que tant els 
agrada als de Vox? 

La ramaderia extensiva que vostés proposen és inviable. Recorden que el nostre territori no 
és Extremadura, no és Castella-la Manxa, no es Andalusia. Tenim característiques pròpies 
que ens identifiquen i ens fan ser com som, malgrat els intents que no ens canviaran. 
Gràcies.

Sr. Cantó: Gràcies, bon dia.

Si hay algo que coincidimos seguro es en la obligación de proteger nuestro entorno natural. 
Cualquier iniciativa que contribuya a ello debe ser bienvenida, pero el primer paso ha de ser 
dejar el tema en manos de los expertos. Creemos que el punto segundo de la moción es el 
principal, son los Consejo Rector y los técnicos de Conselleria quienes deben tener la última 
palabra al respecto.

El pastoreo se prohibió al constituir la Fon Roja como parque natural, pero desde que en 
2008 el Instituto de la biodiversidad de la Universidad de Alicante lo señaló como una acción  
positiva para mantener el bosque limpio, diversos gobiernos municipales han anunciado su 
puesta en marcha. En diciembre de 2009 y en diciembre de 2014 y, finalmente, en marzo de 
2017 se inició un proceso de contratación de digamos de pastoreo. 

Nuestra intención sería votar a favor siempre que no esté ya solucionado o en marcha dicho 
pastoreo. La prevención de incendios está en manos de excelentes profesionales y 
voluntarios, pongamos los recursos públicos en sus manos y no nos adornemos con 
discursos oportunistas. Gracias.

Sr. Silvestre: Bon dia a tots, companys de la Corporació i públic.

Bé, a vore, nosaltres estem en contra d’aquesta moció, però tant per la forma com pel 
contingut. És a dir, que no té cap sentit. 

Anem a vore, el primer que s’ha de tindre clar és que estem en zones de parcs naturals. I, 
aleshores són zones molt sensibles, i no es pot estendre allí ni la ramaderia ni els ramats ni 
res d’una manera extensiva. Aleshores, hem de tindre en compte, sobretot..., bé, jo crec que 
els dos, però sobretot la Font Roja. La Font Roja és un paratge, un paradigma del que és la 
flora de la nostra zona i, per tant, si clavàrem allí ramat, seria un autèntic desastre. Però, és 
que, a més a més, està funcionant. És a dir, ja tenim un ramat que està treballant sobre el 
que és el tallafoc de Sant Antoni, i que està ubicat a la mallada del mas de Nyego. Està 
funcionant mitjançant un contracte menor, i funciona perfectament. Però està... és un ramat 
que està actuant d’una manera limitada, tant en l’espai com en el temps. Perquè, de fet, està 
limitada l’autorització per a treballar durant 6 mesos.

Per tant, no podem acceptar esta moció, pel que significa. Una altra cosa seria considerar 
en altres zones o, fins i tot intensificar en determinats punts concrets. Però pensem que, ara 
com ara, està complint-se i està treballant-se. Gràcies.
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Sr. Abad: Bien, para nosotros lo importante es prevenir para que nuestros montes no sean 
pasto de las llamas. El fuego se produce si existe oxigeno, calor y combustible, y el hombre 
solo puede invertir reduciendo el combustible; por lo tanto, este tiene que ser nuestro 
objetivo. Esto se consigue mediante animales que consuman hierba o mediante medios 
humanos y mecánicos que realice tratamientos reduciendo la masa de combustible forestal 
en las zonas de riesgo, montes de alrededor, de casas y urbanizaciones.

En esto sí que podemos exigir a la Consejería competente que cumpla con los planes de 
prevención forestal. A la mayoría de cortafuegos o fajas auxiliares no se les hace el 
adecuado mantenimiento. Esto es obligatorio y desde el municipio se debe exigir y, si no lo 
hacen, intervenir haciendo lo que se pueda con el presupuesto municipal. Los montes 
públicos están dentro de los parques naturales, y su conservación dista mucho de la 
adecuada. Por ello, el ayuntamiento, en aquellos montes públicos que son de su propiedad, 
aunque estén consorciados con la Consejería, debe exigir inversiones en mejoras que eviten 
incendios forestales sin perjuicio de que a nivel municipal se puedan hacer inversiones en 
aquellos puntos que se consideren de urgente necesidad.

Contribuiremos a la recuperación de la ganadería autóctona en peligro de extinción, a la 
prevención de incendios, al mantenimiento de las vías pecuarias, al turismo realizando rutas 
temáticas y actividades lúdicas en la naturaleza y en la educación. Y no solo la ganadería 
extensiva es de ganado vacuno, pero si se controla, cualquier tipo de ganadería controlada 
siempre puede ser buena para nuestros montes. Gracias.

Sr. González: Com bé he dit abans, no ho veia molt clar, perquè de la forma en què estava 
plantejada la moció, els professionals que hem consultat no ho tenien clar. Aprovar una 
moció que torna a demanar una cosa que s’està fent, com parlava el regidor del Govern, i 
que s’està fent en les condicions òptimes que el medi necessitat permet, creiem que ja és 
adequat i creiem que això..., que... vull dir que... el projecte actual que s’està implementant 
ja respon a les necessitats que tenim a hores d’ara, i no creiem necessari augmentar 
extensivament aquest ramat. Així que votarem en contra d’aquesta moció. Gràcies.

Sr. Marcos Martínez: Bueno, nos parece que esta moción, tanto en la exposición de 
motivos como en los puntos, no acaba de estar clara. Si que es cierto, por ejemplo, que uno 
de los errores sería por ejemplo el nombrar los espacios que... cuando las leyes 
normalmente son muy claras al respecto de en qué sitios se pueden aplicar  y en que no, y 
como decíamos, sería susceptible de hacer, en casos concretos y no hacerlo de manera 
continuada en cualquier espacio. Por eso, no nos parece demasiado acertada la moción. 
Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. El nostre posicionament respecte de la moció és el vot 
contrari. Entenem que els parcs naturals són una joia i els hem de protegir dels incendis, de 
les plagues, de l’especulació urbanística i, fins i tot, de la ramaderia extensiva.

Sr. Cantó: Sí, nosaltres al final ens abstindrem tenint en compte que ja està funcionant i, 
davant l’alarma creada per Compromís de tindre allí un Jumanji en les nostres serres.

Sr. Silvestre: Bé, vull insistir una altra volta que ací s’estan barrejant moltes coses, molts 
aspectes, moltes temàtiques i, al final, hem de tindre en compte que, evidentment, hem de 
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netejar i mantenir els nostres boscos. N’hi ha moltes formes, una d’estes és la que està 
actuant-se mitjançant la mallada del mas de Nyego. Continuarem en eixe sentit, però s’ha de 
tindre en compte que això..., la problemàtica que suposen els espais naturals perquè són 
espais naturals protegits i, fins i tot, no et pots endur d’allí ni una pedreta. De fet, estan 
tenint-se també problemes en el mateix parc natural perquè en el mas del Baró ja sabem 
que allí hi ha un ramat de muflons i altres animals, que estan allí acampant a la seua... per 
tota la zona. I estan generant problemes. De fet, hi ha un estudi concret en què s’ha fet un 
seguiment de tota la repercussió i la influència negativa que té sobre el parc, i estan 
intentant limitar-la tant com siga possible.

Per altra banda, tan sols vull comentar que sí que està estudiant-se la proposta que algun 
ramat actue en altres zones del nostre municipi i que afavorisca d’eixa manera la neteja i el 
control de les males herbes. Per tant, votarem que no. Gràcies. 

Sr. Abad: Solamente un apunte. El aprisco de San Antonio del mas de Nyego, ha vist en les 
condicions que està? No han pujat a vore com està ―Sr. Silvestre: El ramat― No, el ramat 
no, el ramat jo crec que fa temps que no apareix per allí, però les bales de palla i altres ―Sr. 
Silvestre: Està en funcionament tot, el què passa és cada 6 mesos. Sr. Alcalde: Bé, no fem 
debats, té la paraula el senyor Abad― Però les bales de palla que hi ha allí, fa mesos o anys 
que no es toquen perquè ja estan eixint més herbes dins de les mateixes bales. Aleshores, 
jo crec que un manteniment del que és la mallada, estaria molt bé. Moltes Gràcies.

Ah, i una cosa més, el meu ADN, al senyor Cristian Santiago, és ser espanyol més que res. 
Gràcies.

El Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con el  voto a favor del concejal del Grupo Municipal 
VOX (1), el voto en contra de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (12), 
COMPROMÍS ALCOI (2), PODEM (2) y GUANYAR ALCOI (2), y la abstención de los 
concejales de los grupos municipales PARTIDO POPULAR (4) y CIUDADANOS (2), rechaza 
la moción presentada por el Grupo Municipal Vox.

14. 25621/2019 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
RUEGO RECUPERACIÓN Y RESTAURACIÓN DE LAS PINTURAS DEL PASAJE DE 
SAN AGUSTÍN 

Lee el ruego el Sr. Abad, portavoz del Grupo Municipal Vox.

«En la entrada del Pasaje de San Agustín, que comunica la Plaza de España con la “Plaça 
de Dins”, hay unas pinturas en las paredes laterales cuyo estado de conservación es pésimo 
y su deterioro visible con pequeños fragmentos en la pared, que empiezan a desprenderse 
afectando a la pintura.

Por el estado en que se encuentran, no se debe de haber intervenido sobre ellas desde la 
fecha de su realización, por lo que:
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RUEGO

 Al Gobierno del Ayuntamiento de Alcoy, tome las medidas oportunas para la 
recuperación y restauración de las mismas.

 Se realice un censo de todas las obras, ya sean pinturas, esculturas, mosaicos, etc., 
además de un informe detallado del estado en que se encuentren para poder, en la 
medida de lo posible, actuar sobre ellas.»

Sra. Zamorano: Gràcies i bon dia. 

Bé, no vaig a acceptar-li cap dels dos precs. Més que res perquè en el primer cas, la 
restauració es va produir en el 2006 i, a pesar que vosté veja un deteriorament, el tema és 
que en consultes amb l’autor que va fer eixa restauració, les pintures són fosques, tenen 
eixe color perquè són així. L’únic que pot patir és un poc de pols perquè estan a la 
intempèrie, però no estan en absolut per a fer eixa intervenció.

I, en el segon cas, vull comentar-li que ja existix eixe inventari des de fa molts anys, des de 
1990 l’Ajuntament d’Alcoi va fent eixe inventari. Està tot recopilat, tant pintures com 
escultures. I que bé, existix fins i tot una publicació, que és la Col·lecció d’Art de l’Ajuntament 
d’Alcoi, pintura i escultura, que si vol, jo li’n faré arribar un exemplar.

Sr. Abad: Bé, doncs, gràcies. Però sí que és veritat que una de les pintures que hi ha... està 
ja caent el que són parts de la paret i en detriment del que és la pintura, per si podien pegar 
una mirada almenys, d’acord? Gràcies.

Sr. Zamorano: Sí, ho mirarem.

15. 25621/2019 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
RUEGO LIMPIEZA Y COLOCACIÓN DE PAPELERAS Y CENICEROS

Lee el ruego el Sr. Abad, portavoz del Grupo Municipal Vox.

«
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En el pleno del 26 de febrero de 2018, Ganar Alcoy presentó un ruego que fue aceptado por 
el Gobierno Municipal, en el que se pide el acondicionamiento del Pasaje de San Agustín.

Pasados casi dos años, las condiciones del pasaje de San Agustín, como el resto de 
pasajes de acceso y la misma “Plaça de Dins”, presentan una falta de limpieza. Los rincones 
y esquinas son utilizados como urinarios, las papeleras son insuficientes (solo hay tres) y 
por lo tanto se llenan en seguida. 

La falta de ceniceros en el centro de Alcoy como en el resto de la ciudad, conlleva a que el 
suelo urbano parezca un gran cenicero.

RUEGO

 Aumentar el número de papeleras en la “Plaça de Dins” y  colocar ceniceros donde 
no los haya, en toda la ciudad.

 Calendarizar la intervención de la brigada de obras y servicios para el 
mantenimiento, limpieza continua y efectiva de la “Plaça de Dins” y centro de Alcoy, 
(zócalos, esquinas, suelo, etc.), y hacerlo extensivo al resto de la ciudad.»

Sr. Jordi Martínez: Bon dia, moltes gràcies.
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Bé, acceptarem el prec. També és cert que vosté parla ací que Guanyar Alcoi en 2018 va 
presentar un prec. Ho recorde. I també vull dir-los que, si recorda vosté, es va fer una 
actuació integral a la plaça de Dins, el passatge de Sant Agustí es va pintar... jo diria que va 
ser després... el mateix any d’això. I, de tota manera, sí que és cert que podrem..., tenim un 
pla de..., en el primer any de recol·locació de papereres. Tenim una partida en el Servei de 
Neteja que administrem des d’IGS per a re..., el que anem a intentar és reubicar les 
papereres de fosa al Centre i intentar fer alguna compra més. És cert, ho farem. També, vull 
dir-los que en el cas dels cendrers, sí que el passatge de Sant Agustí, que crec que és un 
lloc on es fuma habitualment per part de molta gent, hauria de tindre algun tipus de cendrer, 
però, sobretot, el que s’hauria de fer és no tirar a terra la burilla, més que tindre un cendrer. 
Moltes gràcies.

Sr. Abad: Pues bien, gracias por el ruego. Y que poner los ceniceros en la ciudad, que sea 
extensivo a toda la ciudad, ya que están llenos de colillas parques y todo el suelo de la 
ciudad. Gracias.

Sr. Jordi Martínez: Vull recordar, com bé deia l’alcalde per a la gent que puga escoltar este 
prec, que fumar al costat d’un centre de salut o d’un ajuntament està prohibit, per la llei.

16. 25670/2019 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ PRESSUPOSTOS DE LA GENERALITAT PER A L’ANY 2020

El Grup Municipal del Partido Popular presenta la següent moció:

«El projecte de pressupostos de la Generalitat per a l'any 2020 inclou en el capítol d'inversió 
real una única partida per a la ciutat d'Alcoi: la d'1,2 milions d'euros destinada a la reforma 
de l'hospital Verge dels Lliris. Respecte a l'exercici anterior, d'eixe capítol desapareix la 
construcció del CdT, que estava dotat amb 3,5 milions d'euros. Malgrat les necessitats de 
serveis i infraestructures de la ciutat, el compromís d'inversió és mínim.

Segons el projecte presentat pel Govern valencià que formen PSPV, Compromís i Podem, la 
inversió real a la ciutat és de 20 euros per alcoià, molt allunyada de la mitjana provincial, de 
85,5 euros per habitant, i autonòmica, de 70 euros per habitant. Aquesta discriminació 
s'agreuja en observar l'absència de partides que pogueren substanciar les iniciatives 
anunciades durant els últims anys.

L'escassa inversió prevista per la Generalitat en Alcoi obliga al fet que l'Ajuntament, com a 
principal garant dels interessos dels alcoians, reivindique la inclusió de noves partides que 
donen resposta a les necessitats de la ciutat.

Per aquests motius proposem al Plenari d'aquest Ajuntament l'adopció dels següents

1. Presentar esmenes als pressupostos de la Generalitat per tal que incloguen fons per 
a les següents inversions reals:
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◦ Reforma i ampliació del Centre de salut La Bassa 

◦ Ampliació de la partida destinada a la reforma de l'hospital

◦ Equipament del Centre Especial de Malalts Mentals

◦ Construcció del CdT Alcoi

◦ Construcció de la redona d'accés nord a Alcoi

◦ Rehabilitació del pont de Sant Jordi

◦ Construcció del parc d'emergències

◦ Millora de la línia ferra Alcoi-Xàtiva

◦ Millora de la CV-70 Alcoi-Benidorm

◦ Redacció del projecte de variant de la CV-7881

◦ Redacció del projecte de la ronda sud entre la CV-795 i l'A7

2. Traslladar el resultat d'aquesta moció a tots els grups parlamentaris de les Corts 
Valencianes.»

El Sr. Ruiz, portaveu del Grup Municipal  del Partido Popular, llig els punts d’acord.

Sr. Abad: Hola. Hemos visto tanto en plenos como en comisiones anteriores las carencias y 
necesidades en el Centro de Salud La Bassa, en el Hospital Virgen de los Lirios, etc. Se ha 
llegado a acuerdos para poner en marcha el Centro de Enfermos Mentales y hemos 
conocido la noticia de ADIF que destinará más de 7 millones de euros en las nuevas 
instalaciones de seguridad en la línea Alcoy-Játiva. 

Todo lo que conlleve un beneficio para Alcoy y para los ciudadanos tanto en materia de 
comunicaciones como de infraestructuras sanitarias y de emergencias, estaremos de 
acuerdo. Gracias.

Sra. Obiol: Bon dia de nou. En primer lloc entenem que la inversió en la ciutat és molt 
millorable, però que ho hem d’entendre en un context molt més ampli. Per una banda 
l’infrafinançament, que ni el Partit Popular ni el Partit Socialista han aconseguit solucionar; 
però també la corrupció i el mal govern del PP durant tants i tants anys, precisament hui que 
és el dia de les Nacions Unides contra la corrupció.

Hi ha algunes de les propostes també, en segon lloc, per les quals el Partit Popular demana 
finançament en què no estem d’acord. Estem totalment en contra perquè pensem que no 
són beneficioses per a la ciutadania d’Alcoi, que ja prèviament en aquest plenari hem votat 
en contra, com la seua idea de millora de la CV-70 Alcoi-Benidorm. Perquè pensem que el 
que estaríem votant amb aquesta moció és més un llistat de prioritats per al Partit Popular, 
que no un llistat de prioritats per a la ciutat, i això és important deixar-ho clar. Que no 
estem..., ja avancem que no estem d’acord amb aquesta moció i, per tant, no estaríem 
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votant en contra que s’invertisca en la ciutat, sinó que s’invertisca en aquestes línies de la 
manera que vol el Partit Popular fins ara, perquè no s’exposa en la moció, no s’entén.

Pel que nosaltres sabem, ja estem fent tard amb aquesta moció. És només un acte simbòlic 
i, per tant, haguera sigut més importat també que aquesta moció s’haguera presentat en el 
plenari del mes passat. Si, però, considerem que és molt important que comencem a 
reflexionar quin tipus d’influència tenim com a Corporació en el Govern Autonòmic i en el 
Govern Estatal, que hauríem de tindre. Deixar-nos de discursos grandiloqüents i col·laborar  
per a poder incidir realment en el benestar col·lectiu de les persones, dels nostres veïns i 
veïnes, a través dels pressupostos de l’administració central i de l’administració autonòmica. 
Per tant, pensem que seria bo utilitzar aquesta moció en termes de futur. Poder pensar en la 
seua retirada, si ells ho consideren... si el grup municipal ho considera adient, i establir una 
col·laboració honesta i real entre els grups municipals d’aquesta Corporació per a millorar 
els pressupostos futurs.

Tenim un Pla Estratègic que vam aprovar i que pense que podria ser l’inici, o bé és la 
construcció d’un horitzó cap a..., de mínims consensuats cap al que puguem caminar i 
construir i reclamar conjuntament, les necessitats dels alcoians i les alcoianes perquè, Alcoi, 
i això sí que és cert, té massa problemes per a deixar-ho estar. Gràcies.

Sr. Santiago: Gràcies de nou, alcalde.

Des de Podem, com no podia ser d’una altra manera, estem a favor que Alcoi, com més 
recursos, millor. El que passa és que, en la línia del que estava contant la companya de 
Guanyar, no acaben d’estar del tot d’acord amb les prioritats que marca el Partit Popular.

Però és que damunt el Botànic té un doble handicap: infrafinançament i el deute històric del 
País Valencià i la motxilla allargada de corrupció i sobrecostos del Partit Popular que van 
saquejar les arques públiques. I, de veritat que tinc un llistat de corrupció, però no tinc ganes 
d’entrar en el tema i ho deixaré aparcat, però tots coneixem l’enorme llistat de casos de 
corrupció i sobrecostos que ha deixat el Govern del Partit Popular en l'àmbit del País 
Valencià. Però sí que m’agradaria fer un xicotet apunt, i és una mena de reflexió o que facen 
arribar aquesta reflexió a l’actual síndica del Partit Popular, Isabel Bonig, que quan era 
consellera d’Infraestructures, Habitatge, etc., va destinar 30 milions d’euros a la Fórmula 1, 
30 milions d’euros a la Fórmula 1 que hui en dia estem pagant uns 100 milions d’euros des 
de la Conselleria d'Habitatge. S’imaginen vostés el que es podria haver fet a Alcoi en molts 
àmbits, en l'àmbit d'infraestructures o habitatge, amb tots eixos diners, ja no només a Alcoi 
sinó en l'àmbit de País Valencià. Crec que va ser una decisió totalment desencertada i és 
una motxilla que, ara com ara, encara estem carregant.

Per tant, des de Podem el què demanem és molt fàcil: és tindre memòria perquè la història 
no es torne a repetir. I, ara com ara, per primera vegada en molt de temps, tenim un Govern 
de coalició, eixe que anem a exportar a Madrid. Tenim el Botànic. Que per primera vegada 
està prioritzant la gent en les seues polítiques públiques, i això s’ha de cuidar.

Sra. Rosa García: Sí, muchas gracias de nuevo, señor alcalde.

Bueno, los presupuestos de la Generalitat Valenciana año tras año nos dejan a los 
alcoyanos con mal sabor de boca porque el maltrato de la Generalitat hacia la provincia de 
Alicante es histórico, y esto ha sucedido no solo ahora sino con todos los gobiernos que 
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hasta ahora ha presidido la Comunitat Valenciana. Pero se ha recrudecido de manera 
especial con los Botànic que se han dedicado a presentar presupuestos ficticios que no 
hacen más que intentar dar una capa de barniz a unos números que nos discriminan a casi 
todos, lo cual es más injusto aún.

El proyecto de presupuestos para el año 2020 es peor para nuestra ciudad de lo que lo fue 
el año pasado, porque cuenta con una única partida específica. Así que tendremos que 
confiar en que vamos a arañar algo más de partidas genéricas, y eso no nos parece serio. 

Ciudadanos, desde el grupo municipal de Alcoy, hemos hecho los deberes y nuestro grupo 
en les Corts ha presentado enmiendas que van encaminadas a mejorar el presupuesto de 
diferentes consellerías para que se apuestes seriamente por nuestra ciudad. 

Hay inversiones que no pueden esperar más para que se contribuya al desarrollo industrial, 
incentivando la creación de empleo y riqueza, porque nuestras industrias buscan el apoyo 
de la administración para poder trabajar en igualdad de condiciones que el resto de 
empresas valencianas que sí tienen buenos accesos e infraestructuras viarias y de 
carreteras que se corresponden con el siglo XXI, por eso los políticos debemos de 
acompañarlos, sin poner trabas (a los empresarios me refiero); o para que las tan 
necesarias dotaciones del CEEM no sigan estancadas, para la vergüenza de la mayoría de 
nosotros; o para que nuestros bomberos forestales tengan un lugar desde donde hacer su 
trabajo de protección de nuestro entorno con dignidad y garantías…

En fin, quiero agradecer al Grupo Popular el que nos haya dado la oportunidad de 
enriquecer su moción con nuestras aportaciones, que al final ha sido una nada más porque 
coincidíamos en la mayor parte de ellas. Por cierto para decir a la señora portavoz de 
Guanyar, que la nuestra era la mejora de la CV-70 Alcoy-Benidorm, lo cual consideramos 
que es una propuesta muy interesante, reivindicándola desde hace años, y no quería dejar 
pasar la ocasión de decirlo

Por esos motivos, vamos a votar a favor de esta moción.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde.

A més del que vostés indiquen en la seua moció, ens agradaria que quedara palés, i creiem 
imprescindible, que ha d’aparéixer reflectit en el document, si es trasllada als grups 
parlamentaris de les Corts, l’infrafinançament.

L’infrafinançament reiterat que patim els valencians, la gran limitació que suposa la falta 
d’inversions directes de l’Estat central al País Valencià i el dèficit d’inversió de l’Estat 
repercutix en una minoració de les perspectives de creixement del nostre territori i dels 
serveis que es presten des de les administracions més properes.

Perquè aquest infrafinançament ens ha estat convertint cada vegada en més pobres. Cada 
any més pobres respecte de la resta de l’Estat espanyol. Per això, cal exigir la reforma del 
sistema de finançament al nou Govern de l’Estat per acabar amb l’austericidi que ens han 
provocat els governs reiterats del Partit Socialista i el Partit Popular a l’Estat. Austericidi que 
ens ha generat un deute als valencians de més de 47.000 milions d’euros.

No serà Compromís el que no reivindique o demane més inversions a l’Estat, al Govern de 
la Generalitat, a la Diputació o on calga. Ara bé, ens agradaria que abans de presentar les 
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esmenes al pressupost per part de l’Ajuntament d’Alcoi a la Generalitat, si s’haguera de fer, 
que hagueren estat consensuades, i sobretot abans que és..., bé..., com ha comentat la 
resta de companys de Corporació, perquè hi ha mocions o hi ha punts, com la CV-70, amb 
la qual tampoc no estem d’acord, i que sí que podríem consensuar alguns d’eixos punts. 

També ha aparegut en les intervencions d’algun partit, comentant la falta d’inversions per 
part de la Generalitat a la ciutat d’Alcoi, i només vull recordar-li que d’una única conselleria, 
la conselleria de Rafa Climent, la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball, s’han invertit més de 27 milions únicament, i exclusivament, a Alcoi, 27 
milions. O siga, a banda del Pla Edificant i a banda de la resta de conselleries del Govern 
del Botànic que han invertit a Alcoi.

Aleshores, eixes inversions sí que estan fent-se, sí que són reals; però és cert que hem 
d’exigir que invertisquen més en la nostra ciutat, perquè ho necessitem. Però recordem que 
hem de demanar al Govern, a l’Estat central, les inversions que necessitem realment els 
valencians.

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies.

Bé, jo crec que sobre estes esmenes que presenta el Partit Popular, jo crec que caldria dir 
que en alguns casos, pròpiament reconegut pel mateix text, ja es fan, com és la reforma del 
Centre de Salut de la Bassa i l’ampliació de la partida destinada a la reforma de l’hospital. 
Altres, que diuen que no es van a fer, però que consten en els pressupostos, com és en la 
construcció del CDT d’Alcoi, l’equipament de Malalts Mentals està en tràmits, la construcció 
de la rodona de l’accés Nord és una tasca del ministeri, la rehabilitació del pont de Sant 
Jordi sí que podria ser, la construcció del parc d’emergències està anunciat i té un programa 
durant esta legislatura per a la seua implantació, la millora de la línia fèrria Alcoi-Xàtiva, si 
recorden vostés en la legislatura passada, en este mateix Saló de Plens van dir, se’n 
recorden ja, quan estava Rajoy... eixe que ens va anunciar una inversió..., sí que era el 
ministeri el responsable, ara torna a ser la Generalitat. No, no, el responsable ara torna a ser  
la Generalitat. No, no, el responsable és el Ministeri com es va demostrar allí, i fa dos anys 
com es va demostrar amb el Govern central, que és el responsable del manteniment de la 
línia fèrria.

Jo crec que ací, en este cas, esta esmena pretén una altra cosa, no? Jo crec que ací hem 
transformat el que era la relació Generalitat-Ajuntament d’Alcoi en una Generalitat quan 
governava el Partit Popular, que no tenia cap tipus de relació amb el consistori de la localitat, 
i ara s’han convertit en una normalitat institucional. Hi ha col·laboració, hi ha lleialtat, hi ha 
una sèrie d’inversions, com puga ser la rehabilitació en regeneració urbana de 8 milions 
d’euros, polítiques d’ocupació del conseller Rafa Climent, jo havia contat 7 milions i mig 
d’euros, vosté me’n diu 27, li faré cas a vosté; una inversió en polígons, este últim any de 3 
milions d’euros; els 14 milions d’euros del Pla Edificant; l’obertura del CADA, recordem 
l’obertura del CADA, recordem com estava el CADA i qui va fer el CADA; els nous jutjats; el 
nou CDT; el districte digital. Jo compte per damunt i m’eixien entre 35 i 40 milions d’euros en 
l’última legislatura. Si li sume els 27 del senyor Ivorra, doncs se me’n van no a 20 euros per 
alcoià, se’m van a 660 euros per alcoià en esta legislatura passada. No són 20 euros per 
alcoià, perquè açò és l'única... que vosté ha dividit 1.200.000 euros entre 60.000. No, doncs 
no.
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Si hi ha hagut una època d’inversions a Alcoi per part de la Generalitat Valenciana, a pesar 
del llast que ens van deixar vostés, a pesar del gran llast que ens van deixar vostés, i que 
vosté recordava en algun tuit en què deia «Aquí en Valencia montan una operadora de 
móviles, y nos quitan hasta los móviles”». Senyor Ruiz, vosté això ho deia en twitter. A pesar 
d’eixa rèmora, en este Ajuntament continuem tenint una bona relació i una gran inversió per 
part de la Generalitat del Botànic.

Sr. Ruiz: Moltes gràcies.

Bé, jo crec que estem parlant d’inversió real en la moció, perquè efectivament, cal valorar 
que hi ha programes com l’EDIFICANT, com l’ARRU, com l’AVALEM, com el Pla de 
Polígons que estan desenvolupant-se en tota la Comunitat Valenciana. Amb la qual cosa, 
que menys que a Alcoi li corresponga una part d’estos, d’acord? Aleshores, després, quan 
agafem el pressupost d’inversió real i comencem a vore quines són les partides que estan 
arribant en projectes a altres municipis, veiem que a Alcoi podien estar alguns dels projectes 
que són necessaris per a millorar la nostra ciutat, i per això sempre parlem d’inversió real, 
perquè després, ha comentat alguna xifra que no és certa, senyor Martínez, directament. Ha 
comentat alguna xifra que no és certa, d’acord?

En qualsevol cas, el que pensem és que necessitem unes partides específiques perquè 
veiem que en esta partida estan jugant altres municipis. I per això introduïm totes aquestes 
propostes. Unes propostes que efectivament són prioritàries per al Partit Popular, però unes 
propostes que ens van llançar a tots els grups polítics en la Corporació perquè es pogueren 
complementar. I si algú tenia algun problema en determinada iniciativa o projecte que 
poguera complicar l’aprovació d’esta moció unànime, perquè eixe és l’objectiu, que de forma 
institucional l’Ajuntament puga reivindicar la inversió real; aleshores, pensàvem que podrien 
haver-ho fet.

Respecte de la inclusió de la CV-70, simplement ho va plantejar el Grup Ciudadanos i 
nosaltres ho vam arreplegar; perquè damunt està dins de les propostes de millora que este 
Ajuntament, en sessió plenària, va acordar trametre a la Conselleria d’Infraestructures, 
d’Obres Públiques, en el Pla UNEIX d’Infraestructures.

Per tant, pensem que la inversió real en el pressupost de la Generalitat, és de 20 euros. 
Quatre vegades menys que la mitjana provincial. I això agradarà més o menys, però és així. 
I eixa dada és real. Que efectivament hi ha uns altres programes? Efectivament, dels quals, 
si us sembla, parlarem després.

Sr. Abad: Pues después de haber escuchado las primeras intervenciones de los grupos 
municipales, nuestra postura será a favor de esta moción. Gracias.

Sra. Obiol: Breument. Bé, dues coses, la primera, és cert que podríem haver afegit 
propostes a aquesta moció, però també és cert que nosaltres entenem que això ha de ser 
un procés més reflexionat i més debatut, de manera conjunta. Ja hem dit en moltíssimes 
ocasions que entenem que aquesta Corporació hauria de debatre més conjuntament i no en 
despatxos i a porta tancada, que no era el que vosaltres ens proposàveu, però enteníem 
que caldria unes propostes més reflexionades. D’altra banda, el company regidor Ivorra ho 
ha manifestat, un problema fonamental és l’infrafinançament, i per tant posa en evidència 
com és d’important incidir en altres instàncies de manera col·laborada. Col·laborant tots per 
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a incidir, perquè, si no, nosaltres no tindrem, en cap moment, possibilitats d’invertir en les 
necessitats dels valencians, i com a valencians, dels alcoians.

Sr. Santiago: Gràcies de nou. Com hem comentat en la primera intervenció, des de Podem 
no podem votar a favor d’aquesta proposta, perquè no són les prioritats del nostre grup 
municipal, ni tan sols del nostre grup a les Corts Valencianes, que al final són els nostres 
representants i són amb els que nosaltres parlem perquè Alcoi puga tindre el millor lloc dins 
dels pressupostos de la Generalitat. 

Per tant, i sí que hi ha un espai per a poder treballar de forma conjunta, com estava 
comentant el company del Partit Popular, i és, precisament, lluitar per acabar amb 
l’infrafinançament i el deute històric que tenim al País Valencià tots els valencians i les 
valencianes. Gràcies.

Sra. Rosa García: Sí, gracias.

Bueno, no me corresponde defender la moción porque no somos el grupo proponente, pero 
de todas maneras comentare algunas cosas para terminar de reafirmar de nuevo el voto a 
favor del Grupo Ciudadanos.

Yo creo que no se trata de numerar las cosas positivas que nos han llegado a través de los 
presupuestos de la Generalitat, porque solo faltaba, no? Que no nos hubieran considerado 
en ninguno de los aspectos. Jo creo que de lo que se trata es de exigir para nuestra ciudad, 
pues lo que necesitamos, que es mucho y que no nos llega. Y viene y no nos llega por dos 
factores: uno, importantísimo, es el tema que ha apuntado el portavoz de Compromís, la 
infrafinanciación a la que estamos sometidos en la Comunidad Valenciana. Creo que sería 
una buena idea que se hubiera incluido el punto, pero también eso ya lo comentará el señor 
Ruiz si le parece conveniente, y yo creo que dio la oportunidad de que se mejorara su 
moción si se creía conveniente. Pero, otro punto, lo he comentado, es porque desde que 
tenemos el Gobierno del Botànic, llevamos unos presupuestos continuamente cada año, que 
son ficticios porque cuentan con un dinero que luego no está y que nos produce las 
frustraciones que nos producen. 

Después también, querría comentar que es cierto que la conselleria del señor Climent, del 
señor Rafael Climent de Compromís, ha traído unas inversiones estupendas para Alcoy, 
pero si nos vamos a apropiar de algo bueno porque es de nuestro partido, pues también 
habría que comentar que esas dotaciones que estamos esperando como agua de mayo, y 
que no llegan, que no llegan, del CEEM; pues que también el CEEM depende de la 
Conselleria de Benestar Social que está adherida a la vicepresidencia de Mónica Oltra, de 
Compromís.

Y después, por último comentar que es cierto que hay partidas, muchas de las partidas que 
se piden en esta moción, que dependen del Ministerio; pero es responsabilidad de la 
Generalitat exigir esas partidas al Ministerio. Así que sí, votaremos a favor. Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. Doncs sí, és cert. Sí vosté pensa que els pressupostos 
de la Generalitat són ficticis, serà que no és conscient que eixe fictici que vosté està 
comentant són els diners que ens ha d’aportar l’Estat per la inversió que estan aprovats, 
però que mai no apleguen. Digues, per exemple, la inversió que hauria de fer respecte de 
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Benestar Social que no està fent l’Estat. Hauria d’aportar els diners i no els aporta. La part 
lògica és que hem de tindre-ho en els pressupostos, perquè és el que ha de donar l’Estat. I 
és una manera més de reivindicar l’infrafinançament.

Respecte del CEEM. Ens alegrem molt que, per fi, el Govern local, en el seu moment, 
després de la picabaralla que tinguérem a principi d’esta legislatura o pel setembre, acabara 
complint, i entregant tota la dotació que era necessària. I vull recordar-li, com va dir Mònica 
Oltra a un mitjà de comunicació local, que està ara mateix en Patrimoni, està seguint tot el 
procediment, i que al llarg del pressupost estarà. Gràcies.

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies de nou. Eh, abans parlava el senyor Cantó de Jumanji, la 
pel·lícula Jumanji, a mi em recorda esta d’Atrapado en el Tiempo. Perquè jo, a pesar que 
quan el senyor Ruiz es va presentar a candidat esperava un nou model de política en la 
ciutat, al final tornem al mateix. 6 mesos després presentem mocions que la meitat estan 
complides o estan ja quasi acabades o estan en un tràmit o no ens toquen, jo crec que 
únicament amb la intenció de traure una bona nota de premsa. Jo crec que és l’única 
intenció que té este tipus de mocions.

De tota manera, jo ho torne a dir, som de les ciutats que més inversions..., malgrat eixes 
inversions generals de què vosté parla, però som de les ciutats que més inversions generals 
tenim. Vull dir, eixes són per a tots, però nosaltres som els que més grapat agarrem d’eixes 
inversions per a la nostra ciutat.

I jo també voldria dir-los a vostés una cosa: a mi em pareix molt bé el tema de les esmenes 
en els ajuntaments, i em pareix correctíssim. De tota manera, els nostres grups 
parlamentaris, almenys el nostre, es posa en contacte amb este grup municipal perquè 
traslladem directament a l’organisme on toca i a l’organisme on es debaten estos 
pressupostos, totes les nostres inquietuds. Ho hem fet, ho farem i ho continuarem fent. A 
partir d’ací, jo crec que poca cosa més. Anem a votar en contra, perquè considerem que ni 
és... una, ni és l’espai ni són les propostes que s’han d’aprovar en una moció que intentaren 
fer conjuntament. I, sobretot, perquè crec que només busquen una nota de premsa. 

Sr. Ruiz: Moltes gràcies.

Bé, han parlat vostés del CEEM, no sé si esta és la bona, quan va a fer-se, o era la de 2015. 
Efectivament aleshores no va ser, confiem que ara serà; parlen de districte digital, on no 
figura res en el pressupost; la redona Nord la farà el ministeri, no sé quin ministeri, per la 
documentació que tenim, el ministeri diu que no va a pagar-la, supose que serà al final 
l’Ajuntament d’Alcoi qui haja de fer de pagarín després d’eixa gran relació que tenen amb 
altres administracions. Han parlat també del CDT, 3 milions i mig d’euros en el pressupost 
de l’any passat, enguany 100.000 euros en línia de subvenció, tot fruit d’un conveni que diu 
«este convenio marco ―el que el senyor alcalde va a firmar― requiere para su efectividad 
la posterior formalización de convenios o acuerdos singulares». D’aquest conveni depén la 
línia de subvenció. Fins que no se signe el segon conveni, el CDT no té un sol euro. 
Aleshores, a mi em fa molta por eixe segon conveni, eh! Perquè per a la línia Alcoi-Xàtiva es 
va firmar un primer conveni que també depenia del segon, i miren on estem pel que fa a la 
col·laboració de la Generalitat Valenciana i el Ministeri de Foment.
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Doncs estes propostes estan formulades a través del grup parlamentari del Partit Popular. 
És tan simple com, a partir de demà el seu síndic puga donar suport a aquestes propostes 
que planteja el Grup Popular, o fer-la transaccional o fer-la conjunta. Per tant, crec que hi ha 
possibilitat de poder traure avant algunes de les iniciatives que vostés consideren que 
puguen ser interessants. 

Jo lamente profundament el vot perquè a Elx una moció d’aquestes característiques va eixir 
per unanimitat, per unanimitat, i ací, l’únic que fem és tirar-nos els trastos els uns als altres 
perquè l’Ajuntament d’Alcoi, com a institució, no reivindique major finançament, major 
inversió. Inversió real, insistisc. Miren en el capítol d’inversió real totes les propostes que hi 
ha i miren si podria estar Alcoi en alguna d’estes. Tant en execució com en redacció de 
projectes. Vostés són molt amants de tindre controlada la redacció dels projectes, i de poder 
adjudicar-les directament des de l’Ajuntament, i pagar-les des de l’Ajuntament; però és que 
això estan també finançant-ho les diferents conselleries. Jo crec que Alcoi mereixeria un 
major tracte en este sentit. Una cosa no lleva l’altra, senyor Martínez. Les qüestions 
generals que puguen ser damunt o per davall de la mitjana, però jo crec que això no va en 
contra de poder demanar una major inversió en determinats projectes que la ciutat 
necessita. 

El Ple de l’Ajuntament, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
PARTIDO POPULAR (4), CIUDADANOS (2) i VOX (1), el vot en contra els regidors dels 
grups municipals SOCIALISTA (12), PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), i l’abstenció dels 
regidors del Grup Municipal COMPROMÍS (2), rebutja la moció presentada pel Grup 
Municipal del Partido Popular.

17. 25678/2019 GRUP MUNICIPAL POPULAR 

RUEGO PARA DEFINIR EL SUELO INDUSTRIAL VACANTE EN EL TERMINO 
MUNICIPAL

Llig el prec el Sr. Ruiz, portaveu del Grup Municipal del Partido Popular.

«No cap dubte de la importància de les activitats econòmiques desenvolupades per 
empreses de nova implantació en el terme municipal, més encara quan aquesta nova 
implantació es produïx en sòl que està considerat vacant. Una circumstància que és vital per 
al creixement i el futur de la nostra ciutat.

A banda, quan es tracta de una nova implantació, el Ple de la Corporació pot declarar-la 
d'especial interés o utilitat pública, per a establir la importància d'eixa activitat.

Per això demanem el següent, que és:
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S'elabore un llistat on s'identifique el sòl industrial vacant en el terme municipal d'Alcoi, per a 
establir bonificacions especials en l'Impost de Construccions, Instal·lacions i Obres (ICIO), 
l'Impost sobre Béns immobles (IBI) i l'Impost sobre Activitats Econòmiques (AIE), a les 
empreses de nova implantació que, a més de ser declarades d'especial interés o utilitat 
municipal pel Ple, s'instal·len sobre el sòl industrial vacant en el terme municipal.»

Sr. Belda: Gràcies, senyor alcalde, bon dia a totes i a tots.

Bé, doncs, senyor Ruiz, vosté ja va presentar aquesta proposta en les ordenances, i jo vaig 
a llegir l’informe tècnic perquè no parega que som nosaltres. «El construir en suelo vacante 
no es causa suficiente para cumplir con lo dispuesto en los artículos tal, tal, tal. El solo 
hecho de construir en suelo vacante no reúne las anteriores características; es más, toda 
construcción deberá realizarse en el suelo...». Vamos, que l’informe el que diu és que no 
sols per ser sòl vacant podem bonificar; per tant, ha de ser d’especial interés. Per tant, fer el 
llistat..., el llistat està fent-se, està treballant-se amb els tècnics per a tindre el llistat, i el 
passarem als grups polítics sense cap problema. Però, aparéixer com un annex en unes 
ordenances on l’informe tècnic diu que el fet de ser sòl vacant no és una condició suficient 
per a tindre les bonificacions, sinó que ha de ser especial. Jo crec que no podrà complir-se.

Sr. Ruiz: Bé, moltes gràcies. En qualsevol cas, els informes tècnics marcaven precisament 
el dubte de què consideraven com a sòl vacant. Per això este prec, per a poder definir 
quines són les parcel·les i quina és la seua ubicació per tal de poder considerar-la com a sòl 
vacant, ja que en l’anterior debat sobre les taxes i els impostos vam intentar poder fer una 
nova fórmula a l’hora de poder oferir aquestes bonificacions fiscals a les empreses, doncs 
volem començar a treballar-ho des d’este moment. Per tant, vull demanar als tècnics que 
pogueren identificar això. Perquè després..., sí que és veritat que traem pit dient que anem a 
ampliar a l’IAE una mesura que ja s’aplica en l’Impost de Béns Immobles, i que ningú no ha 
demanat. 

El que volíem era que poguera ser, almenys, una miqueta més atractiva per a vore si 
d’aquesta forma teníem eixa demanda. I com que no volíem deixar-ho per a l’últim moment, 
doncs començar ja a treballar perquè els tècnics que deien «no sabem què és el que es pot 
considerar com a sòl industrial vacant», doncs que comencem a treballar-ho per tal que siga 
viable en les propostes d’ordenances fiscals per a l’any 2021, i poder aplicar esta novetat i, 
sobretot, que siga efectiva. Però no per a nosaltres, sinó pel futur econòmic i industrial de la 
nostra ciutat.

Sra. Moltó: Senyor Ruiz, jo crec que en les ordenances fiscals li ho vam explicar un poc. 
Açò no es tracta..., al final..., o suposa que la seua proposta..., que es vaja a ampliar el 
sistema de bonificacions que ja tenim regulat. Al contrari, el que fa és restringir. I, a més, jo li 
comentava també que quan vosté parla de sòl vacant, nosaltres necessitàvem saber a què 
es referia vosté. Però vosté, per exemple en esta proposta, ja ens parla de X metres 
quadrats i que això seria el sòl vacant. Vosté entén que la bonificació que hi ha en les 
ordenances fiscals al que fa referència és al fet que puga vindre una empresa a Alcoi i, eixa 
empresa que va a fomentar l’ocupació, com que està fomentant ocupació, jo la puc bonificar. 
No pel fet que vinga una empresa a instal·lar-se en un sòl vacant, vol dir que tindrà una 
major bonificació que una empresa que pille una nau buida i la rehabilite. Això és el que li 
està dient l’informe tècnic que vosté té. El que li està dient és que no és objecte de 
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bonificació el fet que vinga una empresa i s’instal·le en un determinat lloc; sinó que el fet de 
bonificació és el que vinga una determinada empresa, independentment d’on s’instal·le.

Per tant, la proposta que vosté fa, realment, en eixe sentit, seria més restrictiva. Pel que fa a 
la resta, doncs ja li ha comentat el company que està treballant-se.

18. 25676/2019 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTAS SOBRE LA CAMPAÑA “VIURE AL CENTRE”

Lee las preguntas la Sra. Payá, concejal del Grupo Municipal del Partido Popular.

Sra. Paya: Gracias, paso a decir la preguntas. Me van contestando? 

 «¿Cuándo va a comenzar a disfrutar la pareja ganadora del premio de un año de 
alquiler del piso en el Centro?»

Sra. Moltó: Bueno, ya se comentó en la pasada comisión, y es cuando esté listo ese piso 
piloto, que la promotora baraja el mes de marzo-abril.

Sra. Payá:

 «¿Cuál es el valor económico del premio?»

Sra. Moltó: También se comentó en la comisión que… incalculable. Porque estamos 
hablando al final de una empresa, una empresa que va a rehabilitar un edificio, y que de 
manera gratuita lo va a poner a disposición de los ganadores. ¿Qué precio tiene eso?

Sra. Payá: Eso estoy preguntando.

Sra. Moltó: Pues el que usted considere.

Sra. Payá: Ah!, incalculable.

 «¿La empresa promotora que ha ofrecido el premio también se hace cargo de los 
gastos de equipamiento del piso?»

Sra. Moltó: También.

Sra. Payá: 

 «En cualquiera de los casos, ¿Cuál es el valor económico de este equipamiento?»

Sra. Moltó: La misma respuesta que antes. El hecho de que una empresa ponga a 
disposición ya no solo su trabajo sino que encima el equipamiento de una vivienda, pues 
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como comprenderá yo no le voy a decir ¿oye, y cuánto va a costar la cama en la que van a 
dormir los ganadores? Pues no me parece ético.

Sra. Payá:

 ¿Sería posible realizar una visita al piso objeto del premio, por parte de los miembros 
de la corporación que lo deseen?

Sra. Moltó: La vivienda no es mía. Es de una empresa que, como le digo, la ha puesto a 
disposición de unos ganadores, que ahora serán los propietarios de esa vivienda. Si ellos 
tienen a bien, a usted, abrirle las puertas de su casa…!

Sra. Payá: Bueno, gracias.

19. 25673/2019 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
RUEGO CREACIÓN DE UN ESPACIO DIVULGATIVO Y FORMATIVO DE LA 
HISTORIA INDUSTRIAL DE ALCOY
Lee el ruego la Sra. Lirio García, concejal del Grupo Municipal del Partido Popular.

«No podemos olvidar de dónde venimos. Alcoy es una ciudad industrial con un pasado 
repleto de grandes empresas, de historias de trabajadores, empresarios, avances 
tecnológicos, de productos únicos con proyección nacional e internacional, de maquinaria 
artesanal y maquinaria de última generación. En definitiva es una ciudad con mucha historia 
industrial y por ello estamos obligados a conservar todo vestigio de nuestro pasado, para 
nosotros y para nuestros hijos. Como dijo Garvey “Un pueblo sin el conocimiento de su 
historia pasada, su origen, su cultura es, como un árbol sin raíces”.

No hace mucho tuvimos en el Círculo la exposición de Tejidos de calada. Esta exposición  
está formada por una colección de telares a mano y telares mecánicos en miniatura, el valor 
de esta colección es muy difícil de calcular y tenemos la posibilidad de que pueda quedarse 
en Alcoy, pero esto es solo un ejemplo, tenemos muchas posibilidades, Alcoy tiene historia 
industrial textil, papelera, metalúrgica, mecánica, alimentaria... Existe material de sobra para 
poder reflejar la historia de Alcoy. 

Por todo ello proponemos el siguiente ruego:

La creación de un espacio que albergue la historia industrial de Alcoy, entendido, no como 
un museo rígido convertido meramente en un depósito de material, sino como un lugar que 
complemente a los colegios y la Universidad, con proyección de futuro que sirva para 
interpretar la historia, con técnicas multimedia, en definitiva un ESPACIO DIVULGATIVO Y 
FORMATIVO DE LA HISTORIA INDUSTRIAL DE ALCOY»
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Sra. Zamorano: Gràcies. Bé, li accepte el prec perquè és bàsicament el que anem a fer en 
el Molinar, tal qual. El Molinar serà una fase, perquè allí es recollirà el passat de la indústria 
tèxtil d’Alcoi. Com bé diu, han existit altres sectors en la nostra economia que també tenen el 
seu espai, i serà en fases posteriors quan es desenvoluparan, tant papereres..., perquè el 
que volem és ubicar-los on realment es produïen. I per això ja hi ha projectes en marxa, com 
Rodes, que serà el contingut un poc... el continent, més ben dit, d’eixos espais. Però el 
primer exemple el tindrem d’ací a poc temps al Molinar.

Sra. Lirio García: Muchas gracias. De todas maneras, debemos actuar con celeridad pues 
estamos a tiempo de recuperar todavía muchos vestigios de nuestro pasado industrial, y 
tenemos que evitar la pérdida de material. Se tienen que salvar colecciones, se tiene que 
recopilar todo el material que tiene el ayuntamiento y añadir todo aquel que se considere, 
como por ejemplo lo que ya he comentado en la introducción.

Cuando hablo de espacio divulgativo estoy hablando del embrión del futuro museo industrial 
de Alcoy. Tenemos suficiente historia para ello, y Alcoy se lo merece. 

En cuanto a la ubicación, no tiene porque ser un edificio de nueva construcción, aunque ya 
me comenta que ya más o menos lo tienen claro. Nuestra idea era aprovechar algún edificio, 
incluso parte de un edificio. 

La cuestión es que se haga, por tanto, reitero mi agradecimiento, y espero en breve 
recibamos noticias de los avances realizados.

20. 25648/2019 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ DEFENSA MUNICIPIS I COMARQUES ALACANTINES

El Grup Municipal Compromís Alcoi presenta la següent moció:

«Els pobles i ciutats de les comarques alacantines necessiten un impuls inversor i polític 
específic. Amb uns dos milions d’habitants concentrem algunes de les comarques i 
municipis més pobres, no només del País Valencià, sinó de tot l’Estat. Conseqüència de la 
llarga crisi immobiliària, de la indústria i de l’explotació agrícola. Comencem la nova dècada 
amb una forta desacceleració econòmica i unes xifres molt baixes d’inversió per habitant.

Als ajuntaments ens correspon, en virtut del principi de subsidiarietat, corregir les demandes 
ciutadanes, a més d’enfrontar la necessària transició ecològica i la de mobilitat; 
conseqüència del terrible dèficit històric dels nostres ferrocarrils de Rodalia.  A tot açò hem 
de sumar la gran limitació que suposa la manca d’inversió directa de l’Estat.

Per tot açò, amb els nous acords del govern de l’Estat tancant-se en aquests moments, junt 
amb el nostre infrafinançament autonòmic, demanem que el Ple de l’Ajuntament d’Alcoi 
adopte les següents qüestions:

ACORD:

1. Una reforma del finançament de l’Administració Local, amb criteris de coresponsabilitat 
fiscal, que contemple la població, càrrega turística i tipologia urbana a l’hora de valorar el 
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cost dels serveis públics. L’exigència a la diputació d’un repartiment just i objectiu, amb 
autonomia i mínima burocràcia per al trasllat de fons als municipis. És a dir, una inversió 
estatal adaptada al pes poblacional real dels pobles alacantins.

2. Modificació de la Regla de Despesa aplicable a les Administracions Locals amb 
superàvits continuats, ampliant els supòsits que permeten un major marge de despesa no 
financera, el catàleg de les inversions considerades financerament sostenibles així com 
augmentar els supòsits que permeten l’augment de la despesa o la consignació de 
despeses extraordinàries. També excepcionar l’aprovació d’un Pla Econòmic Financer als 
supòsits d’incompliment per ús de romanent positiu.

3. Autorització per a les Administracions Locals d’un major marge en les convocatòries 
d’ocupació pública amb criteris objectius com la població i atenent especialment a la 
recuperació de llocs de treball amortitzats des de 2010 per les baixes taxes de reposició. 
Així mateix la simplificació del règim de la contractació menor a la Llei de Contractes del 
Sector Públic (LCSP), revisant la regulació d’elements com la necessitat i recurrència de 
certes despeses de caràcter municipal, tot mantenint el principi de competència de licitadors.

4. L’acompliment de les previsions del Pla de Rodalies a les comarques alacantines per tal 
de garantir un transport públic interurbà sostenible abordant de forma prioritària les següents 
inversions: Tren Alcoi-Xàtiva, tren de la Costa Gandia-Dènia-Benidorm-Alacant i tren 
Aeroport d’Alacant-Alacant-Port.

5. L’acció municipal front el canvi climàtic ha de ser una de les potes centrals de les nostres 
polítiques, per això demanem la creació de l’Institut d’Emergència Climàtica com a òrgan 
competent d’àmbit estatal amb seu a algun municipi alacantí.»

El Sr. Ivorra, portaveu del Grup Municipal Compromís, llig els punts d’acord.

Sr. Abad: Buenas de nuevo. En lugar de modificar las reglas de gasto aplicable a las 
administraciones locales, el catálogo de las inversiones financieras sostenibles, y aumentar 
los supuestos que permiten en el aumento de los gastos extraordinarios, deberían exigirle la 
ejecución de los presupuestos que en materia de inversiones reales han sido del 25,5%. 

Nos oponemos rotundamente a la creación con fondos públicos, evidentemente de otro 
chiringuito, llámese de Instituto de Emergencia Climática o como quieran llamarlo, por las 
siguientes razones:

 Primero. Las inversiones públicas deben ser siempre las justas para satisfacer las 
necesidades de los ciudadanos allá donde la iniciativa privada no llegue. A más de 
decir que dichas inversiones deben ser gestionadas adecuadamente con el fin de 
rentabilizar lo máximo cada euro invertido,  puesto que ese dinero no es propiedad 
nuestra, de los políticos, sino de los ciudadanos que nos lo confían para que 
hagamos buen uso de él. 

 Segundo. La creación de institutos, empresas públicas o cualquier ente inútil, 
sobredimensionado, creado para satisfacer únicamente el ego de algunos políticos, y 
solamente útiles para la colocación de afines a distintos partidos, muy aficionados a 
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ejercer dicha actividad. Solo sirve para no invertir esos recursos en lo que realmente 
importa a los ciudadanos. Es decir, a mejorar su calidad de vida.

 Y por último, según las referencias de las que disponemos nosotros, avaladas por 
multitud de estudios científicos, los cuales no se sabe porqué regla de tres, no salen 
en los medios, no existe nada llamado emergencia climática, aunque no somos 
ajenos, como hemos dicho en numerables ocasiones, a que debemos cuidar y 
respetar el medio ambiente que nos rodea, puesto que es una parte importante para 
la economía de un país, y la calidad de vida de todos nosotros. Gracias.

Sr. González: Gràcies. No vaig a posar-me ací a discutir l’evidència del canvi climàtic, 
perquè crec que no toca en aquesta moció.

Vegem en..., en tractar aquesta moció, vegem dos apartats, dos punts com si diguérem. El 
primer, que estem d’acord amb totes les coses que es demana en aquesta moció, excepte, 
pot ser en això de la denominació de comarques... con diu?, comarques alacantines. Que no 
entenem molt bé què significa. Però bé, estem d’acord amb el punt primer respecte d’una 
reforma més justa i objectiva del finançament local, en la modificació de la regla de la 
despesa, no per descontrolar la despesa, sinó perquè estem, al contrari que Vox, estem 
d’acord amb l’augment de la inversió pública, no per descontrolada, sinó per tenir més 
marge d’actuació des dels municipis quan fem les coses ben fetes i s’estalvia. Estem d’acord 
amb poder augmentar el marge de les convocatòries d’ocupació pública i hem posat el tema 
damunt la taula moltes vegades. D’acord també amb augmentar les inversions en el 
transport públic, parla la moció...., d’interurbà, del transport de rodalia, o del tren com es 
parla a la moció, i també amb les accions que al final des de l’àmbit municipal es puguen dur 
a terme enfront del canvi climàtic. La creació de l’institut del que es parla, també pot ser 
positiu. Però, al final, vegem en la redacció de la moció..., entenem que per qüestions de 
competències, no sabem exactament el que es demana en la moció. Entenem que no són 
competències locals, i entenem que el que demana és instar al nou Govern... Com que la 
moció, realment, la redacció no acaba de posar-ho, entenem que quan parla del nou 
Govern, entenem que estem instant el Govern Central, el nou Govern que es cree 
aquesta...; si no, tampoc no ho entenem. 

Però en general hi estem d’acord i si es canvia la redacció o s’inclou..., perquè no s’acaba 
de...; lliges la moció..., no s’acaben d’entendre els acords a qui van dirigits..., estaríem 
d’acord a aprovar-la.

Sr. Ferrándiz: Gràcies, senyor alcalde, i bon dia a totes i a tots. 

Bé, com tot sabem, és cert que la província d’Alacant i les seues comarques i els seus 
municipis han estat constantment oblidats pels pressupostos del País Valencià, però al 
mateix temps també és realitat que ara tenim un altre escenari i una finestra d’oportunitats, 
encara que a la senyora Rosa García i al senyor Quique Ruiz els dolga, la realitat és que els 
pressupostos del Botànic 2 per a la província d’Alacant tenen destinats un total de 346,5 
milions d’euros, que és el 39,3 de la inversió, i que són els majors de la història, i un 18,1 
més que l’any anterior.

Considerem que la moció de Compromís, al final, doncs va en aquesta línia, la de millorar un 
finançament que no és just, com s’ha comentat abans, no sols per a la província, les 
comarques i els municipis de l’Alacant, sinó per a tot el País Valencià. I bé, per tant, doncs 
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ens permetrà... lluitar per aquests punts d’acord, ens permetrà tindre millors inversions que 
garantisquen els serveis públics, que puguem tindre millors infraestructures i, per tant, 
garantir la igualtat d’oportunitats. 

I sí que voldria recordar-li una coseta al company de Vox. Que els xiringuitos que malgasten 
els fons públics era, per exemple, la fundació on estava el senyor Abascal, que cobrava 
83.000 euros sense tindre cap tipus d’activitat, i eixos sí que són els xirinquitos que 
perjudiquen la societat, i no lluitar per la igualtat o per tindre un futur abordant les qüestions 
del canvi climàtic.

I bé, simplement vull dir que votarem a favor de la moció.

Sra. Rosa García: Gracias, señor alcalde. Bueno, no voy a hacer caso de las alusiones 
porque sería para un tema entero, y voy a centrar-me en esta moción que presenta 
Compromís. Y decir que Ciudadanos aboga porque los ayuntamientos puedan recuperar 
parte de su autonomía financiera perdida por aplicación de la llamada regla de gasto. Por 
ello, nuestro grupo municipal considera que su flexibilización es una prioridad a efectos de 
que por parte del Consistorio se pueda emplear su superávit para mejorar la vida de los 
alcoyanos ampliando los servicios públicos de su competencia sin subir impuestos, y no 
aplicar ese remanente de forma imperativa a la devolución de la deuda.

Respecto a la moción en su conjunto, tanto en la redacción como algún concepto que 
maneja, administraciones a las que se dirige, etc. nos parece inconsistente. Consideramos 
que, en esencia, lo que pretende conseguir es algo con lo que estamos de acuerdo, y no es 
otra cosa más que los ayuntamientos deban estar saneados para poder flexibilizar la regla 
de gasto. En ese sentido, la moción coincide prácticamente en todos sus aspectos con una 
enmienda presentada por nuestro grupo parlamentario a la Ley de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera que pedía a los ayuntamientos que puedan 
utilizar su superávit para reducir impuestos. Eso sí, siempre que se mantenga un plazo 
medio de pago a proveedores inferior a 30 días.

Por esas razones, el Grupo Municipal Ciudadanos, va a emitir un voto favorable a la moción. 
Pero querría hacer una petición para que la valore el grupo proponente, y que consiste en 
que  retiren su punto 5 del acuerdo en el que piden la creación de una sede del Instituto de 
Emergencia Climática en algún municipio alicantino. Porque verán, la Diputación de Alicante 
aprobó el mes pasado la creación de una sede del Instituto de Emergencia Climática, 
concretamente en la Vega Baja, es decir, en un municipio alicantino, a instancias de una 
moción presentada por el señor Gerard Fullana, precisamente, diputado de Compromís. Por 
lo tanto, estar reproduciendo en ese punto una petición ya aprobada, y en los mismos 
términos, a no ser que ustedes consideren que la Vega Baja no pertenece a la provincia de 
Alicante. Esto no va a cambiar de todas maneras nuestro posicionamiento, pero les pido que 
retiren ese punto. Gracias.

Sr. Ruiz: Sí, moltes gràcies. Són reivindicacions històriques i justes, i per tant tindran el vot 
favorable del Partit Popular.

Sr. Jordi Martínez: Bé, és la segona vegada, ja que Compromís se salta totes les normes 
que es van posar el primer dia de la legislatura, portant dues mocions al plenari. Ho dic 
perquè aniré recordant-ho si esta norma va mantenint-se. 
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I, jo crec que en este cas és una moció que s’ha aprovat també en la Diputació d’Alacant. Jo 
li recomane que si pot accedir a la intervenció del nostre síndic en eixe debat, ho faça. 
Perquè allí el plantejament que va fer el Partit Socialista, en eixe debat, és que, a pesar 
d’aprovar esta moció, que es quedaven curts. Es quedaven curts perquè la proposta que 
vostés fan seria pegar un passet cap a la situació que teníem abans del 2013. I jo crec que 
al final el que hem d’intentar totes les forces que estem en un costat és arribar al fet que la 
llei tornara a la situació anterior. 

Per tant, aprovarem la moció, i no tinc res més a dir-li.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. Respecte... sí que m’agradaria escoltar la intervenció del 
síndic ―Sr. Alcalde: Val la pena―, sempre és interessant. Anava a dir altres coses, però...

Bé, respecte a allò que planteja el Grup de Ciudadanos en algun municipi alacantí. La vam 
presentar..., la moció es va aprovar després. No tenim cap inconvenient que siga un 
municipi de la Vega Baja. Entenem que un municipi alacantí, també és la Vega Baja; però no 
tindríem cap inconvenient de posar fins i tot el municipi en què s’aprovara, perquè no..., 
entenem que no és eixa la problemàtica i és una qüestió menor el que està plantejant.

Pel que fa al que ha dit Guanyar d’allò d’instar. És cert, és una redacció. Potser hi ha una 
errada a l’hora de redactar la moció. I sí que és instar el Govern que ho faça.

El que sí que ens agradaria, i no vull deixar... Vaig a ser molt curt, perquè entenem que la 
moció va endavant, és el que ha comentat el representant del partit Vox. Els diners no són 
nostres, és cert; però vull recordar-li que el planeta tampoc no és nostre. I sí que estem en 
una situació d’emergència climàtica i cal fer actuacions per a evitar eixes inundacions, els 
problemes de les gotes fredes molt més virulentes, molt més fortes, i hem d’actuar perquè 
els nostres veïns, eixos veïns de la Vega Baja, puguen tindre una solució al problema que 
estan patint, i per desgràcia sembla que van a patir més.

Pensem, des de Compromís, que no són egos polítics. Pensem que no és una qüestió de 
col·locar afins, sinó de solucionar problemes reals que té la nostra ciutadania. Gràcies.

Sr. Abad: Bueno, decirle a Aarón que el señor Abascal, los 6 meses que estuvo en el 
chiringuito que ha mencionado, pues se dio cuenta que no funcionaba y se salió de él, por 
motivos que veía él que no eran necesarios.

Y, además quiero añadir, como el señor Martínez a dicho, que el señor Ivorra, llegamos a un 
acuerdo en la Junta de Portavoces de una moción, dos ruegos, dos preguntas, etc., y se lo 
está saltando dos plenos seguidos. Y me gustaría que el señor alcalde, pues tomara 
medidas de alguna manera en esto, o cómo lo solucionamos

Y nuestro voto será en contra. Gracias.

Sr. González: Gràcies. Com he dit abans, considerem que les propostes d’aquesta moció 
van en la direcció d’augmentar la capacitat municipal, la sobirania municipal, podríem dir-ho 
així, per poder donar millors serveis públics i de qualitat a la ciutadania, que és pel que 
estem ací; per tant, donem suport a la moció.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


58 de 94

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227376277012553 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Sr. Ferrándiz: Gràcies de nou. Bé, vull reiterar el suport a la moció i, simplement vull dir una 
cosa que sempre diem: que des de les administracions locals tenim poqueta capacitat per a 
poder generar treball de qualitat i, al final, doncs és molt important acabar i modificar la llei 
de despesa, perquè això és una forma més de guanyar capacitat, poder tindre una major 
contractació pública; i, bé, pense que és el que hem de defensar. I reitere el suport a la 
moció.

Sra. García: Sí, bueno, como ya hemos expresado anteriormente las razones de nuestro 
voto favorable, pues me gustaría aprovechar este segundo turno para explicar un poco 
porque había dicho que la moción, en algunos aspectos, nos parecía inconsistente. Lo decía 
en el sentido, en la acepción de que no tenía coherencia en algunas cosas. Porque además 
de lo del punto 5, de solicitar en alguna comarca alicantina, cuando ya se había aprobado lo 
de la Vega Baja, pues hay alguna otra cosa que también nos choca. En este momento 
también podríamos hablar incluso de que Adif ha anunciado la adjudicación de las obras de 
mejora, de seguridad, del tren Alcoy-Xàtiva, pero bueno, eso a sido posterior a que el señor 
Ivorra haya presentado la moción, luego no es culpa suya. Pero hay una exigencia de 
Compromís en esta moción que va dirigida únicamente a las administraciones, justo de cuyo 
gobierno no forma parte, y me explico. Me llama la atención que se haya puesto de 
manifiesto anteriormente en este plenario, que según el proyecto de presupuestos de la 
Generalitat Valenciana para el 2020, la inversión real por cada alcoyano sea de 20 euros, 
cuando la media provincial se sitúa en 85 euros por habitante, y ese tema no parece 
preocuparle a Compromís cuando su moción trata de implementar medidas que contribuyan 
a un impulso inversor por parte de las administraciones, pero aún así, como ya he dicho, 
vamos a votar a favor.

El Ple de l’Ajuntament, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), i amb el vot en contra del regidor del Grup Municipal 
VOX (1), aprova la moció.

21. 25663/2019 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 

MOCIÓ DDHH

El Grup Municipal Compromís Alcoi presenta la següent moció:

«Ara fa setanta-u anys del 10 desembre de 1948. Aquell dia l’Assemblea General de 
Nacions Unides va aprovar la Declaració Universal dels Drets Humans, i des d'aleshores es 
considera aquesta data com el Dia Internacional dels Drets Humans.

Certament va ser un pas important com a civilització, va representar el reconeixement de 
l’existència d’uns drets inalienables a tot ésser humà independentment de la seua condició 
nacional, de sexe, de diversitat funcional, de creença o de situació econòmica.

Aquesta declaració va suposar la plasmació d'un esforç de comprensió comú entre els 
representants dels països i de voluntat per tal de superar i eradicar qualsevol conducta 
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atemptatòria contra la dignitat i igualtat de tots els éssers humans. Es volia aconseguir un 
sistema d’igualtats que obligués a tots els estats del món i que repercutira en les condicions 
de vida de totes les persones de la terra: des de l’abolició de l’esclavatge, fins a la supressió 
total de la pena de mort, practicada encara per una munió d’estats, entre d'altres alguns 
considerats models democràtics.

Fruit d’aquest esperit, la declaració ha donat peu a més de 60 instruments internacionals de 
desenvolupament de la declaració, dins dels quals cal destacar les següents 7 convencions 
internacionals:

• Eliminació de la discriminació racial 1965

• Dels drets econòmics, socials i culturals 1966

• Dels drets polítics i civils 1966

• D’eliminació de la discriminació de la Dona 1979

• Contra la tortura 1984

• De drets dels infants 1989

• Convenció sobre els Drets de les Persones amb Discapacitat 2006

Tanmateix, ens trobem amb importants deficiències. És evident que els drets humans no es 
respecten ni a tot arreu, ni amb el rigor que es mereixen. Fins i tot en el si de les 
democràcies més avançades massa sovint ens trobem amb vulneracions dels drets recollits 
a la Declaració. Per tal d'assegurar la seua observança és tan imprescindible l’existència 
d'administracions decidides i responsables com de societat civil organitzada i disposada a la 
seua vigilància.

Les administracions locals, en tant que les més pròximes a la ciutadania, han de tindre una 
sensibilitat més gran en la defensa i la promoció dels drets humans. Així han nascut 
iniciatives com la creació de la Xarxa de Pobles i Ciutats pels Drets Humans.

És precisament aquest el sentit de la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans, 
autèntica traducció del sentit de la Carta Universal a l’àmbit local. 

Per últim aquesta moció naix de la voluntat política i es troba sustentada jurídicament per 
l'Estatut del País Valencià, concretament: 

- L'article 8 de l’Estatut del País Valencià, estableix que:

 “1.- Els valencians i valencianes, en la seua condició de ciutadans espanyols i europeus, 
són titulars dels drets, deures i llibertats reconeguts en la Constitució Espanyola i en 
l'ordenament de la Unió Europea i en els instruments internacionals de protecció dels drets 
humans, individuals i col·lectius, en particular, en la Declaració Universal de Drets Humans; 
en els Pactes Internacionals de Drets Civils i Polítics i de Drets Econòmics, Socials i 
Culturals; en la Convenció Europea de Drets de l'Home i Llibertats Fonamentals, i en la 
Carta Social Europea.

    2.-Els poders públics valencians estan vinculats per aquests drets i llibertats i vetlaran per 
la seua protecció i respecte, així com pel compliment dels deures.”.
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Compromís Alcoi, proposa al Ple l’adopció dels següents ACORDS

PRIMER.- PROCLAMAR
El nostre respecte i adhesió a la Declaració Universal dels Drets Humans, aprovada per 
l'Assemblea General de les Nacions Unides el 10 de desembre de 1948.

SEGON.- IMPULSAR
La celebració d'actes commemoratius del Dia Internacional dels Drets Humans, 
especialment d'aquells que tinguen per objecte la sensibilització entre les persones del 
nostre municipi de la importància de la Declaració Universal dels Drets Humans.

TERCER.- AFIRMAR
Que encara hui l'aplicació efectiva de la Declaració Universal dels Drets Humans està lluny 
de ser una realitat global. De vegades les violacions d'aquests drets bàsics i universals 
compta amb el nostre còmplice silenci. De vegades és el nostre propi model econòmic i 
social qui genera unes desigualtats i desequilibris que fan pràcticament impossible 
l'assoliment dels drets recollits a la Declaració.

QUART.- MANIFESTAR
Que la tasca a favor dels drets humans ha de ser constant i continua. La seua efectiva 
aplicació no és fruit de l'atzar sinó més al contrari gràcies a polítiques públiques de promoció 
dels drets humans. La inacció de les administracions no ens portarà de forma natural a 
l’efectiva aplicació dels drets humans. Per això és essencial portar a terme polítiques actives 
que els promoguen i els defensen.

CINQUÉ.- MANIFESTAR
Que l’Ajuntament d’Alcoi es compromet a aplicar els continguts de la Declaració Universal 
dels Drets Humans en el seu territori, acabant amb qualsevol discriminació per raó de sexe, 
diversitat funcional, creença, raça, edat o pensament.

SISÉ.- MANIFESTAR
Que la Declaració Universal dels Drets Humans té plena vigència. Tanmateix les societats 
han evolucionat al llarg dels darrers seixanta anys. Cada vegada ens trobem davant de 
noves situacions, nous conflictes que ens apel·len a l’esperit de la declaració, és a dir, als 
drets de la condició humana. Es tracta del que s'anomenen els nous drets emergents, i 
encara que no recollits a la Declaració original reclamen avui també la nostra atenció. Com a 
exemples d'aquests drets tenim, entre d'altres: el dret a l'aigua, dret al medi ambient, dret a 
la pau o els drets relatius a la lliure orientació sexual.

SETÉ.- MANIFESTAR
Que el repte del compliment efectiu de la Declaració Universal dels Drets Humans és 
responsabilitat de totes les administracions i requereix la seua col·laboració. Per aquesta raó 
creiem necessari cercar vies per la més directa col·laboració amb l'Oficina dels Drets 
Humans del Ministeri d’Afers Exteriors.

HUITÉ.- PROCLAMAR
Que s’iniciaran els tràmits necessaris per tal que Alcoi s'adherisca a la Xarxa Europea de 
Ciutats pels Drets Humans.

NOVÉ.- DEMANAR
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Tant al Govern de la Generalitat com al Govern de l'Estat que facen difusió de la Declaració 
Universals dels Drets Humans, i porten a terme polítiques públiques encaminades a la plena 
i efectiva aplicació d’aquesta.

DESÉ.- DEMANAR
Que l'Estat Espanyol, en compliment de la Declaració i Programa d'Acció de Viena elabore 
un Pla d'Acció per a la promoció dels Drets Humans, tot seguint les recomanacions de les 
Nacions Unides: participació de la societat civil, transparència, orientació a l’acció i dimensió 
internacional.»

La Sra. Guillem, regidora del Grup Municipal Compromís Alcoi, llig els punts d’acord.

Sr. Abad: En cuanto a la Declaración Universal de Derechos Humanos España firmó en 
diciembre de 1976 los Pactos de Nueva York, que desde 1966 le dan un apoyo jurídico y la 
amplían con aspectos como Libre determinación de los pueblos y los derechos de las 
minorías. Finalmente la Constitución Española, la asumió como propia al recoger que las 
normas relativas a los derechos fundamentales y a las libertades, se interpretarán de 
conformidad con la Declaración Universal de Derechos Humanos. Esto junto al artículo 8 del 
Estatuto de la Comunidad Valenciana, no el del País Valencià como le llaman ustedes, hace 
que no estemos de acuerdo con el primer punto de acuerdo.

El segundo punto de acuerdo nos parece bien, siempre que no se utilice de forma partidista 
e ideológica, que no será el caso. 

El tercer punto no voy ni a debatirlo, ya que desigualdades y desequilibrios económicos y 
sociales, desgraciadamente existirán siempre. Aunque nunca se deje de trabajar para 
remediarlos.

El octavo punto. Incidir que sobre la Red europea de ciudades por los Derechos Humanos, 
no hemos encontrado nada. Sí sobre la Red de pueblos y ciudades por los Derechos 
Humanos que fue impulsada por la Diputación de Barcelona. Puesto que Cataluña está 
gobernada por la Izquierda Republicana de Cataluña, y tal partido admite que entre sus 
objetivos prioritarios están las regiones de la Comunidad Valenciana y Baleares, esto huele 
a su voluntad de adhesión a sus delirantes Países Catalanes. 

En el noveno punto, ¿A qué tipo de políticas públicas se refiere? Gracias.

Sr. Obiol: Gràcies. Bé, he de confessar que nosaltres no ens hem preparat la intervenció 
perquè pensàvem que seria una declaració institucional, però ara veig que no ha sigut 
possible. Ara veig les raons per les quals no ha sigut possible. En realitat, a mi em fa molt de 
pudor que aquesta declaració de Drets Humans siga objecte de debat. Com a molt hauríem 
de debatre com podem aplicar-la a la nostra ciutat. Per tant, nosaltres aprovarem per 
descomptat la moció. Ens neguen a debatre el contingut d’una declaració institucional. Sí 
que ens agradaria que si no estem en la Xarxa Europea de Pobles i Ciutats, que us heu 
deixat això de pobles, que existix des de finals dels 90, que miraren d’iniciar els tràmits per 
formar-ne part, i prou. Gràcies.
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Sr. Santiago: Gràcies. He de respirar moltes vegades per a no contestar al company de 
Vox, i no vaig a fer-ho. De fet, vaig a fer tot el contrari, perquè, jo sóc una persona optimista 
per naturalesa, i no pose en dubte el compromís amb els Drets Humans dels membres de la 
Corporació, de veritat que no els pose en dubte; però sí que pose el compromís amb els 
Drets Humans d’alguns dels partits d’aquesta Corporació. I ho faig amb una voluntat 
totalment pedagògica i des del coneixement. 

Des de Podem, o en el meu cas jo, no puc entendre com podem considerar defensors dels 
Drets Humans els nostres governs o els governs de partits polítics que donen suport a 
monarquies wahhabites, com poden ser les de l’Aràbia Saudita, quan estan massacrant la 
població veïna, quan estan massacrant els iemenites i estan assassinant nens i nenes, no 
ho entenc. O siga, em sembla una doble moral que hem de combatre.

Però és que, de la mateixa manera, tampoc no puc entendre com es poden considerar els 
governs o partits o fins i tot la Unió Europea, que té acords preferencials de comerç amb 
l’Estat criminal d’Israel, quan és un estat que no respecta els Drets Humans, quan és un 
estat que bloqueja per terra, mar i aire la Franja de Gaza, quan practica apartheid sobre la 
seua població, que realitza massacres periòdiques a la Fraja de Gaza. L’última va significar 
la mort de mes..., l’assassinat de més de 2.000 persones, entre les quals hi havia, 
aproximadament, 500 o 600 xiquets i xiquetes. 

Com ens podem omplir la boca alguns partits i alguns membres d’alguns partits de Drets 
Humans quan estan defensant les pràctiques sionistes de l’Estat criminal d’Israel? Quan 
està aplicant uns càstigs col·lectius a la població palestina des de fa ja molts anys. 

Com es poden considerar defensors humans tots els que posen a la picota els menas?, que 
no són més que menors estrangers no acompanyats. Que són xavals i xavales que estan 
creuant el Mediterrari sense família perquè estan fugint de la pobresa i estan fugint de les 
nostres guerres. I quan dic de les nostres guerres, estic parlant dels interessos de les 
denominades democràcies occidentals que no volen més que controlar els recursos naturals 
de la zona, com pot ser l’or, el petroli, els diamants. I ho fan desestabilitzant eixes zones per 
a poder controlar eixos minerals, per a poder controlar eixos recursos i també per a controlar 
zones estratègiques.

I us convide que busqueu en «sant Google» la informació sobre el que va significar el 
conflicte entre hutus i tutsis, que no va ser més que una guerra encoberta entre els Estats 
Units i França per a controlar el coltan. Les xifres parlen de 14 milions de persones mortes. 
Gràcies.

Sra. Rosa García: Sí, muchas gracias. Bueno, no hay duda de que velar, impulsar y 
garantizar el ejercicio efectivo de los Derechos Humanos y de los valores contenidos en la 
Declaración Universal de los Derechos Humanos del 48 es un deber del ayuntamiento.

Coincido además que el pasado miércoles, a partir de una propuesta de Ciudadanos, les 
Corts Valencianes acordaron por unanimidad que el Consell promueva la sensibilización, 
conocimiento y rechazo sobre holodomor de Ucrania de 1932-1933, así como todas las 
dictaduras, formas de represión y destrucción de vidas humanas del siglo XX. Este acuerdo 
se aprobó en la Comisión de Derechos Humanos, y tiene por objetivo que la memoria de 
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todas esas víctimas sirva de advertencia para generaciones presentes y futuras de los 
valencianos. 

Es una satisfacción que las propuestas de calado humano se puedan trabajar 
conjuntamente para que la importancia se la lleve la propia propuesta y no el grupo 
proponente. Por eso, desde el Grupo Municipal Ciudadanos nos habría gustado que esta 
moción se hubiera convertido en declaración institucional, tal y como proponía Compromís

Pero hemos llegado a un acuerdo. Ahora me estoy refiriendo a nosotros, y no ha ningún otro 
partido. Y no ha sido por discrepancia con la propuesta, ni mucho menos. Sino con la 
exposición de motivos en cuanto a la denominación de nuestro estatut, como del País 
Valencià, cuando la única denominación oficial es Estatut d’Autonomia de la Comunitat 
Valenciana. Nosotros creemos que el lenguaje es importante, creemos en el poder y en la 
fuerza de las palabras, y sabemos además que el hecho de que el grupo municipal 
Compromís le haya importado más mantener una denominación inexistente que alcanzar un 
acuerdo, pone de relieve que están primando el dar relevancia a cuestiones políticas 
partidistas. Cada cual se manifiesta en libertad y asumiendo su responsabilidad. 

Ciudadanos, obviamente, en esta moción vamos a votar a favor.

Sr. Cantó: Gràcies. Como bien recuerda Compromís en su moción, los valencianos, como 
españoles que somos, tenemos recogidos los principios de la Declaración Universal de los 
Derechos Humanos en nuestra Carta Magna del 78. La vigente Constitución Española, la 
garante de los más prósperos, libres y pacíficos años de nuestra historia, contiene las 
libertades y derechos proclamados por las Naciones Unidas en 1948, por ello, podría 
parecer pretenciosa esta moción local, cuando España ya es un país comprometido por 
vocación de sus ciudadanos y por su Ley, en la defensa de los Derechos Humanos; pero 
también es cierto que esta defensa tiene que ser activa, y es obligación de las 
administraciones públicas comprometerse en su cumplimiento. Este compromiso nos obliga 
a todos, y la magnitud del reto nos debe alejar en este caso, de debates sobre nuestras 
diferencias ideológicas o intenciones partidistas. Debemos recordar que la declaración de la 
ONU surge como contestación a la barbarie que asoló el mundo durante la primera mitad del 
siglo XX. La amenaza del totalitarismo siempre está activa, se disfrace de derecha, de 
izquierda o de nacionalista; pero su finalidad es someter la voluntad humana. Es por ello, 
por lo que votaremos a favor de esta moción convencidos de contribuir humildemente en la 
salvaguarda de las libertades colectivas e individuales. Gràcies.

Sra. de Gracia: Gràcies. Nosaltres també no teníem preparada una intervenció llarga, 
perquè, per descomptat, votarem a favor d’esta moció.

Sí que he de dir que des del Partit Socialista afrontem el Dia Internacional dels Drets 
Humans amb moltes preocupacions. Per què? Perquè encara no estan solucionades totes 
les coses contra les quals volem lluitar: constants violacions de drets humans que encara es 
produïxen. El compromís inalterable de continuar treballant per tots els homes i dones que 
es troben on es troben, i que puguen gaudir plenament dels dits drets. Gràcies.

Sra. Guillem: Moltes gràcies, senyor alcalde. Bé, per una banda, respecte de la declaració 
contrària per utilitzar el terme País Valencià, em pregunte si els companys de Vox i de 
Ciutadans estan en contra del nostre estatut d’autonomia. Vull recordar-los les paraules que 
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trobem al preàmbul «Aprovada la Constitució Espanyola, va ser, en el seu marc, on la 
tradició valenciana provinent de l’històric Regne de València es va trobar amb la concepció 
moderna del País Valencià i va donar origen a l’autonomia valenciana...» i després ja, bé, 
vull comentar que fa més de vint anys que existeix ja la Xarxa Europea de Ciutats dels Drets 
Humans. 

El municipalisme pels Drets Humans afirma que el rol dels governs locals en la promoció i 
defensa dels Drets Humans va creixent amb força a partir dels 90, amb la primera onada de 
ciutats. La redacció de la Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat 
s’inicia amb el compromís del municipalisme europeu amb els Drets Humans i feia una crida 
a un reconeixement públic reforçat. 

En 2010, el moviment es va consolidar amb força i, per exemple, la ciutat de Gwangju fou 
pionera en l’establiment d’un sistema municipal dels Drets Humans a Corea; Bogotà va 
promoure un Pla de Desenvolupament; Mèxic, una nova Constitució. A ciutats com 
Nuremberg, Viena, Barcelona o Utrecht s’han afavorit mecanismes de garantia de drets.  
Aquesta xarxa té més de vint anys, i considerem l’adhesió imprescindible per a una ciutat 
com Alcoi, on la lluita per una igualtat real ens farà una ciutat verdaderament acollidora i, a 
més, serem la segona ciutat del País Valencià després de València a acollir-se a la xarxa.

Sr. Abad: Ustedes no pueden ni deben escudarse en los Derechos Humanos para obtener 
beneficio político en cuanto a sus ideales separatistas. Siendo probablemente, a la red que 
quieren adherirse, otro chiringuito pancatalanista que nos acerque a su ideal de países 
catalanes. Países que se inventan continuamente. 

Ustedes solo toman referencias de ideas y proyectos catalanes para implantarlos en la 
Comunidad Valenciana. Por lo tanto, nuestro voto será en contra. Gracias.

Sra. Obiol: Estic sorpresa..., necessite assimilar-ho. 

A veure, nosaltres, tornem a reivindicar la nostra adhesió. Estaria molt bé, si és cert que 
seríem la segona ciutat a formar part d’aquesta xarxa. I podríem, potser, iniciar un seguit 
d’activitats en la mesura que, com el company Cristian posava en evidència, i és cert, 
permeten barbaritats arreu del món; però nosaltres hauríem de ser conscients, precisament 
com a ciutadans i ciutadanes, que el nostre, la nostra quotidianitat, promou també moltes 
d’aquestes barbaritats o permet moltes d’aquestes barbaritats. Per tant, seria bo que 
aquesta, si finalment ens adherim a aquesta Xarxa Europea de Pobles i Ciutats pels Drets 
Humans, que iniciàrem també una reflexió pròpia, des del municipalisme, com bé deia Elisa, 
per aconseguir anar canviant les nostres consciències.

Sr. Santiago: Gràcies, alcalde, de nou. De fet ho demanem en el prec quan..., bé, que 
després treballarem; però, atesa la importància del municipalisme en el tema de 
conscienciació sobre Drets Humans.

Simplement remarcar..., respirar, respirar i no entrar. 

Alcoi té un ferm compromís amb els Drets Humans i així ho va demostrar en la legislatura 
passada quan va ser el primer municipi del País Valencià que es va adherir a l’espai lliure 
d’apartheid, que es va adherir a l’espai BDS per a defensa dels Drets Humans a Palestina. 
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Simplement vull recordar això perquè el dia 29 passat, el dia 29 de novembre, va ser el dia 
de la solidaritat amb el poble de Palestina.

Gràcies.

Sr. Rosa García: Bien, agradezco los segundos turnos porque dan la oportunidad de que 
pueda constar en acta, pues algunas declaraciones. No me parece únicamente equivocado, 
no me parece únicamente injusto el que la señora Guillem nos haya incluido en el mismo 
cesto, nos haya incluido en el mismo cesto, en la misma bolsa, en este caso con el Grupo 
Podemos, tan absolutamente a años luz de los pensamientos… Perdón, del Grupo Vox, 
perdón, perdón. Del Grupo Vox. A años luz, a años luz de los pensamientos de…, bueno, 
podría dejarlo en otros casos, no?, pero en este caso estamos hablando de Vox.  Digo que 
no me parece solamente injusto y equivocado. Me parece absolutamente mezquino que se 
nos haya mezclado en este tema. Cuando el Grupo Voz ha hecho las manifestaciones que 
acabamos de escuchar, de las cuales todavía estamos todos asombrados y sin dar crédito. 
Y yo he estado manifestando nuestra postura, como Grupo Ciudadanos, en cuanto a la 
defensa de los Derechos Humanos. Me parece que… podría usted tener una rectificación al 
respecto en ese caso, señora Guillem. De verdad que se lo pido, con todo el cariño.

Mire, yo voy a explicar una cosa que es muy casera y se va a entender perfectamente. Mi 
hijo se llama Sergi y nosotros le llamamos en casa Telio. Para mi es Telio, pero cuando 
tengo que firmar algo oficial, tengo que poner Sergi. Entonces, una moción nosotros la 
podemos apoyar perfectamente, como esta, que nos parece necesario apoyarla. Pero una 
declaración institucional es algo oficial que tenemos que firmar el resto de los grupos, y es 
cierto que en el estatuto, en el Estatut d’Autonomia de la Comunitat Valenciana, se nombra 
en dos ocasiones el nombre de País Valencià, que es una reivindicación histórica de 
algunos grupos políticos, que es totalmente pues, obviamente, totalmente con libertad 
democrática pueden ustedes reivindicar lo que consideren, y nosotros podemos decir que sí 
o que no. Pero no se puede afirmar, porque no hay un Estatut del País Valencià, es Estatut 
de la Comunitat Valenciana. Como he dicho antes, para nosotros es importante firmar algo 
que sea realmente legal, y por eso no hemos querido una declaración institucional. Pero 
quiero que quede en acta, que no haya ninguna duda acerca de que nosotros creemos en la 
Declaración de los Derechos Humanos y nos adherimos, obviamente, a esta moción, como 
no puede ser de otra forma.

Sr. Cantó: Gràcies. No anava a fer una segona intervenció, però sí que faré una miqueta de 
reflexió personal, si se’m permet. Perquè, quan estem parlant dels Drets Humans i estem 
dedicant-nos a tirar-nos pulletes entre País Valencià, Espanya, Comunitat Valenciana, 
segurament és l’exemple de com estan els Drets Humans. Gràcies.

Sra. de Gracia: Sí, jo havia dit que treballaríem pel tema dels Drets Humans; però veig que 
queda molt per fer, molt. Segons la intervenció que hem escoltat. 

Vull comentar que el tema de la Xarxa de Ciutats, no tan sols n’hi ha a Catalunya, n’hi ha a 
la resta d’Europa. Hi ha ciutats europees, hi ha ciutats de l’Estat espanyol. Amb la qual cosa, 
Alcoi és una ciutat solidària. Ja està demostrat que pertanyem a moltes xarxes, i és qüestió 
d’estudiar-ho i mirar el procés que hem de fer, treballarem amb això. Gràcies.
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Sra. Guillem: Bé, per contestar a la senyora García. Jo reconec que identificar-me a mi 
mateix, a mi, amb Vox, també em sentiria malament. Jo no l’he identificada amb Vox, he 
contestat als dos alhora perquè els dos, en eixe punt en concret, havíeu fet eixa referència. 
En cap moment, en cap moment, en cap moment l’he identificada a vosté amb l’altre grup. 
Això per descomptat.

Respecte del pancatalanisme de la Xarxa Europea de Drets Humans, doncs està Sevilla, 
«superprocatalanistes», Madrid, Santander, Vitòria, Ginebra, Estrasburg, Estocolm, 
Sarajevo, no sé, ja... ―Sr. Alcalde: Català― Ja, no? Sí, bé, simplement estem parlant de 
Drets Humans.

Sr. Alcalde: Jo sí que tinc una reflexió perquè em resulta curiós que al llarg del plenari de 
hui els esforços intensos per part del Partit Popular i Ciudadanos de desmarcar-se de Vox 
quan, convé recordar-ho, en tots els municipis, comunitats autònomes, en els quals 
governen gràcies al suport de Vox, i abracen moltes de les tesis de Vox, que ara mateix, si 
les eleccions generals hagueren donat els números, estarien governant el Partit Popular, 
Ciudadanos i Vox, i que si en esta ciutat les dretes hagueren sumat, hui vostés, sense 
dubtar-ho ni un segon, serien govern. Deixe esta reflexió perquè està molt bé vindre ací i 
voler-se desmarcar i voler marcar distàncies i dir que no volem res amb Vox, quan en tants i 
tants governs estan units i ben units.

El Ple de l’Ajuntament, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), i amb el vot en contra del regidor del Grup Municipal 
VOX (1), aprova la moció.

22. 25653/2019 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREC GEOTÈRMIA

El Grup municipal Compromís Alcoi, presenta el següent text per al prec.

«La geotèrmia és una font d’energia poc utilitzada al nostre Estat, però té immenses 
possibilitats, tant per a la climatització com per a l’obtenció d’energia elèctrica per gradient 
tèrmic.

A altres països, és una font molt utilitzada gràcies al seu baix cost i la facilitat d’implantació, i 
a més no requereix un manteniment exhaustiu.

Itàlia és sens dubte, un dels països pioners en l’aprofitament de l’energia de l’interior de la 
terra, de fet, la primera central geotèrmica coneguda es va obrir el 1943 a Larderello. Avui 
en dia aquest complex és el segon més gran del món, sols superat pel Complex Geotèrmic 
Geysers, als Estats Units.

La definició de Geotèrmia és l’aprofitament de la calor que emana de les diferents capes 
interiors de la terra mitjançant la seua extracció i aprofitament. A la capa interna de l’escorfa 
terrestre es produeixen processos d’escalfament, provocats per reaccions de descomposició 
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nuclear, aquesta activitat és la que genera el magma, que està en constant moviment i surt a 
la superfície mitjançant les falles o el vulcanisme.

No cal l’existència de processos volcànics a la zona on es desitja utilitzar l’energia 
geotèrmica, la simple diferència entre la calor de la superfície i les zones profundes és 
suficient per tal de generar un gradient de temperatura que es pot utilitzar de moltes 
maneres.

Alcoi durant unes dècades del segle passat va tindre una hidroelèctrica, símbol d’una 
indústria boiant i d’una època en què els pobles pròspers tenien la seua productora 
d’electricitat pròpia, cas de “La Electricista Alcoyana” que temps després va ser absorbida 
per Hidroelèctrica Espanyola als anys seixanta.

En l’actualitat hi ha tres municipis relativament pròxims que mantenen cooperatives 
elèctriques des de fa més de 50 anys: Biar, Callosa de Segura i Crevillent, la més coneguda 
i expansionista. Però recentment, i donada la profusió i instal·lació de sistemes de producció 
d’energia renovables, han sorgit noves cooperatives que pretenen aprofitar instal·lacions, 
principalment de plaques solars, per a produir energia i vendre-la als seus associats a preus 
molt més barats i competitius que els que ofereix l’oligopoli actual UNESA (Endesa, 
Iberdrola, gas Natural-Fenosa, E.ON i EDP). De fet, per la por que li provoquen aquestes 
iniciatives, el govern central va promulgar un reial decret per a penalitzar l’autoconsum, i que 
va ser motiu de debat en una moció que va portar a aquest plenari el grup Compromís en 
setembre de l’any passat.

Alcoi no pot quedar-se darrere d’aquestes iniciatives que en altres poblacions ja han 
representat un estalvi de més del 20% en la factura elèctrica dels edificis municipals. Un 
20% són molts diners, que es poden reflectir en la despesa del ciutadà mitjà i sobretot en la 
competitivitat de les nostres empreses.

Els beneficis de la geotèrmia són moltíssims, per una banda és una font energètica que pot 
evitar la dependència energètica exterior, és completament funcional i ja està sent utilitzada 
a altres països des de fa molt de temps, l’estalvi econòmic és molt considerable, en 
l’obtenció de l’energia i per tant en el consum d'aquesta, els residus que es produeixen son 
mínims i l’impacte ambiental és molt inferior al produït per altres energies com el petroli, el 
carbó… Sols hem de considerar el lloc de col·locació, ja que ha d’estar lluny de punts 
d’aigua (llacs, fonts, aqüífers…) i pot tindre un impacte a nivell paisatgístic, per tant 
proposem.

Prec

 Que el govern municipal inicie les gestions per tal de crear una cooperativa elèctrica 
municipal, dintre de la futura Empresa Pública Municipal. 

 Que el govern municipal estudie la possibilitat d’implantar aquesta central geotèrmica 
als polígons industrials de la ciutat, d’aquesta forma l’impacte sobre el paisatge, tant 
natural com de la ciutat siga mínim, i ajudem a: 

◦ la reducció dels costos d’energia de les nostres empreses, possibilitant així la 
creació de treball i una major competitivitat. 

◦ la reducció de la nostra petjada de CO2

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


68 de 94

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227376277012553 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

◦ Possibilitat d’obtindre el segell CO2zero, que millora la nostra imatge com a ciutat 
i la nostra contribució a la millora i cura del Medi.»

La Sra. Guillem, regidora del Grup Municipal Compromís Alcoi, llig a continuació els punts 
del prec.

Sr. Silvestre: En primer lloc, hi ha un dubte que no acabe de tindre’l molt clar. És a dir, 
cooperativa elèctrica..., bé deixem això d’elèctrica, cooperativa municipal... no ho acabe de 
tindre molt clar, o és cooperativa o és una empresa pública municipal. És a dir, estes 
coses..., eixe és el primer dubte que em genera.

I, després, respecte del que seria la central esta que demaneu, d’implantar una central 
geotèrmica. A vore, ací s’ha de tindre clar que estem parlant de dues formes diferents 
d’energia. Una cosa és l’energia d’alta temperatura, que és la que es dóna als Estats Units, 
és a dir, es dóna a Islàndia, es dóna en altres llocs concrets de la terra on tenim erupcions 
volcàniques o molta activitat volcànica. Tenim un subsòl amb molta alta temperatura i, per 
tant, a partir ací es pot crear energia, directament. És a dir, es crea energia per intercanvi de 
calor, vapor que al final meneja una turbina i, per inducció electromagnètica, generem 
energia. I una altra cosa és l’energia de baixa..., la geotèrmia de baixa temperatura, o de 
molt baixa temperatura que és a la qual esteu referint-vos. Esta energia, esta geotèrmia, 
doncs sí que es podria implantar en les diferents empreses, es podria promoure la 
possibilitat, i açò, evidentment, crearia espais de treball i, com en altres energies 
alternatives, produiria una reducció de la petjada de CO2,. I també, el segell este de CO2 
zero, que millora la imatge de certes empreses en el sentit que elles participen un poc a 
evitar este escalfament de la terra.

Per tant, es podria parlar de la climatització d’edificis i, sobretot, d’obtenir aigua calenta 
mitjançant este sistema de geotèrmia de baixa i alta temperatura.

Sra. Guillem: Bé, nosaltres, una de les coses que sí que volem comentar és que 
posteriorment també hem començat de buscar encara més coses i, si li sembla bé, el que  
vaig a fer és fer-li una altra proposta, d’acord?

La geotèrmia ha avançat molt i, actualment la geotèrmia dsl, que és la que vosté ara mateix 
estava comentant, que no utilitza aigua i no forada més que a 60 metres. Per tant, no genera 
cap tipus de residu i ja només utilitza la calor, que és segura i té emissions zero, i es pot 
aplicar a grans punts de la ciutat. Són unes sondes que es poden col·locar fàcilment en 
qualsevol edifici i que permet, si almenys no aconseguir energia directa, sí que permet calfar 
i refrigerar tot un edifici, i d’aquesta manera estalviem fins a un 70% de l’energia en la 
climatització dels edificis públics. De forma eficaç i amb emissions zero. Què vos semblaria 
en aquest cas, si modificàrem açò, i començar per aplicar açò a les piscines públiques, i 
plantejar una possibilitat d’adequar amb un període de 2 o 3 anys els edificis públics? 
Sobretot si tenim en compte que el temps d’amortització de les inversions d’aquest tipus de 
geotèrmia és que va entre any i mig i cinc anys; i, a més, el canvi de combustió per 
geotèrmia té una bonificació per reducció d’emissions de CO2 fins a un 9,7 euros per tona 
durant 4 anys. I és un bon incentiu també econòmic i de gran interés.
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Sr. Silvestre: Bé, a vore, evidentment tots tenim clar que este tipus d’energia té molts 
avantatges i pocs inconvenients. I evidentment és un tipus d’energia que s’ha de promoure. 
Tot açò crearia llocs de treball, empreses especialitzades, etc, etc. Però, evidentment, estem 
parlant d’unes inversions molt fortes, tal com has dit ara, d’implantar en uns llocs concrets, 
com serien les piscines municipals, d’acord? 

Jo crec que des del Govern Municipal es té la intenció que seria avançar en este tipus 
d’energia, i concretament pot ser..., pot ser en propers edificis públics es puga barrejar o es 
puga estudiar la possibilitat d’instal·lar, de fer, algun tipus d’instal·lació d’este tipus.

S’ha de recordar que es tenen bonificacions en els impostos a les empreses en l’IBI, en 
l’ICIO i en l’IAE per la utilització d’energies renovables. I aleshores, possiblement este tipus 
d’energia podria entrar. 

I, també, aprofitant que el senyor Rafael Climent és el conseller d’Economia Sostenible, 
Indústria i altres, doncs també podria generar-se una línia de subvencions perquè les 
empreses pogueren utilitzar i pogueren aprofitar estes iniciatives per a instal·lar esta energia  
geotèrmica en les empreses i en els municipis.

Sra. Guillem: Bé, entenc que aquesta modificació que acabe de fer, sí que almenys va a 
estudiar-se, amb la modificació que he fet.

Sr. Alcalde: No podem dir-li-ho. Li ho dic perquè vosté ja ha marcat un termini, una... Sí, el 
que podem traslladar-li és que estem treballant actualment en un projecte pilot de geotèrmia 
en una instal·lació municipal.

23. 25566/2019 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 

MOCIÓN PARA LA DEFENSA DE LA IGUALDAD DE TRATO ENTRE LAS PAREJAS DE 
HECHO Y LOS MATRIMONIOS EN EL ACCESO A LA PENSIÓN DE VIUDEDAD.

El Grupo Municipal Ciudadanos presenta la siguiente moción:

«Actualmente, se da en España una situación de grave desequilibrio entre ciudadanos que 
deciden contraer matrimonio y aquellos otros que optan por registrarse oficialmente como 
parejas de hecho. Esta situación es generada por las deficiencias, que la actual legislación 
en materia de parejas de hecho, lleva aparejada en cuanto a los requisitos de acceso a la 
pensión de viudedad.

La decisión de constituir pareja de hecho, todavía acarrea importantes diferencias en 
coberturas y protección. El Real Decreto Legislativo 8/2015, por el que se aprueba el Texto 
Refundido de la Ley General de la Seguridad Social, que regula el derecho de las parejas de 
hecho a tener acceso a la mencionada pensión, en su artículo 221, incluye las condiciones 
que las parejas de hecho deben cumplir para poder acceder a la pensión de viudedad.

Entre los mismos se impone la necesidad de que dichas parejas estén constituidas por un 
periodo mínimo de cinco años. De igual modo, se establece que los ingresos económicos 
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del miembro de la pareja de hecho superviviente, no alcanzara durante el año natural 
anterior al fallecimiento el 50% de la suma de los propios y de los del causante en el mismo 
periodo, o el 25 % en caso de la existencia de hijos.

Al valorar los ingresos, la Ley no tiene en cuenta si la situación del sobreviviente al momento 
de la muerte, es permanente o de carácter meramente circunstancial, con lo que únicamente 
se tienen en cuenta los ingresos de la del miembro que sobrevive en un periodo 
determinado (el año anterior a la muerte), convirtiendo la situación en completamente injusta 
para quienes optan por este tipo de unión de parejas.

En el caso concreto de que no se cumplan estos dos últimos requisitos, solo se reconocerá 
el derecho a pensión de viudedad cuando los ingresos del sobreviviente resulten inferiores a 
1,5 veces el importe del salario mínimo interprofesional. Si bien esta última cláusula se 
establece en un intento de salvaguardar la pensión en los supuestos de necesidad 
económica, la intencionalidad final de la norma no es tratar de garantizar un mínimo vital, 
sino la de evitar la desprotección de la familia al producirse una reducción de sus ingresos a 
causa del fallecimiento del cónyuge.

Los requisitos señalados, suponen una clara vulneración del artículo 14 de la Constitución, 
por medio del cual se proclama el principio de igualdad. La pensión de viudedad tiene una 
naturaleza contributiva, de la que la persona se beneficia por lo que cotizó el cónyuge 
fallecido en vida. Es por este motivo, al igual que ocurre en el caso de los matrimonios, que 
una persona que ostente el derecho a la pensión pueda compatibilizarla con las rentas del 
trabajo, no teniendo sentido que establezcan condiciones más gravosas a las uniones de 
hecho.

Por todo ello, el Grupo Municipal de Ciudadanos (Cs) insta al Ayuntamiento de Alcoy a la 
adopción de los siguientes acuerdos:

UNO.- Instar al Gobierno de España a la modificación de los correspondientes preceptos del 
Real Decreto Legislativo 8/2015 y de todas aquellas normas relacionadas con él, para 
equiparar los derechos en el acceso a la pensión de viudedad de las parejas de hecho con 
el de los matrimonios civiles.

DOS.- Instar al Gobierno de España a que en el plazo máximo de un año, apruebe un 
Proyecto de Ley de Parejas de Hecho por el que se incorpore en el Código Civil una 
regulación del régimen de la pareja de hecho, aplicable en todo el territorio nacional, así 
como que incorpore las modificaciones oportunas en otras normas para evitar cualquier tipo 
de discriminación jurídica de las parejas de hecho frente a los matrimonios, por razón de su 
estado civil o de la naturaleza o formalidad de su relación de convivencia, cuando concurran 
el resto de requisitos que se establezcan en cada caso.»

La Sra. Rosa García, concejal del Grupo Municipal del Partido Popular, lee los puntos de 
acuerdo.

Sr. Abad: Según el artículo 14 de la Constitución todas «las personas somos iguales ante la 
ley, sin que pueda prevalecer discriminación alguna por razón de nacimiento, raza, sexo, 
opinión o cualquier otra condición o circunstancia personal o social». Este artículo se refiere 
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a las personas en particular, y no a su situación de pareja, por lo que consideramos que en 
ningún caso se vulnera el mismo.

La igualdad absoluta no es posible porque son situaciones distintas. Pareja de hecho o 
matrimonio, ambas reguladas de distinta forma porque son distintas situaciones.

Hoy en día no hay problema en contraer matrimonio de cara a las autoridades pertinentes 
por vía religiosa, civil o ante notario, pudiendo contraer matrimonio por estas dos últimas 
vías tanto personas de distinto sexo como del mismo.

En caso de las parejas de hecho, es una unión afectiva de dos personas físicas, con 
independencia de su sexo, a fin de convivir de forma estable en una relación análoga a la 
conyugal, pero regulada de forma distinta. Gracias.

Sra. Obiol: Gràcies. Tornem al mateix, que abans hem parlat de violència de gènere, 
tornem al patriarcat, no? Tenim un Estat muntat sobre una mirada totalment androcèntrica i 
al voltant de la família tradicional; i, per tant, les nostres polítiques socials són construïdes 
sobre aquesta família tradicional. I aquest sistema, per tant, no respon, sobretot en 
l’acceleració dels canvis familiars i de relacions de parella que estem vivint en les últimes 
dècades. Gràcies, per cert, al canvi en el rol de les dones. Ha canviat tan profundament que 
la normativa hauria de canviar-se també per a respondre a les seues necessitats. És veritat 
que sempre hem tingut famílies diverses, però ara, cada vegada són més i més.

Per tant, nosaltres estem d’acord amb aquesta moció. Entenem que és important instar les 
institucions competents que canvien la normativa per acollir totes les formes de família que 
existixen a la nostra societat, i que totes tinguen els mateixos drets, només faltaria. I, és 
més, ens agradaria que aquesta moció ens fera també recapacitar i canviar algunes de les 
normatives pròpies que tenim nosaltres a l’Ajuntament, que encara tenim basades en la 
família tradicional, i que poguérem anar avançant en aquest reconeixement dels drets de les 
persones, siga quina siga la seua forma de convivència familiar. Gràcies.

Sr. Ferrándiz: Gràcies de nou. Bé, com comentava Sandra, els temps canvien, i la nostra 
feina és canviar la legislació a eixes circumstàncies i contextos canviants.

Des de l’any 2001 les parelles de fet han crescut cap a un 250% i, per tant, pensem que tal 
com afirma Ciutadans, la legislació actual sobre l’accés a les pensions de viudetat discrimina 
les parelles de fet, i se les posa diverses traves i condicions que dificulten este accés, i per 
aquest motiu des de Podem anem a donar suport a esta moció, ja que considerem que 
afavorir la igualtat entre tots els tipus de parelles, ve a corregir una discriminació que patix 
cada volta un nombre major de persones i, per tant, n’estarem a favor.

Sra. Guillem: Gràcies senyor alcalde. Bé, des de Compromís estem més que orgullosos 
com a valencians i valencianes de tindre la Llei 23/2018, del 25 de novembre, d’Igualtat de 
les Persones LGTBI. El nostre Govern ha demostrat sempre el suport a les minories de 
gènere i la diversitat. I no podem sinó continuar signant les propostes que milloren la igualtat 
entre les persones, siga quina siga la seua condició. 

Per tant, estem d’acord amb el Grup Ciutadans, que ens queden desigualtats per eliminar. 
Tot i això, ens hagués agradat que l’argumentació dels companys no hagués sigut només 
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sobre la pensió de viudetat, ja que hi ha molts altres drets que també estan vulnerant-se, 
com... per una banda i parlant també de la part econòmica, la pensió compensatòria, també 
té una diferència substancial entre els dos models, així com les herències. 

Nosaltres considerem que tots els tipus de família han de tindre els mateixos drets. Per tant, 
i dins la coherència del nostre grup, no podem sinó acceptar aquesta moció, ja que la 
considerem clarament necessària per a la igualtat entre les persones.

Sra. Payá: Gracias de nuevo. A ver, es evidente que esta ley contiene una anomalía 
normativa, y así lo ha declarado la Comisión de Peticiones al Parlamento Europeo ante la 
reclamación de Silvia Oñate, la mujer española a la que se le ha denegado la pensión de 
viudedad y que ha llevado su reclamación a esta comisión.

¿Y el origen de este conflicto? Pues el origen de este conflicto no es otro que la reforma de 
la Ley de Seguridad Social del 2007, con el Gobierno Socialista de José Luis Rodríguez 
Zapatero. 

El reconocimiento de la pensión de viudedad a las parejas de hecho, pues en su momento 
fue calificado de una medida muy progresista; pero el Gobierno de Zapatero, tan 
progresista, pasó por alto esta anomalía normativa. Y consecuencia de los requisitos 
establecidos en la ley para poder cobrar esta pensión de viudedad por parte de las parejas 
de hecho, se derivaron numerosos litigios. A esta ley tan progresista, además, discriminaba 
las parejas homosexuales. Esa norma exigía tener hijos comunes para poder cobrar la 
pensión. Afortunadamente, este requisito fue tumbado en el 2013 por el Tribunal 
Constitucional por vulnerar el principio de igualdad ante la ley, consagrado en el artículo 14 
de la Constitución.

Pues bien, a esta pésima regulación de los derechos económicos y asistenciales de las 
parejas de hecho, se une la inexistencia de una normativa estatal que regula de modo 
homogéneo las uniones de hecho. Varias comunidades autónomas han desarrollado 
distintas normativas que generan disparidades en el propios concepto de lo que es pareja de 
hecho, según vivas en una comunidad u otra. 

Ahora la Comisión Europea, ante la demanda de esta señora, dice que es competencia de 
los tribunales españoles. No obstante, la Comisión de Peticiones del Parlamento Europeo, 
presidido por Dolors Montserrat, también ha decidido mantener abierta en la Comisión de 
Empleo la reclamación de esta señora. Y todos los grupos parlamentarios coinciden en la 
necesidad de cambiar la ley ante la discriminación que se produce. Ya ven, siete años de 
Gobierno del Partido Popular no dieron para arreglar el caos que dejó el Gobierno socialista 
de José Luis Rodríguez Zapatero.

Ahora se impone la necesidad de formar Gobierno. Gobierno que tendríamos desde hace 
ocho meses y que, visto lo visto, no tenemos por estrategias e intereses partidistas. Este 
país necesita reformas, y para ello necesita un Gobierno, y un Gobierno constitucional. 
Porque, como pueden comprobar, la Constitución es la máxima garante de nuestros 
derechos. Gracias.

Sra. de Gracia: Bé, nosaltres, des del Partit Socialista, continuem sumant, continuem 
avançant, i una de les coses que estava en el programa electoral era la llei perquè totes les 
famílies, totes les famílies, tinguen iguals drets. Totes les famílies que tinguen fills amb 
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discapacitat, en acollida, monoparentals, tot, perquè equiparen les famílies tradicionals. 
Totes les parelles de fet, d’acord? Per tant, sí que estem a favor de la moció.

Sra. Rosa García: Muchas gracias. Bueno, las parejas de hecho están reconocidas como 
institución jurídica en nuestro ordenamiento. Por eso entendemos, y creo que entienden la 
mayoría de los grupos, que es discriminatorio que sus derechos se vean limitados frente al 
matrimonio, tanto civil como religioso. 

El hecho de que se considere que una relación afectiva, que muchísimas veces está 
mantenida largamente en el tiempo, y que, en caso de fallecimiento de uno de los 
componentes, deja en un estado de indefensión económica a la otra persona, el hecho de 
que se considere, digo, como una pareja de menor categoría, pues bueno, también es una 
muestra del pensamiento de algunos grupos políticos. 

Nosotros, lo que pretendíamos es instar al Gobierno a que se igualen en derechos y también 
obligaciones el régimen jurídico de ambos, porque lo contrario es claramente discriminatorio,  
y bueno, en general tengo que dar las gracias por el apoyo a la moción.

Sr. Abad: Desde nuestro punto de vista, para obtener los mismos derechos, deberían de 
cambiar, primero que nada su situación civil, porque nada ni nadie se lo impide. Por lo tanto, 
nuestro voto será abstención.

Sra. Obiol: No sé si és la fam que tinc ja a estes hores, que em costa assumir determinades 
qüestions.

Bé, nosaltres reiterem el suport a la moció. Pensem que qualsevol forma de convivència 
familiar ha de tindre els mateixos drets, i reiterem també la demanda que..., bé, que està bé 
que ho instem a altres instàncies, però nosaltres hauríem, ací, aplicar-se també aquesta 
qüestió de la igualtat. Justament en l’anterior plenari nosaltres vam demanar una 
equiparació en les ordenances fiscals en el cas de les famílies monoparentals, i no es va 
aprovar. No es va aprovar ni en el cas de l’IBI ni en el cas d’altres coses, menys preus 
públics, que era més senzill d’aprovar. Per tant, estem molt satisfets que aquesta igualtat 
entre diverses formes familiars s’aprove ara. Instar altres instàncies, però apliquem-nos 
també nosaltres el conte ací. Gràcies.

Sr. Ferrándiz: Bé, evidentment, des de Podem no anem a dir-li a la gent que tenen 
l’obligació de casar-se, i anem a deixar que siga cadascú el que elegisca quin tipus de 
parella vol tindre i viure, només faltaria. 

Com bé deia Elisa, es veritat que hi ha moltes altres situacions de discriminació per a altres 
tipus de família que no són la tradicional. Evidentment, s’ha de lluitar per polir-les totes. En 
esta perquè era la que anàvem a tractar. I bé, simplement vull reiterar el nostre suport a la 
moció.

Sra. Payá: Sí, gracias. A ver, respecto a los puntos de acuerdo, pues coincidimos en la 
necesidad de una Ley de parejas de hecho aplicable a toda España. De hecho, el PP 
presentó una proposición no de ley con el fin exigir las mismas condiciones en todo el 
territorio nacional para ser pareja de hecho, y esta iniciativa fue admitida, aunque después 
decayó con la disolución de las Cortes. 
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Respecto a equiparar todas las normas propias del matrimonio a la pareja de hecho, pues 
nos parece absurdo imponer las reglas específicas del matrimonio a quien libremente nunca 
quiso acogerse al matrimonio, y al régimen jurídico prevista en esta. Son opciones 
personales, diferentes y tomadas libremente. Así lo reconoce el Tribunal Supremo y el 
Constitucional, que la unión de hecho es una institución que nada tiene que ver con el 
matrimonio. No obstante, sitúa a ambas dentro del derecho de la familia. Y la familia, para el 
Partido Popular es el pilar fundamental de la sociedad. Y defendemos cualquier tipo de 
familia. 

Por lo tanto, equiparación de las normas del derecho de familia que protejan a la familia, 
cualquiera que sea el tipo de familia, sí. Sobre equiparar la pareja de hecho y el matrimonio 
en toda su normativa, pues habría mucho que debatir. Por lo tanto, ante esta contradicción 
que encontramos, y para no ser obstáculo a un posible debate, pues nos abstendremos.

Sra. de Gracia: Simplement vull dir que, com he dit abans, votarem a favor, ja que si 
votàrem en contra estaríem incorrent en el foment de la desigualtat entre persones, que és 
del que estem parlant.

Sra. Rosa García: Pues muchas gracias. Así lo pienso yo también.

Y, frente a la manifestación de que nada impide a una pareja convertirse en matrimonio si es 
que quieren tener los mismos derechos. Bueno, yo voy a decir una cosa, a mi nada me 
impide comerme el pienso de mi perro, pero es una voluntad personal y entonces no me lo 
como porque no quiero, y creo que se debe respetar la voluntad de las personas. Gracias.

Sr. Alcalde: Si em compara el pinso del perro amb el matrimoni...

Sra. Rosa García: Que conste en acta, que no estoy comparándolo.

El Ayuntamiento Pleno, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los grupos 
municipales SOCIALISTA (12), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), PODEM (2) y 
GUANYAR ALCOI (2), y con la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO POPULAR (4) y VOX (1), aprueba la moción.

24. 25569/2019 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
RUEGO RAMPAS ACERAS

Lee el ruego la Sra. Rosa García, portavoz del Grupo Municipal Ciudadanos.

«Hace unas semanas. El grupo Avanzar invitó a la corporación a conocer de primera mano 
las deficiencias en cuanto a movilidad para las personas con discapacidad física. En un 
pequeño recorrido, pudimos observar la cantidad de impedimentos con los que se 
encuentran aquellos vecinos que deben trasladarse en silla de ruedas.
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Uno de los problemas identificados, tiene que ver con la canaleta de desagüe de lluvia que 
recorre la calzada pegada a la acera y que actúa como un freno de las ruedas de las sillas 
cuando el usuario quiere acceder a esa acera por las rampas construidas con ese fin.

RUEGO

 Que se realice un estudio de viabilidad técnica y económica de cambio de las 
rampas de cemento por otras con rejilla que salven el obstáculo de la canaleta.»

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies. Bé, anava a aprovar el prec sense cap problema perquè 
considere que sí que ho podem fer. Però a mi m’agradaria també fer una reflexió, sobretot 
perquè en este cas concret en què es va convidar l’oposició i el Govern a visitar..., crec que 
era els accessos a... a l’Agora. Vivim en una societat i amb un poc..., però no en este poble, 
en tots els pobles, en una societat que no és accessible, que no és accessible de cap de les 
maneres. Només hauríem de vore este saló de plens. El dia que tinguem una persona que 
tinga una necessitat per no salvar eixe escaló d’ací..., vorem com ho arreglem, no? O les 
seus dels nostres partits, o les cases mateixes on vivim cadascú de nosaltres, no?

Ho dic perquè... anar i evidenciar una falta d’accessibilitat, com puga ser l’Agora, doncs està 
molt bé. Evidenciar que demà..., podem evidenciar que este saló de plens no és accessible, 
està molt bé. I jo crec que ací, el que està fent-se és, des de ja fa molt temps, intentar 
treballar per l’accessibilitat. I estem fent-ho de la mà del grup motor, que són els objectius 
que ens vam posar entre tots els que estem ací. No ens fa falta cap pacte de l’accessibilitat, 
perquè el pacte eixe ja està fet. I, de fet, jo volia dir que volem convocar el grup motor abans 
que acabe l’any, perquè ells siguen els que... Els diners estos que tots, que nosaltres i els 
pressupostos participatius dediquem a l’accessibilitat, que està al voltant dels cinc-cents mil 
euros, que siguen ells els que decidisquen on s’han d’invertir.

De tota manera, cinc-cents mil euros per a una ciutat com Alcoi, no és res. Que fem eixa 
reflexió tots els que estem ací.

A banda d’això, este Govern municipal, des del primer dia, crec que és el que més ha invertit 
en accessibilitat de la història. Però no per res, sinó perquè la llei ens obliga. I, sobretot, 
perquè creiem que els nostres ciutadans han de viure en una ciutat molt més accessible.

Qualsevol acció que fem, i voldríem comptabilitzar-la, i anem a comptabilitzar-la, en matèria 
d’accessibilitat, anem a posar-la en coneixement de tots; perquè ací pareix que eixos cinc-
cents mil euros siguen la solució final de tot, i eixos cinc-cents mil euros és una part molt 
xicoteta en la inversió. Estem parlant d’ara mateix..., feren l’altre dia un recompte..., en 
l’Auditori Armando Blanquer la quantitat que es destina en el projecte a l’accessibilitat és 
més d’un terç, són 80.000 euros; en l’eix ciclopeatonal, estem parlant d’un milió d’euros, 
estarem parlant que quasi tot és perquè siga accessible, i és un milió d’euros. I ho dic 
perquè, de vegades, el tema de l’accessibilitat podem evidenciar situacions quotidianes molt 
concretes, però jo crec que hem de tindre una visió més general. Per això, eixe grup motor 
que treballa de la mà de l’Ajuntament, i que jo considere que hauríem d’ampliar a altres 
col·lectius de la societat, perquè en eixe grup motor, ara per ara no existeix en les 
associacions de majors, en les associacions de veïns, que també ens poden ajudar molt. 
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Per tant, aprovem este prec, però jo crec que haurem de fer una reflexió més important entre 
tots amb el tema de l’accessibilitat a la nostra ciutat.

Sra. Rosa García: Sí, agradecer la sensibilidad por haber aprobado el ruego. Y, comentar 
que, bueno, somos conscientes de que hay un plan de accesibilidad de la ciudad que se 
está estudiando y que hay un grupo motor que lo está estudiando junto con el Gobierno 
local. Sabemos también que dentro de ese grupo motor, también forma parte el grupo 
Avanzar, que fue el que reivindicó en aquella ocasión, que no quiere decir que sean los 
únicos que estén reivindicando. Y nosotros, pues bueno, nos hemos fijado exclusivamente 
en una pequeña cosa, para ver si se puede hacer este estudio de viabilidad que decíamos, 
con el fin de que cuando se ponga en marcha el plan de accesibilidad, que debe ser mucho 
más amplio, obviamente, y además que integre a toda la ciudad, pues que eso esté 
recogido. Gracias.

25. 25574/2019 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA - RUEGO VASOS PLÁSTICO

Lee la pregunta – ruego la Sra. Rosa García, portavoz del Grupo Municipal Ciudadanos.

«A principios de junio se presentó el proyecto ‘Desplastifica’t’, una iniciativa para concienciar 
acerca del correcto reciclaje de los deshechos domésticos, con especial hincapié en los 
plásticos. Una campaña alineada con la nueva estrategia mundial contra la invasión de los 
plásticos y el plan del Foro económico de Davos para reciclar el 70% de los residuos, entre 
otros compromisos mundiales.

Por ese motivo, la presencia de vasos de plástico en las distintas dependencias de los 
edificios municipales contraviene todas las nuevas políticas medioambientales promovidas 
desde el Parlamento Europeo. En concreto, la 2008/98 sobre residuos, que insiste en la 
“prevención en materia de residuos y en reutilización de envases”

Sin embargo, es “habitual” encontrarlos  en los edificios públicos, lo cual da una imagen de 
desafección por parte de los responsables municipales a la misma ciudadanía a la que se le 
presentan programas a favor de otros materiales biodegradables, de papel y más 
ecológicos. Antes de hacer la pregunta y el ruego debo dar las gracias, y resaltar una vez 
más en este Pleno, la sensibilidad del Gobierno Local porque, nada más se hizo una 
pregunta encaminada a poder preparar este ruego, y ya hemos visto como en estas 
dependencias del Consistorio ya hay vasos que son de material reciclado. De todas 
maneras, nos gustaría saber:

¿Qué empresa suministra las fuentes de agua envasada y los vasos del Ayuntamiento y el 
resto de edificios municipales?

 Y haré el ruego también. La pregunta es porque queremos proponer al gobierno local  –que 
es el responsable directo del funcionamiento y organización de los contratos y licitaciones– 
que en lo que al servicio de agua se refiere, se deje de suministrar vasos de plástico en las 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


77 de 94

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227376277012553 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

fuentes de agua envasada de todos los edificios públicos, no solamente del Consistorio,  
sustituyéndolos por otros que no provengan de materiales fósiles.» 

Sr. Silvestre: Sí, buenos días de nuevo. A ver, vamos a aceptar el ruego evidentemente, 
como no podría ser de otra manera, conforme ya lo has dicho. Y has visto que algunas… 
esta concretamente, es que la rellenamos… se rellenan directamente por nosotros, es decir, 
que es agua del grifo que luego se utiliza, ¿vale? De todas maneras, aceptamos el ruego, 
pero quiero que tengas en cuenta también que, claro, estas empresas, se ha licitado con 
ellas unas condiciones concretas, posiblemente que cambien a vasos de papel no conlleva 
un gasto extraordinario, se puede hacer el cambio; pero incluso iremos más allá e 
intentaremos, en la medida de lo posible, ver si, en lo que serían las máquinas que sirven 
cafés y algunas de estas cosas, se pudiera insistir o también en que sustituyan por 
materiales de papel, si son lo suficientemente resistentes, que me imagino que ellos 
tendrán.

Sra. Rosa García: Bueno, pues de nuevo agradecer. Decirle que yo, por experiencia sé que 
no suelen haber problemas con las empresas de este tipo de suministradores de agua, de 
fuentes de agua, tampoco con otras de vending, café como usted estaba diciendo. Y luego, 
si lo hubiera, porque hay una licitación previa, pues tampoco estaría mal que una vez que 
finalice o terminen esos vasos, tampoco es que se los coma nadie; pero que una vez que se 
terminen, pues que lo que sirvan sea otro tipo de material. Gracias.

Sr. Silvestre: Sí, en el nuevo pliego de condiciones se incluiría este punto. De todas 
maneras, yo también, desde el cariño, os diría que en la medida de lo posible nosotros como 
que planteamos este tipo de cuestiones, y creo que tenemos que practicar con el ejemplo, 
pues intentemos ya que tenemos aquí vasos de cristal y las jarras, que no traigamos 
botellas de plástico, porque de esa manera creo que predicamos, vale! Muchas gracias.

26. 25662/2019 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA SUELO INDUSTRIAL

Lee la pregunta la Sra. Rosa García, portavoz del Grupo Municipal Ciudadanos.

«Hace un par de semanas se anunció que la Conselleria de Obras Públicas ha 
desbloqueado el desarrollo de un millón de metros cuadrados de suelo industrial en Ibi.

Mientras tanto, en Alcoy seguimos teniendo un problema de falta de suelo industrial de 
calidad que no será resuelto hasta que la Generalitat, que ya dispone de la última versión 
del Plan, dé el visto bueno al mismo.

En caso de que los informes que deben emitir distintas Consellerias, indiquen que el 
proyecto no es viable.

PREGUNTA: 

¿Qué alternativas baraja el gobierno municipal para satisfacer la demanda de terreno 
industrial de calidad?»
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Sr. Belda: Gràcies, senyor alcalde. Jo crec que en la pregunta vosté ja ha contestat, perquè 
vosté diu «que la Generalitat, que ya dispone de la última versión del plan, de el visto bueno 
al mismo». I tenen l’última versió del pla, que van treballar entre tots els grups polítics, que 
van treballar amb els mateixos tècnics, que van tindre les consultes prèvies a totes les 
conselleries, amb tots els informes. Amb la qual cosa vol dir que el que falta, com bé diu la 
introducció a la pregunta, és que s’hi done el vistiplau. Per tant, nosaltres el que volem és 
que la Conselleria ens aprove ja el Pla General i poder tirar endavant. De tota manera, altres 
alternatives també estan en marxa, com és els informes tècnics que també estan en la 
Conselleria per al desbloqueig del polígon industrial del Clérigo, amb més de 5.000 m2, i els 
informes que també estan, si no m’equivoque, en la Conselleria per desbloquejar el tema del 
polígon mancomunat.

27. 25669/2019 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA SEGURIDAD

Lee las preguntas el Sr. Marcos Martínez, concejal del Grupo Municipal Ciudadanos.

«Cada día somos conocedores de más problemas o preocupaciones por la seguridad en 
distintas zonas de nuestra ciudad. 

Los problemas con okupas, botellones y la concentración de grupos conflictivos en diversas 
zonas de la ciudad despiertan un cierto temor de tránsito e incluso de convivencia en 
algunas ocasiones.

Consideramos que velar por la seguridad de todos y cada uno de los barrios de Alcoy es de 
vital importancia para el bienestar de los alcoyanos y el buen desarrollo de su vida cotidiana.

Con respecto a esta seguridad:

- ¿ Tiene el gobierno detectados y controlados todos los puntos conflictivos a este respecto?

- ¿ Tiene el gobierno algún plan de acción para garantizar la seguridad en dichas zonas?»

Sr. Llopis: Sí, sí que tenim constància de diferents llocs on normalment o habitualment es 
fan botellons, i també tenim constància d’alguna casa ocupada, respecte de la primera 
pregunta. 

Respecte de la següent, vull dir que no tenim un pla com a tal. El que sí que estem fent és 
respecte del que són les zones de botellón, fem rondes de la Policia Local per a intentar 
dissuadir eixos xavals o eixa gent que sol acudir a diferents llocs de la ciutat a fer botellón. I 
també diferents punts de la ciutat on habitualment algunes persones solen beure o consumir 
begudes alcohòliques, sempre que o bé tinguem alguna denúncia per part d’algun ciutadà o 
que per la ronda que estiga fent-se es detecte aquestes persones, respecte del que són els 
botellons. 
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I pel que fa al tema dels ocupes, bé, ho hem estat parlant en alguna comissió, i en algun 
plenari també s’ha parlat, s’ha treballat en un protocol anti-ocupes, encara que a mi no 
m’agrada dir-ho eixí, d’eixa forma, municipal, del qual ja vam passar una còpia. I, per una 
altra banda, també de propietats privades, per tal de saber com actuar en cadascuna de les 
cases ocupades. I també el que hem fet és mantindre diverses reunions tant amb afectats a 
títol privat, com també diverses reunions amb col·lectius de veïns que tenen algun habitatge 
ocupat.

28. 25584/2019 GRUP MUNICIPAL PODEM 
MOCIÓ ESTRATÈGIES DE SUPORT AL COMERÇ LOCAL I DE PROXIMITAT 

El Grup Municipal Podem presenta la següent moció.

«El comerç de proximitat té una gran importància des de diversos punts de vista: urbà, 
social, econòmic o com a creador d'ocupació. El comerç local presenta certs avantatges 
front d'altres formats comercials com la reinversió dels beneficis en l'entorn local o més 
pròxim, la generació de cicles de distribució més curts, la qual cosa suposa un menor 
impacte ambiental i, per tant, potència un model de consum més sostenible, un tracte més 
proper i personalitzat generant relacions de confiança o en general la seua participació de la 
vida de la ciutat.

Malgrat aquests i altres avantatges, des de fa anys el comerç de proximitat està patint de 
forma especialment dura els efectes de la crisi econòmica, traduint-se en multitud de 
tancaments, i lluitant contra una forta competència d'altres formats comercials.

Sabem que el Govern Municipal, conjuntament amb les associacions de comerciants de la 
ciutat realitza campanyes de suport i un Pla Comercial anual, però des de Podem, entenem 
que és necessari donar suport i potenciar el comerç local els 365 dies de l'any i anar un pas 
més enllà. Considerem que seria oportú la realització d'un Pla de Suport al Comerç Local de 
legislatura, que plantege les actuacions que s'han d'abordar per a potenciar un comerç 
sostenible que enfortisca el comerç local i de proximitat i que afavorisca el seu 
desenvolupament i consolidació. Més enllà de campanyes de recompensa que fan que el 
vincle finalitze quan finalitza "el premi", amb vocació de continuïtat.

Per això, des de Podem pretenem portar a la Mesa de Seguiment del Pla d'Acció Comercial 
una proposta de suport al comerç local i de proximitat que inicie un procés obert perquè els 
diferents agents de la taula treballem conjuntament la proposta, que serà una proposta 
oberta que anirà avaluant periòdicament les actuacions per a conèixer el seu efecte i el grau 
d'adequació segons els objectius plantejats. Proposta basada més en la conscienciació 
social sobre la importància de consumir productes locals i de proximitat i de com això 
repercuteix en les nostres vides, que en campanyes esporàdiques de recompensa.

Volem que aquesta moció servisca per a assentar unes línies estratègiques en l'elaboració 
del pla en el seu òrgan competent en base a uns objectius que considerem prioritaris i amb 
la participació de la resta d'agents socials implicats. 

Objectius principals del Pla:
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1. Impulsar el comerç de proximitat en els barris apostant per la seua innovació, millora 
i capacitat, així com el vincle amb el territori.

2. Fomentar un consum sostenible social i mediambientalment.

3. Donar suport a l'associacionisme i la generació de xarxes que possibiliten la 
coordinació i les sinergies per a satisfer necessitats relacionades.

4. Conscienciar a la societat alcoiana sobre la importància del comerç local i de 
proximitat i els avantatges que té per a la ciutat i la vida dels seus veïns i veïnes 
apostar per aquest format comercial

Línies estratègiques de la proposta inicial:

1. Impuls al comerç de proximitat en els barris: Mesures relacionades amb 
l'organització, fidelització i millora del comerç local que responga a les necessitats del 
xicotet comerç a través de Campanyes de sensibilització i comunicació, estratègies 
de fidelització, l'impuls a les noves tecnologies, la formació contínua, el suport els i 
les emprenedores locals del xicotet comerç o facilitant l'accessibilitat universal dels 
mateixos comerços.

2. Fomentar un consum sostenible social i mediambientalment: Per a no fomentar 
el consum depredador, sinó promoure un consum responsable que, a través de 
campanyes de sensibilització general i contínua, fomente un altre model de consum 
sostenible social i mediambiental on el consum en comerç de proximitat és una peça 
clau. Aposta forta per la creació de cercles comercials de productes i marques locals, 
promoció del consum responsable fruit de les necessitats reals (consum com a acte 
reflexiu), fomentar en els comerciants bones pràctiques de respecte a l'entorn i la 
responsabilitat social. El model de consum de les persones, incideix en el model de 
ciutat i creiem en un model de ciutat en el qual els barris són el centre neuràlgic de la 
vida de la ciutadania.  Construir ciutat i societat amb una ciutadania conscient de les 
implicacions dels seus hàbits i models de consum.

3. Foment de l’associacionisme i la creació de xarxes: Impulsar i promoure 
l'associacionisme entre comerciants com a element vertebrador de la dinamització 
comercial, aconseguir la integració entre el teixit associatiu veïnal i els comerços (un 
dels reptes més importants perquè el comerç local sobrevisca), afavorir la integració 
de veïns i comerços.

4. Barris vius sense bretxes: Entre altres coses, el que dóna seguretat als carrers, ho 
aporta la presència de locals oberts al públic i de carrers visualment habitats, 
cuidades i vives. La presència de locals buits, als quals a vegades se suma el mal 
estat d'ells, augmenta la sensació de deterioració dels nostres carrers i barris. Tot 
això desincentiva l'ús d'aquestes zones. Apostar per reduir aquesta bretxa i les seues 
conseqüències millorara la imatge dels barris i la convivència en ells a través 
d'estudis i diagnòstics sobre situació de locals comercials, facilitant rehabilitacions, 
acondicionaments i noves obertures en les zones més afectades i millorant també els 
entorns i espais pròxims apostant per una ciutat consolidada i amable que pose en el 
centre la vida de la gent 
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Per això, plantegem el següent punt d'acord: 

Treballar la incorporació de mesures de suport al Comerç Local i de Proximitat al Pla d'Acció 
Comercial  per posar en rellevància el seu paper fonamental com a model de ciutat i societat 
basat en els objectius i les línies estratègiques plantejades i obert a la participació i a les 
aportacions de la resta d’agents socials i polítics implicats en la Mesa de Seguiment del Pla 
d’Acció Comercial.»

El Sr. Ferrándiz, regidor del Grup Municipal Podem, llig a continuació el punt d’acord.

Sr. Abad: El comercio local y de proximidad son la vida de una ciudad. Fomentarlo y 
protegerlo son medidas básicas para su actividad, desarrollo y repercusión en sus 
beneficios, en la propia ciudad y sus habitantes. Todos somos conocedores de los grandes 
problemas a los que se enfrenta nuestro pequeño comercio. Es por ello primordial que el 
Plan de soporte al comercio local, como las campañas de actuación, lo sean a largo plazo y 
estén consensuadas por todos los implicados, de esto depende su éxito. 

Solo apuntar una duda sobre el punto tercero, en el cual, no vemos necesaria la creación de 
redes, ya que existe la Mesa del centro, en la que podrían participar todas las asociaciones, 
ya sean de vecinos o comerciantes de toda la ciudad. Gracias.

Sr. González: Gràcies, estava mirant que hi ha al punt tercer. Des de Guanyar Alcoi estem 
totalment d’acord amb la moció, amb el seu plantejament, amb les línies, amb els objectius 
que planteja. En estudiar-ho, hem vist també que està…, vull dir, que les propostes prenen 
com a exemple..., hi ha un Pla de suport de Saragossa, per exemple. I veiem que al final, 
comparant-ho…, no comparant-se amb Saragossa…, si no vull dir comparant el que vulga 
fer-se ací amb el que s’ha fet o el que… bé. Vegem que en qüestió de planificació aquell pla 
tenia com un diagnòstic inicial amb molts estudis d’oferta-demanda, amb enquestes a 
comerciants, amb un procés participatiu amb tots els agents socials, amb... i després 
s’elaboraran informes sobre urbanisme comercial. I, aleshores, amb tots aquests 
instruments es va poder tenir un coneixement de la realitat sobre la qual es volia intervindre, 
i poder desenvolupar i prioritzar sobretot les accions. Creiem important, també, la 
participació en aquestes mesures que prenguen. Sabem..., bé..., ara continuaré després...

Parlar de la participació, parlar del pressupostos, que vegem també comparant-se amb 
Saragossa, si que és veritat que clar, Saragossa té com més de 10 vegades més habitants, 
més de 10 vegades més de pressupost, òbviament. I s’hauria de vore les mesures que es 
volen prendre quin..., parlant de pressupost, quin..., si van a prendre’s... si van a ser 
implantades dintre del Pla d’Acció Comercial, no sé si... al final, quan parle del Govern... 
sí..., perquè parlàvem de la Mesa del Pla d’Acció Comercial que el pressupost que teníem 
per a enguany ja estava tot consignat. Veure les mesures que es prenguen, com van a 
prendre’s. I després, a l’hora de la promoció de..., bé...., del suport al comerç en el si local, 
que m’estranya que no haja portat problemes de catalanisme, de... 

Bé, al final crec que els beneficis, els beneficis, vull dir..., podem plantejar que són 
ideològics, podem plantejar que els beneficis són socials, podem plantejar que els beneficis 
aporten una identitat de barri que podríem dir-li barrionalisme si volguérem, i podem 
plantejar que els beneficis són de sostenibilitat, que ajuden a millorar el canvi climàtic. Al 
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final, totes les polítiques que fem ajuden a tot. I respecte d’açò, per acabar, parlava abans la 
regidora de Ciudadanos de la importància de les paraules, o parlàvem de la importància dels 
actes quotidians, de com afecten a tot... com tot el que fem afecta al món. I entenem que 
com a ciutadanes i ciutadans, és complex a vegades fer ús d’aquest gran poder, que 
comporta una gran responsabilitat, d’una forma responsable en si, perquè al final, a l’hora 
de..., estic parlant a l’hora de comprar i de decidir, què comprem i on comprem i com 
comprem. Perquè, a vegades, les necessitats individuals o de família ens porten a prioritzar 
unes coses o unes altres que no pensant en el benefici comú. Però al final crec que des de 
les institucions hem de ser ferms i donar aquest suport al xicotet comerç local i de proximitat, 
i deixar-ho clar. Després continuaré. Gràcies.

Sr. Marcos Martínez: Actualmente vivimos en una sociedad en la que todo se mueve de 
prisa, con una vida agitada alejada de las viejas costumbres como la de pasear por nuestras 
calles en busca de aquello que podemos necesitar o disfrutar. 

Las grandes superficies que aglutinan numerosos servicios en un mismo enclave, han ido en 
detrimento de nuestro comercio local o de proximidad. Al tiempo que se cierran negocios 
familiares y pequeños comercios, hemos visto como nuestras calles también se quedan 
vacías y no invitan a pasear por ellas, con lo que también se acaban abandonando. Por esta 
razón, potenciar los pequeños comercios o actividades en zonas con un claro riesgo de 
abandono, también deberá ser un factor a tener en cuenta a la hora de dinamizar el sector.

Desde Ciudadanos consideramos que el pequeño comercio local, además de destacar por 
su calidad, cercanía, atención personalizada y confianza, supone algo más que una opción 
económica y contribuye al establecimiento de un modelo urbano. Potenciando la interacción 
entre los ciudadanos tanto locales como visitantes. Eliminando el modelo de ciudad 
dormitorio en el que podríamos acabar convirtiéndonos. 

Consideramos que el apoyo a nuestra administración local es de vital importancia para 
promover, apoyar y mantener el entramado comercial de nuestra ciudad, así como el 
asesoramiento al nuevo comerciante que decida abrir un nuevo negocio o iniciar una 
actividad empresarial. 

Compartimos los objetivos principales del Plan, aunque añadiríamos un total apoyo de las 
administraciones para los pequeños autónomos que apuesten por estos modelos. 
Imprescindible para conseguir una continuidad. 

Ciudadanos ha apostado siempre por las pequeñas y medianas empresas, los autónomos y 
el comercio local. Con lo que estamos dispuestos a contribuir en la elaboración y 
seguimiento del Plan de Acción Comercial con el resto de agentes sociales y políticos 
implicados, con lo que nuestro voto será favorable. Gracias.

Sra. Lirio García: El comercio minorista….

Sr. Alcalde: No, primerament va Compromís.

Sra. Lirio García: Ah, perdón.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde, disculpa. 
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Nosaltres, òbviament, no podem estar d’altra forma que d’acord amb el fet d’impulsar el 
comerç local, el comerç de proximitat. De fet, en el Ple de setembre ja vam proposar al 
Govern un prec en què en plantejàvem la necessitat, encara que no es va entendre així per 
part del Govern, la necessitat de fer una modificació del Pla d’Acció Comercial. Pensàvem 
que la redacció des del 2011 fins ara ja havia passat el temps. Pensem que la situació 
econòmica a escala mundial, les noves tendències, cap on va el nou tipus de comerç, 
necessitaven una estructura i un model i una visió concreta de com podíem afrontar-lo a 
escala local. No se’ns va aprovar. Se’ns plantejava que estava treballant-se el Pla d’Acció 
Territorial per part de la Conselleria, en el Pla d’Acció Territorial de les comarques centrals, 
que ens donaria les línies i els mitjans per on havien d’anar. Ho vam acceptar, atés que no 
créiem que era important, que podien anar conjuntament les dues elaboracions dels plans; 
però, malgrat això, resulta que el Pla d’Acció Territorial de les Comarques centrals està 
paralitzat, o almenys s’ha allargat amb el temps per part de la Conselleria, fent més palesa 
la situació que necessitem un Pla d’Acció Territorial perquè, les tendències a escala 
mundial, a escala local, a escala comarcal estan canviant. Les grans superfícies ja no són el 
pol d’atracció, està en detriment respecte d’altres tipus de comerç, com podem parlar del 
comerç electrònic, que és el que està realment fent un mal. Després d’haver patit el comerç 
local tot el tema de les grans superfícies, ara el comerç online, l’e-commerce és el que està 
fent patir molt el nostre comerç. Ens hem de plantejar quin és el model al qual volem anar en 
el tipus de comerç de proximitat. 

Les subvencions de què parlava, com bé ha comentat el company, de 50.000 euros que hi 
havia per al comerç, de les subvencions, estaven ja utilitzats. Per al proper pressupost del 
2020 es parlava de 50.000 euros en la formació, que entenem que és fonamental i 
importantíssima, però creiem que hi ha aspectes que es deixen de tractar, que haurien de 
tindre en els pressupostos una major inversió per intentar pal·liar efectes com carreres 
sense comerços, molts locals buits..., què hem de fer amb aquests locals? per què? quina 
és l’estructura? Si realment és necessari aglutinar o apropar comerços a determinades 
zones i no tindre totes les zones. O siga, hi ha una problemàtica molt important pel que fa al 
comerç, que els plans són importants, hem de treballar-los; però, per això, al setembre 
plantejàvem que el Pla d’Acció Comercial era una ferramenta important, i que s’havia de 
tractar.

Sra. Lirio García: El comercio minorista es un sector clave para la economía, tiene un 
impacto económico significativo, una alta capacidad de generación de empleo y es muy 
importante en la definición de una ciudad, da vida a las calles. Entiendo que en esto todos 
estamos de acuerdo, obviamente. 

La moción que plantea Podemos también es una obviedad, no aporta nada nuevo. ¿Cómo 
no vamos a querer apoyar al comercio local? Sin embargo, hecho de menos medidas 
concretas, hecho de menos acciones novedosas, pues lo que se plantea ya lo hemos visto 
en planes estratégicos, estudios, etc.

Nosotros, desde el Partido Popular, si que hemos hecho aportaciones de ideas, de apoyo al 
comercio, que no han obtenido el respaldo del Gobierno esperado. Por ejemplo:

 En el Pleno de julio de este año planteamos un ruego que no fue aceptado por el 
Gobierno Socialista en el que pedíamos ayudas a la implantación de negocios y 
comercios en Entenza. Estas ayudas hubieran complementado perfectamente toda 
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la acción de rehabilitación realizada en esta calle, pero, como ya he dicho, el ruego 
no fue aceptado.

 En el Pleno de mayo de 2018 el PP planteó un ruego en el que solicitaba instar a la 
Generalitat para que se flexibilice la normativa para la apertura de comercios en el 
centro, tampoco fue aceptado.

Estos son dos ejemplos de medidas concretas. Y esto es lo que no veo en la moción de 
Podemos, solo veo obviedades.

Sra. Moltó: Bé, en primer lloc, per les intervencions que estava escoltant, vull aclarir unes 
quantes qüestions. 

En primer lloc, el fet que, pel que comentava Compromís del Pla d’Acció Comercial, 
evidentment pensem que és l’instrument per assolir totes aquestes mesures que agraïsc que 
el Grup Podem haja presentat, perquè la veritat és que jo crec que és un poc la línia en la 
qual està treballant aquest Govern. I ara contaré algunes mesures concretes en aquest 
sentit.

Nosaltres, el fet de no acceptar-lo, senyor Ivorra, no és perquè no vulguem fer-ho, sinó 
perquè, com ja se’ls va explicar al seu dia, açò depén de l’aprovació d’un PATSACOVA i que 
precisament ens vam reunir fa unes setmanes amb el seu conseller i ens comentava que ho 
preveia per al primer trimestre del pròxim any, i a partir d’ací eixiran una línia de subvencions 
per a elaborar els Plans d’Accions Comercials. Fixaran les línies bàsiques i fixaran una sèrie 
de subvencions per a elaborar els plans d’accions de les diferents ciutats. I, dintre de les 
mesures que tinga eixe Pla d’Acció Comercial, que a més és un pla participat, etc., jo crec 
que estaria bé incloure moltes de les mesures que ací es comenten en la mateixa moció.

Després, pel que deia la senyora Payá respecte de les ajudes d’Entença, del tema de la 
flexibilització, jo crec que s’ha de ser un poc rigorós quan un parla de determinades coses. 
Anem a vore, és que l’Ajuntament no té capacitat de flexibilitzar cap normativa urbanística. 
Estem parlant d’un Codi d’Edificació Tècnica que depén al final del Ministeri. Aleshores, 
nosaltres, des de l’Ajuntament, ací poc podem fer. I després, pel que deia de les ajudes a 
Entença, jo crec que cal recordar en este sentit, i jo crec que ho comenta molt bé la moció, 
diu «barris vius sense bretxes». Precisament, el que intentem és que quan parlem de 
bretxes entre diferents àrees comercials, estem parlant d’àrees comercials que tenen una 
gran concentració comercial, i altres que no la tenen. En aquelles que no la tenen, intentar 
que hi haja incentius perquè sí que tinguen dinamització econòmica.

Després, nosaltres tenim clar, i jo crec que sempre ho hem dit, que el comerç al final, el que 
ajuda, jo crec que és una premissa que sempre ho he dit, dóna vida als nostres carrers i 
feina als nostres veïns. Sempre hem tingut molt clara aquesta premissa. I al comerç l’influirà 
tant l’activitat econòmica de la ciutat, l’activitat turística, els esdeveniments esportius, els 
nous esdeveniments que puguen fer-se a la ciutat, com pot ser el tema de la Fira 
Modernista, ara per exemple la promoció de la Ciutat del Nadal, els possibles congressos 
que hi haja... Tot suma en aquest sector. I durant aquests anys, què hem fet? Doncs no hem 
estat amb les mans parades, hem estat treballant dintre del Pla d’Acció Comercial, ja no tan 
sols mesures que no siguen de caràcter urbanístic, sinó urbanístic també, intentant 
recuperar més espais per als vianants: Sabadell, Entença, Sant Llorenç, País Valencià, la 
rehabilitació dels ponts. No és una cosa que es treballe tans sols des de la Regidoria de 
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Comerç, sinó des d’altres regidories també. També en temes de formació o de promoció 
perquè, com bé estava dient el senyor Ivorra, fa falta incidir en el tema de la digitalització. En 
este sentit, jo vull recordar els tallers que s’han oferit des de la Cambra de Comerç, incidir en 
el tema de la digitalització comercial. I, per part nostra i a través del Pla d’Acció Comercial, 
com bé saben, tenim un programa integral en formació, en competitivitat, amb els 
comerciants. Després, en la següent, doncs acabaré d’explicar altres mesures que estem 
duent a terme.

Sr. Ferrándiz: Bé, vaig a intentar respondre a totes les referències que han fet la resta de 
grups polítics. Si em deixe algú que després m’ho diga.

En primer lloc, al company de Vox vull dir-li que el punt 3 de la creació de xarxes, al final, al 
que fa referència és que s’establisquen ja no xarxes únicament entre l’administració pública i 
els comerços, que també, sinó que hi haja una xarxa real, i que hi haja una vinculació real 
entre els veïns i les associacions de veïns i els comerços i les associacions de comerços.

Després, comentava el company de Guanyar que..., bé..., que estava un poquet inspirat en 
un pla comercial més ambiciós, que s’havia elaborat en altres municipis, com per exemple 
Saragossa. I, evidentment, hem anat a buscar experiències satisfactòries on poder-se 
inspirar.

Després, per la seua part, Marcos, company de Ciutadans, comentava la possibilitat de fer 
algun tipus d’aportacions. Com veu, el punt d’acord és totalment obert, i vol que la proposta 
vaja a treballar-se en l’òrgan competent i, per descomptat, amb la participació ja no sols dels 
agents polítics, sinó també de la resta d’agents socials. I, per descomptat que bé, que en 
eixe espai, doncs seran on es puguen fer les aportacions pertinents.

Després, en esta línia també, vaig a contestar-li a la senyora García, del Partit Popular, que 
diu que no veu medides. Que veu que açò és una cosa òbvia, però és una cosa òbvia que 
no s’ha fet fins ara. ¿Per què no hi ha una o diverses mesures concretes i hem preferit posar 
uns objectius sobre els quals treballar i unes línies estratègiques de les quals partir en esta 
proposta inicial? Perquè resulta que des de Podem, a diferència del que sembla que 
defenseu vosaltres, creiem en la participació i, per tant, com que creiem en eixa participació, 
fem una proposta, però pensem que l’espai on hem de defensar mesures més concretes, en 
la Mesa de Seguiment del Pla Comercial, i no ací. I pense que això també li dóna 
l’oportunitat al seu grup polític de poder fer aportacions a la proposta i pense que hauria de 
ser una cosa que els congratule. Però, vaja, jo pense que els objectius i les línies 
estratègiques deixen prou clar i prou evident quin és el sentit d’esta moció i en quina línia vol 
que es treballe.

I bé, disculpa. No volia acabar sense dir que és cert que des del Govern Municipal s’estan 
treballant en campanyes conjuntament amb les associacions de comerciants per tal de 
donar suport al comerç local; però sí que pensem que, si introduïm una altra via, que siga la 
de la conscienciació de la ciutadania, de quins són els beneficis que aporta a ells 
personalment i a la ciutat en conjunt el fet de consumir un producte local i de proximitat. I, si 
esta campanya es du a terme els 365 dies de l’any, i no en alguns moments del temps 
concretament, doncs pensem que pot ser una cosa que siga beneficiosa per a tots i per a la 
ciutat, i per això la defensem ací al Ple.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


86 de 94

Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227376277012553 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Sr. Abad: Bien, después de oír las intervenciones de todos los grupos políticos, y sobretodo 
las de Aarón que me ha dejado bastante claro ya la idea que tienen, nuestra postura va a 
ser positiva y apoyaremos esta proposición de ellos, y ya está, votaremos a favor. Muchas 
gracias.

Sr. González: Gràcies. Quan parlava abans del diagnòstic i parlava comparant-ho amb 
Saragossa, de tots els processos que s’havien fet, sí que m’havia deixat parlar el que 
comentava el company de Compromís de si seria necessari reelaborar, refer els diagnòstics 
amb noves dades o amb nous processos. Bé, la regidora m’ha deixat clar que ja està previst 
que el proper any es torne a actualitzar.

Quan parlava del pressupost, perquè també com, al final, la incorporació de mesures, no sé 
si les mesures que van a..., són dubtes... planteja dubtes... A la moció li donem suport, per 
descomptat, però planteja dubtes sobre això, sobre... al final, es treballarà tot, supose, en la 
Mesa  de l’Acció del Pla Comercial. I, al final, i quan parlàvem de la conscienciació, del que 
parlava al final era..., quan parlava de donar exemple del que parlàvem, de les botelles de 
plàstic, també plantege... puc plantejar el dubte sobre si no sé si al final donar suport a la..., 
donar suport a grans comerços, per exemple parle directament de l’exemple de les 
obertures de grans supermercats. Açò, vull dir, si no és que siga roí, s’hauria de donar 
suport..., només es dóna suport a les grans empreses, al final, el missatge que s’està 
donant, quin missatge és? Plantege aquest dubte. Gràcies.

Sr. Marcos Martínez: Yo, simplemente insistir en la importancia del apoyo a los autónomos. 
Más que nada, porque es por darle un seguimiento a esto. No muy lejos de aquí podemos 
encontrarnos que cuando negocios, la gente que los lleva se jubila, evidentemente van a 
cerrar porque el que tuviera que cogerlos o continuar la actividad, pues se ve un problema 
muy grande. Entonces, son los principales acreedores de esta para poder llevar un 
seguimiento y poder hacer que un negocio sea duradero en el tiempo, dentro de las 
posibilidades. Otra cosa muy importante que veo también, que estamos hablando todos, es 
la diversidad por barrios. Hay barrios que, evidentemente, están abandonados y no ves una 
luz por la noche, no hay nadie por la calle. Que ya no es solo el crear empleo y tener una 
economía sostenible en la ciudad, sino el tener unas calles agradables, el tener servicios en 
todos los barrios, el hacer atractiva una población. Tenemos barrios como el de Batoy o el 
Viaducto que, por ejemplo, están muy buenos para los de negocios, y es una cosa muy a 
tener en cuenta en el futuro. Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor Martínez. 

Ens congratulem i pensem que estem d’enhorabona si el Pla d’Acció Comercial, com ha 
comentat la regidora Moltó, va a realitzar-se a partir del trimestre que ve. Donem tot el 
suport. 

I el que sí que m’agradaria és remarcar que el què està plantejant... la moció que planteja el 
partit Podem és bàsicament el que està fent el Govern. I amb això sí que li he de donar la 
raó. Bàsicament, l’estructura de les línies estratègiques estan fent-se. És el que està fent el 
Departament de Comerç. Aleshores, nosaltres sempre hem estat donant suport al comerç 
en allò que ha fet, sempre hem estat donant suport al màxim perquè la problemàtica dels 
comerciants és important i creiem que és necessària per a donar la vida i el model de ciutat 
en el qual creiem. I pensem que hem d’incorporar les noves estratègies de la variació, com 
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he dit abans, del comerç electrònic i de les diverses línies que estan duent-se a terme en el 
comerç a escala mundial.

Aleshores, tot el nostre suport en este aspecte, no hi ha cap problema. I donar-li 
l’enhorabona a la regidora Moltó per la tasca que està fent ara al comerç.

Sra. Rosa García: Tenemos el pack, tenemos la Mesa del Centro, la Oficina del Centro, el 
Portal del Comerciante, etc., y sin embargo tenemos una situación lamentable en nuestros 
comercios. Desde nuestro grupo hemos trabajado analizando las calles comerciales de 
Alcoy (Entenza, San Nicolás, la Alameda), contabilizando los locales vacíos. La visión de 
estos locales es muy preocupante, pues son muchos, demasiados.

Es necesario gestionar el comercio de manera que se fortalezca y sea capaz de competir, 
pero, ¿qué está haciendo el Gobierno? Las ayudas para la implantación y rehabilitación en 
el Centro, las ayudas IMPULS, ¿de verdad cree el Gobierno que con esto es suficiente? 
Estamos acostumbrados a grandes titulares por parte del Gobierno, sin embargo, da la 
sensación de que no pisan la calle y que no ven como está el sector, de que no hablan con 
los comerciantes, y que al final nos venden humo. Ayudas y bonificaciones deberían ser 
para todos los comercios, no solo para el Centro. La falta de plazas de aparcamiento es otro 
de los grandes problemas a los que se enfrentan. La Zona Azul o algo similar se les 
prometió y, sin embargo, seguimos igual. Los impuestos son muy altos, los de Basura, IBI… 
La Economía sumergida está haciendo mucho daño a los comercios. La lista es larga y 
podría seguir. 

El Gobierno no debe conformarse con lo que hace, pues es insuficiente. Espero que en la 
réplica, la concejal Moltó sea más rigurosa. Y un momentito, en contestación a Podemos, en 
cuanto a la moción, vamos a dar nuestro apoyo; pues aunque entiendo que son obviedades 
y que falta mucho por aportar, no se ha trabajado lo suficiente, pues ni tan siquiera se han 
puesto en contacto con los presidentes de la Federación de Comercio o de ACECA, y eso 
que en su ADN sí que tienen la participación, cosa que supuestamente nosotros no, pero 
nosotros sí que hemos hablado con ellos. 

Sin embargo, por lo poco que sea, vamos a apoyar la moción.

Sra. Moltó: La veritat, senyora Payá, sap què passa? Que quan una arriba a Comerç i ve 
d’un govern que no ha fet res, començar a fer..., costa molt... ―García, perdón―. Però, 
mire, li comentaré. Algunes de les ajudes, vosté diu només ajudes IMPULS, ajudes del 
Centre..., d’acord, doncs les ajudes IMPULS, per exemple, enguany han ajudat a 51 
empreses. De les ajudes del Centre, em portem en tres anys unes 45. Jo espere que quan 
vostés van pel carrer a contar aquells locals que tanquen, també estaria bé que comptaren 
els que obrin. També estaria bé.

I després, pel que diu, «no hi ha beneficis fiscals». Senyora García, en les ordenances 
fiscals vam obrir la porta a, precisament, introduir beneficis fiscals també en el tema de la 
taxa de la Brossa, enguany. I, també, com en el cas de les declaracions ambientals, etc., 
també estan bonificades.

Però, a banda d’això, jo crec que vosté hauria de tindre en compte quan parla d’ajudar a 
determinats carrers, el que li estic dient, o siga, tindre en compte la concentració comercial 
que puga tindre una àrea. Perquè si vosté crea unes ajudes en l’àrea on major concentració 
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comercial té, que és el que vosté pretenia, doncs difícilment podrem amb eixes ajudes 
revitalitzar cap zona de la ciutat. Però, altres mesures, i per això li deia que moltes gràcies 
per proposar que açò es faça a través del Pla d’Acció Comercial, perquè jo crec que és la 
ferramenta per a poder-ho fer. Altres ajudes, independentment del que contemplen en el Pla 
d’Acció Comercial i del que decidim en la taula, es fan des d’altres regidories. Perquè, com 
deia al principi, Comerç és una regidoria transversal. Per exemple, en matèria de 
sostenibilitat, doncs des de Medi Ambient s’està treballant en un segell distintiu per a aquells 
comerços que siguen eficients mediambientalment parlant. És a dir, aquells que reciclen, 
aquells que potser tenen eficiència energètica en les seues finestres, i que els mateixos  
escolars siguen els que puguen atorgar aquells tipus de segells.

Després, a banda de totes aquestes mesures, jo crec que caldria remarcar també que la 
nostra ciutat, i quan parlem de comerç tinguem en compte que, al final, si mirem la 
desocupació de la nostra ciutat, el que vull és que vostés tinguen en compte ―Sr. Alcalde: 
Vaja acabant.― no l’última taxa que es puga donar, sinó, a més, que eixes dades s’han de 
mirar en una evolució, i en l’evolució, si vostés es fixaren, veurien que estem parlant d’un  
25% menys d’atur a la nostra ciutat aproximadament. Hem parlat de 6.500 que hi havia l’any 
2015, a vora 5.000 que hi ha en la actualitat.

Sr. Ferrándiz: Bé, primer que res, una cosa que he oblidat fer en la intervenció anterior, és 
agrair a la resta de grups el suport a la moció.  

I, després, simplement vaig a detindrem a contestar a Rosa que sembla que ―ai, perdó― a 
Lirio, que sembla que... ―com compartiu cognom, al final...―. Vull dir-li que sembla que, al 
final, com diu Podem, doncs ha de tindre alguna cosa a dir-li i alguna cosa per retraure per a 
no reconéixer que fan una bona proposta.

És tan senzill com que conéixer que el comerç xicotet i de proximitat ha sigut el gran 
perjudicat des de l’inici de la crisi enfront d’altres formats comercials, com puguen ser les 
multinacionals i les grans empreses, i en contra també dels autònoms, que és la política que 
vosaltres heu fet quan heu governat, afavorir eixe tipus comercial i castigar els altres, també 
els autònoms. Com vostés saben, en la Mesa de Seguiment es troben presents estes 
associacions, i la nostra voluntat, i així ho reflecteix la moció, és la de treballar estes 
propostes conjuntament amb ells. Aleshores, no entenc molt bé el retret. 

I bé, per acabar, simplement també voldria dir-li a Màrius, el company de Compromís, que 
és cert que des del Govern s’estan fent moltes coses, i algunes de les que estan incloses 
ací; però la força d’esta moció, que és a la que jo he het referència, que és la de fer 
campanyes que siguen de conscienciació i no de premi-recompensa, que al final al que 
porten és que quan acaba eixe vincle de premi-recompensa, que jo no dic que siguen 
campanyes dolentes, sinó que el que fan és que el vincle finalitza quan acaba eixa 
recompensa. Aleshores, tal volta, siga interessant també, a banda d’estes campanyes, 
realitzar-ne d’altres que vinguen en el sentit de conscienciar la ciutadania perquè, sense cap 
premi-recompensa, ella ja tinga la voluntat d’optar per este format comercial. I res més, 
gràcies.

El Ple de l’Ajuntament, per unanimitat, amb els vots a favor dels regidors dels grups 
municipals SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (2), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2), i VOX (1), aprova la moció.
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29. 25588/2019 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREGUNTA-PREC IL·LUMINACIÓ TRAMS CARRIL CICLO-VIANANT

El Grup Municipal Podem presenten el següent text per a les següents preguntes-prec.

«Hem rebut queixes per part dels veïns i veïnes de la ciutat sobre l’estat de certs trams de 
l’eix ciclo-vianant que es troben sense cap tipus d’il·luminació, amb el risc que això comporta 
per als usuaris.  

PER AQUESTS MOTIUS REALITZEM LA SEGÜENT PREGUNTA-PREC:

 El Govern Municipal té intenció de dotar aquests trams amb la il·luminació adequada 
per a garantir la seguretat vial dels usuaris? Quin tipus d’il·luminació té pensat el 
Govern Municipal utilitzar en cas de tindre prevista la instal·lació? I en quin termini?

 En cas negatiu, sol·licitem al Govern Municipal que dote aquest tram amb 
l’enllumenat adequat.»

El Sr. Ferrándiz, regidor del Grup Municipal Podem, llig les preguntes-prec.

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies. Bé, en este prec..., a mi..., un poc..., bé...., si vol 
després del Plenari ho veiem. M’agradaria que concretàrem un poc la zona perquè és cert 
que pot haver-hi zones que no tinguen il·luminació, perquè en la mateixa obra, que té la 
seua dotació pròpia per a il·luminació, no s’haja fet bé o no estiga en ús o estiga pendent. I 
sobretot era per dir-los que els acceptem el prec, perquè si hi ha alguna zona que necessita 
il·luminació... El que sí que és cert és que a partir del barri de Batoi, la Via Verda, no 
instal·larem cap tipus d’il·luminació perquè considerem que no és el lloc més adequat.

Sr. Ferrándiz: Concretament, en un dels punts del qual féiem referència, era el tram des de 
la... bé, la corba des d’Escultor Peresejo fins al pont de les Paüles. En eixe tram, hi ha un 
tram que manca completament d’il·luminació, i en altres pot ser que no siga l’adequada del 
tot. I, de tota manera, si tenim constància que hi ha algun espai més que es trobe en les 
mateixes condicions, doncs ho farem arribar. 

30. 25591/2019 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC 10 DE DESEMBRE DIA INTERNACIONAL DELS DRETS HUMANS

El Grup Municipal Podem presenta el següent text per al prec:

«El proper 10 de desembre és el Dia Internacional dels Drets Humans. Es commemora el 
dia en què l’Assemblea General de les Nacions Unides va aprovar la Declaració Universal 
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dels Drets Humans. I des de Podem  veiem com una necessitat blindar, promoure i garantir 
la seva defensa des de totes les administracions públiques.

Quan parlem de drets humans a la ciutat, parlem dels drets de totes les persones que viuen 
a la ciutat, independentment de la seva situació. Per això, veiem necessari redactar i 
implementar un Pla d’acció al respecte que planifique i redoble les accions a curt, mig i llarg 
termini. Perquè la promoció dels drets humans, en l’àmbit local, també ha de ser un dels 
objectius prioritaris de qualsevol administració pública. 

I per aconseguir fer efectiu el dret a la ciutat i els drets de ciutadania, s’han de planificar i 
dissenyar accions i polítiques de sensibilització, formació i suport a entitats de drets humans. 
Com campanyes generals de difusió de drets humans, combatre el discurs de l’odi a través 
de les xarxes socials, formacions i capacitacions a la ciutadania, a entitats i a l’administració, 
entre d’altres aspectes.

És un repte, donat que la majoria de la gent viu en zones urbanes, promoure la dignitat, la 
convivència i el respecte als Drets Humans dins de les ciutats. Perquè és una prioritat 
repensar la ciutat per a fer-la més amable, accessible, diversa, democràtica, sostenible, 
intergeneracional, justa i igualitària. 

PER AQUESTS MOTIUS REALITZEM EL SEGÜENT PREC:

 Pla d’acció per a desenvolupar el dret a la ciutat i els drets humans a la ciutat.

 Destinar el 0’7% del pressupost municipal a projectes de cooperació internacional i 
demés iniciatives vinculades al Pla d’Acció.»

El Sr. Santiago, portaveu del Grup Municipal Podem, llig el prec.

Sra. de Gracia: Sí, estem molt d’acord amb el Pla d’Acció de desenvolupar el Dret de la 
ciutat... de drets humans. De fet, en este Ple hem parlat ja algunes voltes que este tema el 
tenim prou clar. 

El que sí que demanem és que no poseu una xifra concreta, un 0,7% del pressupost 
municipal. Este Govern..., estem treballant en tots els temes de cooperació internacional, per 
part de totes les entitats amb les quals estem treballant. Anem augmentant, anem sumant; 
però, un 0,7, a mi em sabria greu no aprovar-t’ho pel que és la xifra. Valdria la pena, potser, 
no posar una xifra, sinó anar dient que ens comprometem a poder treballar en això i poder 
augmentar-ho.

Sr. Santiago: Per a Podem és important que s’incremente la partida sobre això, sobretot 
perquè, com podem veure en l’horitzó, ja comencen a veure’s els núvols de tempesta. I és 
molt important que es redoblen esforços, es redoblen recursos, tot i que som conscients i 
som coneixedores que s’estan treballant coses al respecte. És molt important que marquen 
un full de ruta. Un full de ruta clar que no només parle dels Drets Humans, com hem parlat... 
Sí, al final, vull dir, els Drets Humans és una cosa molt complexa, molt àmplia. Parlar 
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d’accessibilitat, és parlar de sostenibilitat, és parlar també d’accés a l’habitatge i per això 
marquem el Dret a la ciutat.

Per tant, des de Podem el que sí que demanem és que s’incremente progressivament la 
partida. Jo no sé si el 0,7, però que s’incremente substancialment, i que es redacte un Pla 
d’Acció que marque un full de ruta de les accions que s’han de treballar a curt, a mitjà i a 
llarg termini, perquè eixos nuvolots que es puguen vore en l’horitzó no acaben arribant a la 
nostra ciutat ni a cap de les nostres ciutats, perquè és molt important que els Drets Humans 
es treballen i es consciencien des de les administracions públiques, en este cas, des de 
l’Ajuntament. Gràcies.

Sr. de Gracia: Doncs entenc que el 0,7 podríem llevar-lo i podríem posar «que l’Ajuntament 
es compromet a poder treballar en aquests temes», no?... D’acord? Aleshores, sí que 
l’aprovem.

31. 25594/2019 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC SERVEI GRATUÏT DE RECOLLIDA A DOMICILI D’ELECTRODOMÈSTICS  

El Grup Municipal Podem presenta el següent text per al prec.

«Des de Podem proposem la creació d’un servei d’arreplegada i gestió dels 
electrodomèstics de segona mà de la ciutat a través d’una cooperativa o empresa social. 
Una proposta tècnica, vinculada a l’economia circular i amb una vessant social. Amb un 
doble objectiu: cuidar el nostre entorn i facilitar la inserció sociolaboral de col•lectius 
exclosos o en risc d'exclusió social. 

D’aquesta forma podríem aprofitar al màxim els recursos per reduir la generació de residus i 
fomentar l’economia circular. Disposant d’una botiga de segona mà amb els productes 
recollits en el servei de recollida a domicili - de neveres, rentadores, altres electrodomèstics i 
tota mena de ferralla - a uns preus assequibles. 

Un dels exemples que millor està funcionant és la cooperativa Alencop de Barcelona. Una 
cooperativa d’iniciativa social d’integració d’un col·lectiu de treballadors/es immigrants en 
risc d’exclusió social que treballa en l’àmbit del reciclatge i la reutilització amb el suport de 
l’Ajuntament de Barcelona.

PER AQUESTS MOTIUS REALITZEM EL SEGÜENT PREC:

 Posada en marxa del servei gratuït de recollida a domicili d’electrodomèstics a través 
d’una cooperativa o empresa social.»

El Sr. Santiago, portaveu del Grup Municipal Podem, llig el prec.

Sr. Silvestre: Bé, hem llegit el que és el prec que fa Podem, i evidentment no podem estar 
més d’acord, sobretot en aquelles coses que, en este cas, doncs seria això, revalorar uns 
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residus que ara per ara, doncs moltes voltes..., això..., és tracten com a residus, es llancen i 
no es reutilitzen o es reaprofiten, d’acord! 

Aleshores, sí que acceptem el prec, l’únic que passa és que..., clar..., sempre que hi haja 
una empresa social o entitat que se’n vulga fer càrrec, doncs es pot estudiar el suport  i la 
fórmula per a portar-ho endavant. I, per descomptat, des de l’Ajuntament els donarem totes 
les facilitats i tots els mitjans, i això. Tot el que siga que un aparell no adquirisca la condició 
de residu, és prevenció i, per tant, és prioritari per a nosaltres també.

Sr. Santiago: Doncs agraïm l’acceptació de la proposta. Entenem que té les seues 
dificultats tècniques, que fan falta les ferramentes suficients per a poder fer-ho; però ja hi ha 
municipis que ho estan fent, i ara és ací on entra la teua tasca o la vostra tasca com a 
Govern per a poder buscar una solució tècnica a això. Però entenem que és molt important, 
sobretot pel que has comentat, estem treballant l’economia circular, reduir tot el tema dels 
residus, com és el tema dels electrodomèstics que puguen ser reutilitzats de nou en el 
circuit, i al mateix temps també ho estem fent ajudant les persones que estan en una 
situació de risc social. Per tant, són dos objectius compartits: economia circular i reinserció 
de persones en el món laboral. Per tant, esperem que això podrà veure la llum al llarg 
d’aquesta legislatura i que podrà ser una realitat. Gràcies.

Sr. Silvestre: Sí, a vore, des del Departament som sensibles a totes estes empreses i 
propostes que vénen a treballar en este sentit. De fet, en l’Ecoparc s’està donant valor a 
empreses que hi vénen de caràcter social, tal com dius tu; però si, per exemple, en el cas 
dels matalassos, que es llençaven, ara hi ha una empresa que està reciclant-los i està 
donant-li ús. Per tant, sempre que vinguen propostes d’aquests tipus, bé siga d’empreses 
socials bé siga cooperativa, doncs estarem oberts a qualsevol col·laboració, i fins i tot, a 
prioritzar-ho.

PRECS I PREGUNTES:
32. CIUDADANOS - SRA. ROSA GARCÍA. PREGUNTA POR SI HAY UBICACIÓN 

ALTERNATIVA AL FUTURO PARQUE DE BOMBEROS FORESTALES Y QUÉ ES 
LO QUE ESTÁ PASANDO.

Sr. Rosa García: Gracias señor alcalde. En el Pleno del 5 de julio preguntamos si había una 
ubicación alternativa al futuro Parque de Bomberos Forestales, que al parecer aún puede 
tardar entre cuatro y cinco años, hemos escuchado, ojalá que no sea así porque entonces, 
en esta legislatura, como ha dicho antes el señor Martínez, no iba a ser. Bueno, eso no lo 
entendemos demasiado bien, porque estamos convencidos de que para este Gobierno es 
una prioridad que este cuerpo tenga las herramientas que necesita. Entre otras, que la 
unidad y la autobomba están en el mismo sitio, como sería lo lógico. El caso es que se nos 
contestó en aquel Pleno de julio que la Colonia de Aviación no era complicado, y que se les 
iba a proponer el parque de vehículos. Como esa opción no la podían aceptar porque tenían 
que compartir espacio, y eso no era viable, sabemos que otra opción era alquilar una nave 
cerca del polideportivo, y se les comunicó que en septiembre u octubre, se podrían empezar 
a hacer las obras de adecuación. La realidad es que estamos en diciembre y no solo la nave 
no se ha adecuado, es que a fecha de hoy no nos consta que ni siquiera se haya cerrado el 
alquiler. Hay que recordar que nuestra unidad de bomberos forestales es la única de toda la 
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provincia de Alicante que tiene que desplazarse fuera de su centro de trabajo a otra ciudad 
para hacer las nocturnas, y por eso nos gustaría que nos explicara que es lo que está 
pasando.

Sr. Alcalde: El que està passant és que està fent-se el que es va comprometre a fer 
l’Agència Valenciana d’Emergències. Està llogada la nau, està preparant-se perquè puga ser 
utilitzada pels bombers forestals, i crec que les properes setmanes... sí, sí, està preparant-se 
i en les properes setmanes es presentarà i es posarà a disposició per a la seua utilització 
per part dels bombers forestals.

33. COMPROMÍS ALCOI- SR. IVORRA. DAVANT DE LES INSTRUCCIONS QUE HA 
MARCAT LA DGT, VORE LA POSSIBILITAT DE COMENÇAR JA A INFORMAR A 
LA GENT I SI S’HA DE DONAR UNA SOLUCIÓ AL TEMA DELS TRICICLES I 
PATINETS.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. És respecte d’una notícia que ha sorgit la setmana 
passada, que era de la DGT sobre els patinets, la qual ha fet una instrucció transitòria que 
es pot aplicar. Hi ha una normativa amb esta transitòria abans que aprove la Llei de la Unió 
Europea. I era la possibilitat que s’informe d’eixa, perquè té tota l’aparença que la DGT allò 
que ha informat, esta instrucció transitòria, serà la definitiva de la llei: i, aleshores, començar 
a informar ja la gent. 

I, revisant eixes instruccions, hem comprovat que hi ha un problema, o almenys entenem 
que hi ha un problema que haurem de resoldre, és el tema dels tricicles que té Fomento. 
Actualment hi ha tres tricicles que són els que estan netejant en la via pública, circulen per la 
calçada, per la vorera..., perdó, per la calçada, per la vorera. Aleshores, incomplixen la 
normativa actualment sobre les instruccions que marca la DGT. Ens agradaria que tingueren 
o almenys es plantejaren com fer-ho, què és el que podem fer, i si podem donar-li una 
solució al tema dels tricicles. Gràcies.

Sr. Llopis: Bé, jo respecte d’això, d’eixe incompliment per part dels tricicles, haurem de vore 
com podem donar solució perquè ells puguen fer el servei.

I respecte de l’altra qüestió que estava plantejant, està clar que hem d’estudiar-ho. Sobretot 
perquè hi ha moltes qüestions que han d’estar regulades dins de l’ordenança municipal. És a 
dir, hi ha qüestions que ja estan marcant-t’ho, però hi ha altres que han d’estar dins de 
l’ordenança municipal i, per tant, el que estem fent des que ha eixit ja, és estudiar-ho per a 
vore com anem a posar-ho en marxa. 

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 13:30 horas, de 
lo cual, como Secretario accidental, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. 
Presidente, en prueba de conformidad.

Vº Bº
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